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Podravje �� Rast cen elektrike bi lahko zajezili z znižanjem zaslužkov distributerjev

Zasoljene marže na cene elektrikeZasoljene marže na cene elektrike
Glede na visoke marže v elektrogospodarstvu bi bilo ceno elektrike za domačo potrošnjo nedvomno moč znižati. Že Glede na visoke marže v elektrogospodarstvu bi bilo ceno elektrike za domačo potrošnjo nedvomno moč znižati. Že 
preprost izračun pokaže, da se cena od proizvodnje do potrošnje dvigne za od tri- do skoraj petkrat.     preprost izračun pokaže, da se cena od proizvodnje do potrošnje dvigne za od tri- do skoraj petkrat.     
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Ne samo, da se izgubi voda, v prazno gre tudi za črpanje 
porabljena električna energija. Če preračunamo sorazmerno 
glede na delež vodnih izgub, je črpanje izgubljene vode 
ptujsko komunalo v lanskem letu stalo blizu 70.000 evrov, 
letos bo strošek zaradi višjih cen elektrike bistveno višji, 
predvidoma 125.000 evrov

Podravje, Slovenija � Sprehod po labirintu cen električne energije

Zasoljene marže na cene elektrike
Rast cen električne energije, naftnih derivatov in zemeljskega plina je zadnje leto dni pogosto tema analitičnih debat, 
medijskih poročanj in vsakdanjih pogovorov med ljudmi, saj se dotika slehernega posameznika. Podjetja in potro-
šniki veliko manevrskega prostora pri cenah nimajo, vsak si poišče zanj najugodnejšo rešitev, ki pa je v današnjih 
okoliščinah v vsakem primeru draga.

Brez elektrike, nafte in plina si 
življenja v civilizirani družbi ni moč 
predstavljati, od energentov smo 
odvisni na vsakem koraku. Z nafto 
in plinom je Slovenija v celoti odvi-
sna od uvoza, potrebe po elektriki 
po podatkih energetske bilance za 
leto 2021 z lastnimi elektrarnami 
pokrivamo 85-odstotno. Sicer pa je 
trgovanje z elektriko kar živahno, 
saj jo tudi izvažamo in uvažamo. 
„V času defi cita uvažamo, v času 
viškov jo plasiramo na tuje trge,“ 
so povedali v Holdingu slovenskih 
elektrarn (HSE), ki s skupino hidro-
elektrarn in šoštanjsko termoelek-
trarno velja za največjega proizva-
jalca elektrike v državi.

Glede na marže v elektrogo-
spodarstvu bi bilo ceno elektrike 
na domačem trgu in za domačo 
potrošnjo nedvomno moč znižati. 
Ker proizvajalci elektrike prodajnih 
cen, ki jih dosegajo pri kupcih, ne 
želijo deliti z javnostjo, saj da gre 
za poslovno skrivnost, smo izko-
ristili podatke, ki so javno dostopni 
v poslovnih knjigah. Kam in komu 
slovenski elektrarnarji prodajajo 
elektriko, prav tako javno ne raz-
krivajo. Znano je, da se cena, z njo 
pa elektrika, na veleprodajnem 
trgu in evropskih borzah pretakata 
sem ter tja. Zato ni moč jasno na-
vesti, čigavo elektriko trošimo: ali 
uvoženo ali domačo.

Elektrarne MWh 
prodajale za 21,5 evra

Med brskanjem za informaci-
jami smo iz javno dostopnih po-
datkov izdelali nekaj preprostih 
preračunov, ki so dali še kako 
zanimive informacije. Na tehtni-
co smo postavili dva mariborska 
(podravska) energetska velikana, 
prvi se ukvarja s proizvodnjo, drugi 
s prodajo elektrike končnim kup-
cem. Prihodki od prodaje Dravskih 
elektrarn Maribor (DEM) so v letu 
2020 znašali 68,8 milijona evrov, 
glavnino so jih ustvarili s prodajo 
elektrike, ki so je pridelali 3.200 
GWh. Povprečna prodajna cena 
za gigavat bi tako znašala 21.500 
evrov ali 21,5 evra za megavatno 
uro. Ob tej ceni jim je uspelo pri-
delati še 10-milijonski dobiček. 
Novejši podatki o poslovanju DEM 
v letu 2021 niso na voljo, sicer bi 
jih v članku tudi uporabili ter lažje 
primerjali z aktualnimi ter lanskimi 
maloprodajnimi cenami.

Energija plus za 
gospodinjstva: za MWh 
do 99 evrov

Drugo mariborsko podjetje, 
Energija plus, je lani elektriko go-
spodinjstvom prodajalo po ceni 
63,95 in 99 evrov za MWh (raz-
lične tarife), kar bi v preračunu v 
GWh pomenilo prodajno ceno od 
63.000 do 99.000 evrov. Preprosti 
izračun pokaže, da se cena od proi-
zvodnje do potrošnje dvigne za od 
tri- do skoraj petkrat?! V istem mes-
tu, isti regiji, isti državi, v podjetjih 
z istim lastnikom – državo, katere 
„delničarji“ smo vsi slovenski drža-
vljani.

V skupini GEN razlika 
med ceno proizvajalca 
in trgovca nekaj več kot 
dvakratna

Pobrskali smo tudi med podatki 
krške nuklearke (NEK), ki ima za 
lansko leto že objavljene podatke 
o poslovanju. Prihodki od prodaje 
so znašali 177 milijonov evrov, elek-
trike so proizvedli 5.400 GWh. NEK 
dobička iz poslovanja ne ustvarja, 
poslujejo s pozitivno ničlo. Prera-
čun pokaže, da so gigavatno uro 
elektrike v lanskem letu prodajali 

za povprečno ceno 33.000 evrov. 
Električno energijo prodajajo iz-
ključno svojima lastnikoma, za slo-
vensko polovico je to GEN Energija 
(njena lastnica je država Slovenja), 
za hrvaško pa Hrvatska elektrop-
rivreda. V poslovni skupini GEN se 
z maloprodajo elektrike ukvarja 
GEN-I, ki med slovenskimi elektro-
distributerji velja za najcenejšega 
ponudnika. GEN-I je v lanskem letu 
elektriko gospodinjstvom prodajal 
po ceni od 40 do 70 in 80 evrov za 
MWh (odvisno od tarife) oziroma 
za lažje razumevanje konteksta 
številk: 40.000, 70.000 in 80.000 

evrov za GWh. Pri nižji tarifi  je pri-
bitek relativno skromen, pri višji in 
enotni pa je debeli dvokratnik na-
kupne cene.

Z domačimi viri 
pokrijemo 85 odstotkov 
potreb

Vse slovenske elektrarne (je-
drska, termo, hidro, sončne in 
vetrne) so lani po podatkih ener-
getske bilance (napovedi) in pro-
izvajalcev proizvedle blizu 17.000 
GWh ur električne energije. Največ 
je pridela nuklearka, lani 5.400 
GWh, Sloveniji ostane polovica te 
elektrike (2.700 GWh), drugo polo-
vico prodajo v Hrvaško. Vse sloven-
ske hidroelektrarne so v lanskem 
letu proizvedle okoli 5.200 GWh 
elektrike, enako termoelektrarne, 
sončne in vetrne so je pridelale 
okoli 400 GWh. Vsega skupaj je 
bilo v Sloveniji iz domačih virov na 
razpolago blizu 13.800 GWh elek-
trike, kar predstavlja 85 odstotkov 
potreb po oskrbi. Poraba se je gi-
bala okoli številke 16.200 GWh, za 
lastno rabo in izgube na omrežju 
je šlo 2.400 GWh, za končno po-
trošnjo v vseh sektorjih pa 13.800 
GWh, od tega približno polovica za 
predelovalne industrijske dejavno-
sti in gradbeništvo ter četrtina za 
gospodinjstva.

Mojca Zemljarič

Foto: ČG

Med prodajno ceno elektrike iz elektrarn in maloprodajno ceno za gospodinjstva pri distributerjih so razlike 
ogromne, tudi do petkratne.

Foto: ČG

Z vsemi sončnimi elektrarnami v državi bi komaj pokrili potrebe elektrike 
v tovarni Talum, ob današnji bistveno znižani potrošnji, ki je pod 400 
GWh na leto.

Sp. Podravje � Izgube na vodovodnem sistemu

Sušno leto alarm za vodne vire
Na spodnjepodravskem vodooskrbnem sistemu, ki ga upravlja 
Komunalno podjetje (KP) Ptuj, se na letni ravni izgubi več kot 
milijon m³ vode oziroma slaba četrtina načrpane. Z vodnimi 
izgubami ne nastaja škoda samo na vodnem viru, temveč tudi 
stroški, povezani s črpanjem, torej porabo električne energije.

Foto: ČG

KP Ptuj je lani načrpalo 4,8 milijona m³ vode, prodali so je 3,7 milijona 
m³, 1,1 milijona m³ se je je na omrežju izgubilo.

Foto: arhiv Svet24

Po podatkih Komunale so lanski stroški električne energije na vo-
dovodnem sistemu znašali dobrih 300.000 evrov, letošnji znesek bo 
skoraj enkrat višji. „Pričakujemo, da bo strošek višji za okrog 245.000 
evrov. Večino električne energije porabimo za obratovanje črpalk, s 
katerimi črpamo vodo na vodnih virih in črpališčih na sistemu, kjer 
vodo črpamo na višje ležeča območja,“ je pojasnil direktor KP Ptuj 
Janko Širec ter poudaril, da glavnina izgub na spodnjepodravskem 
vodovodu nastaja zaradi netesnosti cevovodov in priključkov, torej 
lomov in trajnih okvar, v manjšem deležu so izgube tudi rezultat kraje. 
„Na sistemu letno saniramo med 500 in 600 okvar. Največja težava 
pri okvarah na priključkih je ta, da so izgube relativno majhne, zato 
voda ne pride na površje, ampak pronica v zemljo. Ker na površini 
ni vidnih znakov puščanja, je takšno napako zelo težko odkriti in je 
lahko izguba vode dolgotrajnejša. Ker je teh okvar veliko, so tudi vod-
ne izgube na teh delih cevovodov posledično velike. Zraven okvar in 
kraje vode se v kvote vodnih izgub prišteva tudi požarna voda, ki je 
porabljena za gašenje in druge intervencije gasilcev.“

Kratkoročna rešitev – menjava cevovodov
„Če želimo do zmanjšanja izgub priti v kratkoročnem obdobju, je 

najboljša rešitev zamenjava kritičnih delov sistema – cevovoda. Ker 
pa je treba pred izvedbo vodovodov pridobiti gradbeno dovoljenje 
in urediti projektno dokumentacijo, je tudi za takšno rešitev potre-
ben določen čas. Prav tako je gradnja vodovodov relativno draga in 
občine v večini primerov nimajo za ta namen dovolj lastnih sredstev, 
ampak poskušajo pridobiti sofi nancerska, zato so takšne rešitve na-
vadno kar dolgotrajne. Vodovodnih izgub z drugimi metodami v kraj-
šem času ni možno zmanjšati. Delno jih lahko zmanjšamo z večjim 
nadzorom, kar v praksi pomeni, da je treba na sistemu vgraditi več 
pretokomerov, posledično pa tudi jaškov, kar je prav tako povezano 
z večjimi fi nančnimi vložki,“ je razložil direktor Širec ter dodal, da iz-
gube na spodnjepodravskem vodovodu (23 %) v primerjavi z drugimi 
območji niti niso izstopajoče. „Po nam znanih podatkih se izgube na 
drugih vodovodnih omrežjih gibljejo med 20 in 30 odstotki.“

Izgub v celoti ne bo moč odpraviti
Največja težava regijskega vodovoda je njegova starost, posle-

dično pa dotrajanost. Če sistema ne bodo posodabljali, na Komunali 
pričakujejo, da se bodo izgube v prihodnje še povečevale. „To lahko 
spremenimo samo z vlaganji v sistem in zamenjavo kritičnih odsekov 
vodovoda. Če bi nam uspelo izgube zmanjšati na vrednost okrog 20 
odstotkov ali še nižje ter jih trajno obvladati na tej ravni, bi bil to zelo 
velik uspeh. Investicije v sistem, ki bi bile potrebne za dodatno zni-
žanje vodnih izgub pod 17 %, pa bi bile tako velike, da v primerjavi s 
stroški, ki so posledica vodnih izgub, po vsej verjetnosti več ne bi bile 
upravičene.“

Mojca Zemljarič

Talum porabi občutno manj in plačuje bistveno več!Talum porabi občutno manj in plačuje bistveno več!
Kidričevski aluminijski velikan Talum velja za enega večjih potrošnikov električne energije v državi. 

Z zmanjševanjem proizvodnje aluminija v elektrolizi podjetje zmanjšuje tudi potrošnjo elektrike. Letos 
jo bodo v primerjavi z 2020 prepolovili, a to ne pomeni nižjih, temveč celo bistveno višje stroške nakupa 
elektrike. V letu 2020 so za dobrih 764 GWh električne energije odšteli 46,8 milijona evrov (62.700 € / 
GWh), predvideni letošnji strošek nakupa 372 GWh bo 63,7 milijona evrov (171.200 € / GWh).

„Od leta 2017 smo v Talumu skupno porabo energije znižali za 59 odstotkov. Znižanje je predvsem 
posledica zmanjševanja proizvodnje primarnega aluminija v elektrolizi zaradi izredne rasti cen 
energije, ki bistveno presegajo borzno celo aluminija. Zmanjševanje proizvodnje primarnega aluminija 
v Sloveniji in EU kot celoti (od oktobra 2021 smo v EU izgubili 1,1 mio ton proizvodnje!) samo povečuje 
surovinsko odvisnost Evrope,“ so na temo stroškov nakupa električne energije dodali v Talumu.

Bilanca porabe električne energije v Talumu
Obdobje Poraba (GWh) Strošek nakupa (mio €) Povprečna cena za GWh (€)
2020 764 46,8 61.250
2021 582 37,8 64.950
Polletje 2022 210 32,6 155.240
Ocena 2022 372 63,7 171.240

Vir: Talum, preračun ŠT
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»Ta vikend je bilo v mestu og-
romno turistov, se pa zelo čudijo, 
da je vse zaprto, celo Turistično-in-
formacijska točka. Sprašujem se, 
ali tisti, ki delajo v turizmu, hočejo 
proste sobotne in nedeljske po-
poldneve ter praznike. Turisti se 
po mestu sprehajajo do večera. 
Naj zaposleni na ptujskem Zavo-
du preverijo, kako je to urejeno 
v drugih mestih. Hitro bodo našli 
primere dobrih praks. Zavedam se, 
da zgolj odprt TIC ne bo rešil težav, 
a Zavod mora opravljati svoje delo, 
se povezovati z gostinci, poskrbe-
ti, da so v mestu prireditve, da se 
zasebnikom splača imeti odprte 
lokale, trgovinice ... Občina se iz-
govarja, da so odgovorni zasebni-
ki, ker imajo zaprto, jasno pa je, da 
bi ljudje bili pripravljeni delati, če 
bodo imeli nekaj od tega,« je kriti-
čen svetnik Matej Siebenreich. 

Turisti se prav žalostni 
vrnejo iz mesta v hostel ...

Ptuj kot izjemno lepo mesto 
privablja številne turiste, a ponud-
ba temu očitno ne sledi. Žalostna 
podoba mnogih praznih ali zaprtih 
lokalov v poletnih popoldnevih, ko 
je sicer možno srečati ogromno tuj-
cev, ki si ogledujejo lepote mesta, 
a se nimajo kam dati, nikomur ni v 
ponos. Posledica tega je dejstvo, 
da turisti na Ptuju ostanejo le kra-
tek čas.

Iva Koželj iz Hostla Sonce ugo-
tavlja, da večinoma prihajajo tran-
zitni gostje, ki prespijo le eno noč. 
Ponudba bi morala biti bolj pestra 
in raznolika, da bi jih znali zadržati 
nekoliko dlje časa. Prav na tem se-
gmentu je treba delati zelo veliko: 
»Da bodo turisti imeli tu kaj početi, 
doživeti, nujno potrebujemo še več 

dogodkov. Ustvariti je treba lepe, 
prijetne prostore, kjer se bodo ljud-
je radi zadrževali. Postaviti pitnike, 
fontane, otroška igrala, wi-fi  točke 
ipd. Če tu ostanejo le eno noč, so 
to obenem tudi najdražji gostje. 
Prav vsi pravijo, da imamo čudo-
vito, prelepo mesto, a da je doga-
janja premalo. Nekateri se prav 
žalostni vrnejo v hostel. Ena izmed 
gostij je celo rekla, da bo takrat, ko 
se bomo zavedali vseh svojih po-
tencialov, prepozno.«

Gostinci bi delali, če bi 
se dogajalo in če bi imeli 
kader ...

Tanja Srečkovič Bolšec, direkto-
rica Zavoda za turizem Ptuj, zatr-
juje, da kot javni zavod delujejo po 
maksimalnih zmožnostih v okviru 
razpoložljivih fi nančnih sredstev. 

Kot enega ključnih razlogov trenu-
tnih težav na področju turizma pa 
izpostavlja velikanski primanjkljaj 
delovne sile, s katerim se srečujejo 
vse destinacije. To naj bi se pozna-
lo v pomanjkanju ponudbe.

Srečkovič Bolšečeva meni, da 
zavod uresničuje svoje poslanstvo 
z informiranjem, publikacijami, tu-
rističnimi kampanjami, vodenji, s 
podporo turističnim subjektom, or-
ganizacijo prireditev ipd., a na odlo-
čitve o delovanju zasebnikov nima-
jo vpliva. Glede kritik na prekratek 
delovni čas TIC-a pravi: »Glavnina 
turistov, več kot 75 %, TIC obišče do 
12. ure. Za namene učinkovitega in-
dividualnega informiranja turistov 
sproti zagotavljamo ključne turi-
stične publikacije za vse turistične 
deležnike v mestu, v letu 2020 pa 
smo v sodelovanju z ZRS Bistra Ptuj 
vzpostavili mobilno aplikacijo Visit 
Ptuj, kjer je navedena vsa turistična 
ponudba mesta, vse informacije pa 
lahko turistični subjekti poljubno 
dopolnjujejo in spreminjajo. Apli-
kaciji je dodan zemljevid, ki turistu 
preračuna pot ter ga zapelje do po-
samezne točke.«

Oživitev dogajanja v mestu, ki 
mu mora slediti tudi ustrezna po-
nudba, je zelo kompleksna naloga, 
v katero bo treba vložiti zelo veliko 
truda. Svoje lahko prispevajo tako 
javni zavod kot zasebniki. Primer 
dobre prakse je denimo piceri-
ja Slonček, ki je v prejšnjih dneh 
zaradi povečanja števila gostov 

povečala svojo gostinsko teraso. 
Mnogi gostinci, ki delujejo v centru 
mestu, veliko prispevajo k temu, 
da sploh imamo gostom kaj ponu-
diti, prostora za izboljšave pa je še 
veliko. Najbolj žalosti to, da mno-
ge pomanjkljivosti poznamo, pa se 
(leta) ne spremeni nič. 

Dženana Kmetec 

Tam so nas nemudoma napotili 
na Nacionalni laboratorij za zdravje, 
okolje in hrano (NLZOH) s sedežem 
v Mariboru, od koder pa so nas kot 
žogico vrnili na NIJZ, saj da »NLZOH 
ne izvaja tovrstnih raziskav in tako 
tudi ne razpolaga z želenimi podat-
ki«. Ker podajanje sem ter tja ni ob-
rodilo sadov oziroma odgovorov, 
smo slednjič pristali na Kliniki Gol-
nik, specializirani ustanovi za pljuč-
ne bolezni in alergije, kjer se poleg 
diagnostike in zdravljenja pljučnih 
in alergijskih bolnikov ukvarjajo tudi 
z raziskovalno dejavnostjo in peda-
goškim delom. Pa vendar nam niti 
tam niso postregli s konkretnejšimi 
podatki o številu alergij pri nas in 
primerjavo po letih.

Poplava 
samodiagnostikov

Dr. Mitja Košnik, specialist in-
terne medicine z Golnika, pa je 
potrdil, da je bolnikov z alergijski-
mi boleznimi res veliko. »Vendar je 
zadnjih dvajset let to število stabil-
no. Seveda pa se z ozaveščanjem 
in širjenjem informacij o alergijskih 
boleznih veča število bolnikov, ki 
gredo zaradi suma alergijske bo-
lezni k zdravniku in se jim diagno-
za tudi formalno postavi. Tudi piki 
žuželk niso nič agresivnejši, kot so 
bili, prav tako ni slabša naša od-
pornost. Narašča pa število oseb, 
ki sicer nimajo alergijske bolezni, 
si pa tako 'diagnozo' kar sami pos-

tavijo, na primer bolniki s kakšnimi 
kožnimi izpuščaji ali prebavnimi te-
žavami. Beseda 'alergija' je namreč 
danes zelo popularna.«

Že več kot desetletje internisti 
ugotavljajo, da ima vsak tretji člo-
vek kakšno alergijsko bolezen, saj 
vsak od nas pozna koga, ki trpi za 
vsaj eno od alergij. Pravzaprav gre 
za reakcijo telesa na določeno hra-
no ali snov, zlasti so zanje dovzetni 
otroci, pri katerih nekatere aler-
gije izginejo, ko odrastejo, lahko 
pa jih mučijo vse življenje. Alergija 
je lahko moteča in vpliva na naše 
vsakodnevne dejavnosti, vendar je 
večina alergijskih reakcij blagih in 
obvladljivih, saj so hude reakcije na 
srečo redke.

Večinoma zadošča 
izogibanje alergenom

Poleg starosti, spola, genetskih 
dejavnikov in drugih vzrokov na 
pogostost pojavljanja alergij vpliva 
tudi izpostavljenost alergenom. 
Prekomerna reakcija imunskega 
sistema povzroči alergijski odziv, 
ki se odraža kot kihanje, kašljanje, 
zamašen nos ali celo kot napad 
astme. Poznamo več vrst alergij, 
najpogostejše so tiste na cvetni 
prah, pogoste so tudi alergije na 
hrano, konzervanse, kemikalije in 
druge sintetične snovi iz okolja. Ka-
dar sumimo, da smo razvili kakšno 
alergijo, je prav, da nam to s testi-
ranjem potrdi alergolog, ki bo tudi 

določil, ali je potrebno zdravljenje 
z antihistaminiki oziroma imunote-
rapijo ali pa zgolj svetoval izogiba-
nje alergenom, ki nam povzročajo 
težave. Ob tem opozarjajo, da je 
treba ločiti med alergijo, preobčut-
ljivostjo in intoleranco. Za alergijo 
je torej kriv imunski sistem, ko je 
izpostavljen običajno neškodljivi 

snovi oziroma alergenu, pri ob-
čutljivosti intenzivneje doživljamo 
normalne učinke snovi, denimo tre-
senje po zaužitem kofeinu, na neko 
snov pa smo intolerantni, kadar 
nam povzroča neprijetne simpto-
me, kot je na primer driska, kar pa 
nima vpliva na naš imunski sistem.

Senka Dreu

Foto: ČG 

Še najbolj žalosten je pogled na popolnoma zaprte velike gostinske lokale sredi mesta, kot sta nekdanja gostilna 
PP in Teta Frida. 

Foto: Pexels.com

Veliko turistov in uspešna poletna sezona razgaljajo mnoge pomanjkljivosti ponud-
be v mestu. V zadnjih dneh se je vsul nov plaz kritik na račun delovanja Zavoda za 
turizem Ptuj. Skrb vzbuja tudi dejstvo, da številni lokali – sploh med vikendi in pra-
zniki – svoja vrata (pre)hitro zaprejo. Nekateri v strogem centru mesta pa sploh ne 
obratujejo. Zasebniki odgovarjajo: »Če bi se splačalo, bi imeli odprto! Potrebujemo več 
dogodkov in prijetnih točk za druženje!«

Zdi se, da so danes alergije, od tistih na cvetni prah do aktualne ambrozije, vse pogosteje prisotne. Ljudje poročajo tudi 
o vse več močnih reakcijah na pike žuželk. Po odgovore smo se obrnili na Nacionalni inštitut za javno zdravje (NIJZ).

Ptuj � Številne kritike na račun Zavoda za turizem in zaprtih lokalov 

Žalostna realnost: mesto polno turistov, ponudbe premalo

Slovenija � Ali alergijske reakcije povzročajo nove vrste žuželk ali smo le manj odporni?

Beseda alergija je danes zelo popularna

TIC odprt prekratek čas?TIC odprt prekratek čas?
TIC je v petek in soboto deloval med 9. in 18. uro, v nedeljo od 10. do 15. ure in v ponedeljek od 10. 

do 17. ure.
Direktorica Zavoda za turizem Ptuj Tanja Srečkovič Bolšec meni, da niti ne bi bilo smiselno imeti 

daljšega odpiralnega časa: »V nedeljo po 13. uri ni bilo več gostov, v ponedeljek pa po 14. uri. V 
nedeljo in ponedeljek smo imeli v TIC-u študenta, ker redno zaposleni zaradi trgovinskega zakona ne 
smejo opravljati dela ob nedeljah in praznikih (prodaja blaga).« Podaljšanje delovnega časa bi sicer 
pomenilo tudi višje stroške dela.

Zavod za turizem zgolj pobira takso ...Zavod za turizem zgolj pobira takso ...
Eden izmed ptujskih turističnih ponudnikov opozarja, da 

kljub letošnji dobri poletni sezoni stanje na področju turizma 
niti slučajno ni bleščeče: »Zgolj od tega, da imamo čez poletje 
tranzitne goste, se težko preživi. Polno je rešitev, ki pa enostavno 
ne zaživijo. Zavod za turizem od nas, ki imamo nočitvene 
kapacitete, pobira le turistično takso, kar bi morali nameniti 
za vlaganja v razvoj. Kam gre ta denar, ne vemo. Niti svojega 
predstavnika v svetu nimamo, da bi lahko predlagali izboljšave. 
Zasebni sektor ne more biti odgovoren za to, da so lokali 
zaprti, občina in pristojne službe morajo zagotoviti podporo 
ponudnikom. Če se bo dogajalo, bodo z veseljem delali. Ne vem, 
kako dolgo se bo splačalo vztrajati v tej branži, ki je najnižje 
plačana, garamo pa vse vikende in praznike. Hvalijo se s številom 
turistov, z nami, ki na tem področju delamo, pa se predstavniki 
zavoda srečajo le dvakrat letno!« Foto: ČG
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Ptuj � Sprememba načrtov, ker naj ne bi vedeli, da je ulica v tako slabem stanju

Nameravane preplastitve Dravske ulice ne bo
Dejstvo, da je ogromno razkopanih cest, ki jih sanirajo v vseh (tudi podravskih) občinah, nas konstantno opominja, 
da smo v volilnem letu. Na Ptuju so v teku dela na številnih odsekih. Glede na plan investicij naj bi letos preplastili 
tudi Dravsko ulico, eno najbolj prometnih in ozkih, neurejenih cest v centru mesta. A so si na občini premislili. Ugo-
tovili naj bi, da je stanje tako slabo, da bo potrebna temeljitejša sanacija od sprva načrtovane in da 150.000 evrov, 
kolikor so sprva zagotovili v proračunu, ne bo zadostovalo.

Proračun Mestne občine Ptuj, 
ki je bil sprejet že konec lanskega 
leta, je bil junija delno spremenjen. 
Za razliko od prvotno sprejetega 
dokumenta v rebalansu med dru-
gim ni več 150.000 evrov predvi-
denih sredstev za preplastitev Dra-
vske ulice. To pomeni, da ta investi-
cija v tem letu ne bo izvedena, kar 

so potrdili tudi na ptujski občini. Za 
ta denar so nameravali preplastiti 
to mestno cesto v skupni dolžini 
450 m, delno obnoviti meteorno 
kanalizacijo in zamenjati dotraja-
ne betonske robnike pločnika za 
pešce. 

»Po podrobnem pregledu sta-
nja je ugotovljeno, da so celotno 

vozišče, tamponske podlage in 
komunalna infrastruktura v tako 
slabem stanju, da bo potrebna ce-
lovita prenova ceste. Za ta namen 
bo potrebna izdelava celovite pro-
jektne dokumentacije in verjetno 
tudi arheološke raziskave. Zaradi 
obsežnosti projekta se bo izvedba 
del zamaknila v prihodnja leta,« so 

potrdili na ptujski občini. Iz tega 
odgovora je možno sklepati, da 
časovnica prenove ni določena in 
da sploh ni znano, kdaj bo ta odsek 
urejen.

Za ta del mesta prvotno 
300.000 evrov, novi plani 
veliko skromnejši

Neurejeno vozišče, polno udar-
nih jam, ni edini problem ome-
njene ulice. Primerni pogoji niso 
zagotovljeni niti za pešačenje, kaj 
šele kolesarjenje, čeprav je fre-
kvenca prometa izjemno velika. 
Ta enosmerna ulica je pot do OŠ 
Olge Meglič, stavbe glasbene šole, 
knjižnice, muzeja, dominikanske-
ga samostana, gostišč ob Dravi, 
turističnih kapacitet ... Nujnosti 
ureditve tega območja se na ob-
čini zavedajo in zatrjujejo, da bo 
tudi ta naložba našla svoje mesto 
v prihodnjih letih. Po prvotnih pla-
nih bi sicer moral ta del mesta le-
tos dobiti bistveno bolj urejeno in 
funkcionalno podobo. Načrtovana 
je bila tudi celovita obnova ostreš-
ja Glasbene šole Karola Pahorja za 
300.000 evrov, a tudi tega ne bodo 
izvedli, temveč le najnujnejša dela 
za 15.000 evrov. 

Dženana Kmetec 

Foto: ČG 

Za preplastitev Dravske ulice je občina sprva zagotovila 150.000 evrov, a so z rebalansom ta sredstva prerazpo-
redili na druge postavke.

Ptuj � Nova naložba v ČS Ljudski vrt

Stroji že v sosednji ulici
Takoj po zaključku obsežnih gradbenih del v Ulici 5. preko-
morske je stekla rekonstrukcija Vodove ulice, ki jo bodo prep-
lastili in ponekod tudi razširili. Izvajajo jo v dveh fazah. Ko 
bosta zaključeni obe, bo urejeno celotno območje od Osnovne 
šole Ljudski vrt do Murščeve ulice.

Foto: ČG 

V teku je urejanje zelo prometne Vodove ulice.

V začetku avgusta so se gradbeni stroji iz Ulice 5. prekomorske 
prestavili v neposredno bližino, v Vodovo ulico, kjer so začeli rekon-
strukcijo vozišča. Gradbena dela potekajo v dveh fazah, v prvi bodo 
razširili in preplastili vozišče od OŠ Ljudski vrt do odcepa z Ostrčevo 
ulico, v drugi pa naredili rekonstrukcijo vozišča Vodove ulice, obnovili 
in preplastili vozišče od odcepa z Osterčevo do križanja z Murščevo 
ulico. V času gradnje je izvedena delna zapora. Vsa dela naj bi zaklju-
čili predvidoma do jeseni, pogodbeni rok je 31. oktober. Investicija je 
vredna 200.000 evrov.

Še pred začetkom gradnje so bile glasne pobude za razširitev ce-
lotne trase ceste, za potrebe gradnje kolesarskih in peš površin. A to 
je trenutno zaradi posegov v zasebna zemljišča nemogoče. Bodo pa 
uredili vozišče v skupni dolžini 600 metrov, delno obnovili meteorno 
kanalizacijo, dogradili asfaltne mulde ... To je še ena izmed pomemb-
nih investicij, ki so bile v zadnjih letih izvedene v četrtni skupnosti 
Ljudski vrt. Novo podobo bo kmalu imel tudi p ark z ribnikom.

Dženana Kmetec

Kot novo podjetje smo ga obravnavali 

zdravo in da raste. Skozi leta smo posta-
-

ši, kajti cilj je vedno, da se bo naš otrok 

Naše podjetje je doseglo zrelostno ob-
dobje dokaj hitro, kajti v zgolj šestih 
letih smo avtomatizirali in robotizirali 

dodane vrednosti na zaposlenega in bili 
pripravljeni za digitalizacijo podjetja.

se je porodila, ko smo dosegli in obvla-
dovali vse prejšnje korake. Seveda smo 
morali najprej izbrati pravega imple-

potek zdravniških pregledov, varstva pri

-
se prijave in odjave zaposlenih, vodenje

-
kacijo.
Za digitalizacijo je podjetje investiralo

Digitalizacija je le prvi korak v digital-
ni preobrazbi podjetja, vendar so prvi

digitalne transformacije podjetja Serio-
plast SL, d. o. o.

-
cij na »klik« in še bi lahko naštevali.

-
ne procese. Vsak oddelek je predstavi 

-

aplikacijo prilagodila našim poslovnim 
procesom.

-
-

metnih naprav. Vse je avtomatsko 
evidentirano, tako da se z vsakim vno-

Digitalizirali smo oddelek proizvodnje, 
-

drovski oddelek. 
-

tizirali proces tehtanja posameznih 

vnašati podatkov, ampak program to 

-
-

Oddelek logistike bo z digitalizacijo pri-
-

teriala in pakirnega materiala (kan-ban 

Oddelek kakovosti je v celoti, dnevno, 

da ne izberemo zgolj podjetja, ki bi nam 
namestilo poslovno-informacijske reši-

-
vati, se prilagodil našim potrebam in nas 
vodilo skozi celotni proces digitalizacije.

d. o. o., ki so se s svojo Soter IT-rešitvijo 
prilagodili našim potrebam.
Digitalizacija za nas pomeni orodje, ki 

boljšo optimizacijo delovnih procesov, 
-
-

sta bila, da lahko samo povemo, da smo 

-

napravo skeniramo kodo stroja in s tem 
se podatki avtomatsko prenesejo v apli-
kacijo. Vsako javljanje strojnih napak 

oseba dodeli naloge preko aplikacije, 

-

-
valna dela.
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Dejstvo, da so ptujsko arheolo-
gijo leta 2011 zaradi prenove izselili 
iz dominikanskega samostana, ima 
velike posledice še danes. Drago-
cene zbirke so shranjene v vlažni 
kleti, javnosti je dostopen le maj-
hen delček najdb. Večina ostaja 
očem širše javnosti skrita. To naj bi 
vsaj delno uredili z gradnjo depo-
ja, kar je bilo načrtovano letos. A 
tudi v tem primeru je ostalo le pri 
obljubah. Zaradi višjih cen v grad-
beništvu ta investicija letos ne bo 
izpeljana. Tudi sanacija državne žit-

nice je pod vprašajem in časovno 
nedefi nirana.

Neprimernosti prostorov 
potrdilo že več mnenj

Poleg slabih pogojev za hrambo 
in prezentacijo arheoloških pred-
metov se težave pojavljajo tudi z 
zagotavljanjem primernih delovnih 
pogojev tistih, ki delajo v tem se-
gmentu. Na pobudo zaposlenih je 
služba za varstvo pri delu pripravila 
strokovno mnenje, iz katerega izha-

ja, da je objekt na Muzejskem trgu 
v tako slabem stanju, da bi ga bilo 
najbolje zapreti. Najbolj prizadet je 
pritlični del. Ugotovitve iz leta 2019 
in marca letos so podobne. 

»Stanje je resno, ob takih ugoto-
vitvah ne moremo gledati vstran. 
Dejstvo je, da je stavba stara ter 
dotrajana in da potrebujemo pri-
mernejše prostore. To ni naša kap-
rica, to so ugotovitve pristojnih, na 
kar opozarjamo že leta,« pravi Ale-
ksander Lorenčič, direktor PMPO. 
Streha objekta je dotrajana, luknja-

sta, ob večjem dežju prepušča, 
omet odpada, širita se plesen in 
vlaga. O ugotovitvah nadzora je 
vodstvo muzeja obvestilo kulturno 
ministrstvo in ptujsko občino kot 
(so)ustanoviteljico muzeja. Tudi ta 
je naročila strokovno mnenje. »Že 
pred tem smo prejeli več mnenj 
o slabem stanju objekta, gre za 
gradbeni in statični del,« opozarja 
Lorenčič. 

Veliko besed, malo 
dejanj …

Lorenčič pravi, da je sicer v zad-
nji letih teklo veliko aktivnosti za 
rešitev arheološke problematike, 
a brez oprijemljivih rezultatov. 
Leta 2017 je strokovna komisija, ki 
jo je imenovala občina, pripravila 
vsebinsko projektno nalogo za ce-
lostno rešitev na Muzejskem trgu 2 
in 2b. Muzej je pripravil še vsebinski 
projektni predlog za grajsko žitni-
co. Možnosti so iskali tudi v prosto-
rih nekdanjega dominikanskega sa-
mostana. »V Resoluciji Nacionalne-
ga programa za kulturo 2022–2029 
je med investicijami predvidena 
tudi sanacija grajske žitnice, ki je 
objekt z izjemnim potencialom sre-
di grajskega griča. Za neustrezno 
hranjene eksponate je bila pred-
videna postavitev arheološkega 

depoja odprtega tipa, za katerega 
se je pripravila vsa potrebna doku-
mentacija, a projekt zaradi izrazite-
ga dviga cen v gradbeništvu ostaja 
nerealiziran.«

Rešitve še iščejo
Ena izmed možnosti, ki jo je 

vodstvo muzeja preigravalo s ptu-
jsko občino, je bila selitev v nado-
mestne prostore na Osojnikovi 
cesti, a bi bilo zanje treba plačevati 
najemnino. Na MO Ptuj pravijo, da 
še vedno iščejo ustrezne rešitve za 

izboljšanje delovnih pogojev za-
poslenih na arheološkem oddelku: 
»Dokler ne bo prišlo do konkretne-
ga dogovora z vodstvom muzeja, 
pa v javnost ne želimo posredovati 
informacij o morebitnih rešitvah in 
terminskih planih.«

Od letošnjega leta so sicer pro-
stori v Salonu umetnosti v Prešer-
novi ulici v celoti namenjeni za pot-
rebe arheologije. A vse to je veliko 
premalo, da bi bil celovito rešen 
problem ptujske arheologije.

Dženana Kmetec

Aleksander Voda, v. d. direktorja 
Splošne bolnišnice dr. Jožeta Potr-
ča Ptuj, pravi, da gradnja urgentne-
ga centra poteka nemoteno: »Izva-
jalec del je v prejšnjem tednu izve-
del prvo ploščo v kleti, ta teden pa 
so začeli postavljati še opaž za ste-
ne in vgradnjo armature v kletne 
stene. Terminski plan, ki je sestavni 
del pogodbe za izvedbo del, pred-
videva zaključek izgradnje marca 
in pridobitev uporabnega dovolje-
nja maja naslednje leto.«

Glede na trenutni projekt ur-
gentni center gradijo brez prvega 
nadstropja, a kot zagotavlja Voda, 
je med njegovimi prioritetnimi na-
logami umestitev nadgradnje tega 
objekta: »Na katero se je v prete-

klosti pozabilo, a je vitalnega po-
mena za bolnišnico. Z njimi bomo 
v nadstropju pridobili nove nujno 
potrebne operacijske dvorane in 
na ta način med drugim tudi izbolj-
šali pogoje dela za zaposlene, saj 
so prostori, kjer so trenutno ope-
racijske dvorane, že vse od sedem-
desetih let.« 

V bolnišnici so pridobili doku-
mentacijo, na podlagi katere bodo 
v kratkem podali vlogo za izdajo 
gradbenega dovoljenja za nad-
gradnjo objekta. Če bodo uspeš-
ni pri pridobivanju dovoljenja in 
soglasja pristojnega ministra, bo 
seveda terminski plan dokončanja 
del spremenjen, a to bi bile slad-
ke skrbi. Za nadzidavo naj bi pot-

rebovali zgolj mesec dni. »Glede 
nadgradnje nameravam govoriti 
z ministrom za zdravje, ko mi bo 
uspelo dobiti termin pri njem in ko 
mu bom lahko predstavil projekt 
prvega nadstropja z namenom in 
tudi upravičenostjo ter fi nančno 
konstrukcijo,« pravi Voda.

Sama gradnja Urgentnega cen-
tra Ptuj pomeni za bolnišnico do-
ločene spremembe pri vsakodnev-
nem delovanju, gradbena dela 
terjajo prilagajanje zaposlenih, pa 
tudi pacientov in obiskovalcev. 
Dostop do kirurškega oddelka je 
spremenjen, a v bolnišnici ugota-
vljajo, da so se spremembam hitro 
prilagodili, večjih težav niso imeli.

Na ministrstvu za zdravje o mož-

nosti, da bi naslednje leto začeli 
tudi gradnjo prvega nadstropja 
urgentnega centra, pravijo, da v 
zvezi s tem ni sprejetih odločitev.

Prejšnje vodstvo bolnišnice na 
čelu z direktorico Anico Užmah je 
sicer pristalo na gradnjo Urgen-
tnega centra Ptuj brez prvega 

nadstropja, kot so takrat dejali, ker 
je bilo to vse, kar so takrat lahko 
iztržili.

Dženana Kmetec

Foto: ČG

Del objekta so zaradi nevarnosti že zaprli ter izklopili elektriko. Zaposleni na arheološkem oddelku pa še vedno 
nimajo primernih delovnih pogojev. 

Foto: ČG 

Voda zagotavlja, da bodo vse napore vložili v to, da bi naslednje leto gradili tudi prvo nadstropje UC Ptuj. 

Nadzor službe za varstvo in zdravje pri delu, opravljen to poletje, je pokazal, da je 
stanje prostorov na Muzejskem trgu, v katerih deluje ptujski arheološki oddelek, izje-
mno slabo in nevarno. Predlagali so celo zaprtje dela stare in dotrajane stavbe, izklop 
elektrike, nošenje zaščitne maske zaradi plesni in vlage ter podobne ukrepe. Delno so 
njihova navodila upoštevali, a ker nadomestnih prostorov ni, oddelek še naprej deluje 
na tem naslovu. Ptujska arheologija, s katero se politiki tako radi hvalijo, očitno na 
vseh segmentih ostaja brez primernih in potrebnih rešitev. Ne država ne občine usta-
noviteljice v zadnjih letih na tem področju niso poskrbele za kakršnekoli izboljšave.

Z vidika razvoja zdravstvene dejavnosti in oskrbe v ptujski bolnišnici je gradnja urgen-
tnega centra izjemnega pomena za celotno regijo. Letošnji začetek gradbenih del pred-
stavlja zelo veliko prelomnico. Dela trenutno tečejo skladno s terminskim planom, še 
vedno pa ni znano, kdaj in ali sploh bodo gradili še zelo potrebno prvo nadstropje.

Ptuj, Podravje � Arheologija na Ptujskem bolj nebodigatreba kot zaklad

Primernih prostorov ni ne za arheologijo ne za zaposlene

Ptuj � Gradnja urgentnega centra teče skladno s terminskim planom

Ureditev prvega nadstropja z operacijskimi dvoranami ostaja v zraku

Posledice odločitev izpred 11 let čutijo še danesPosledice odločitev izpred 11 let čutijo še danes
Direktor PMPO pravi, da je sporočilnost dogajanja v vezi z dominikanskim samostanom in 

arheološko zbirko zelo jasna: »Gre za izrazit primer slabe prakse, ki kaže, kaj prinesejo določene 
odločitve in kako začasne rešitve, predvidene za leto ali dve, postanejo stalnica. Takšen odnos 
do tako pomembne dediščine nacionalnega pomena je sramoten. Vsako leto nastaja vedno večja 
in nepopravljiva škoda. Mesto z obstoječim klavrnim stanjem izgublja svojo identiteto, mlajše 
generacije pa se nimajo možnosti seznaniti s tako pomembnim delom zgodovine.«

Zaprli del stavbe, a to ni trajna rešitevZaprli del stavbe, a to ni trajna rešitev
V zadnjih letih so na objektu arheološkega oddelka opravili 

najnujnejša vzdrževalna dela, a po mnenju stroke bi bila 
potrebna temeljita sanacija, od temeljev do strehe. Postavlja pa 
se vprašanje o smotrnosti sanacije takšnega objekta. »Trenutno 
ne zadošča standardom in normativom za delo. Prejeli smo 
dve mnenji. Po pregledu je bilo ugotovljeno, da bi bilo v izogib 
trajnejšim zdravstvenim težavam zaposlenih ali poškodbam 
zaradi popuščanja tal, sten, udara elektrike ipd., edino prav, da 
se takoj prepove opravljanje dela v takem objektu in se zaposlene 
preseli drugam. Če takojšnje zaprtje ni možno, predlagajo ukrepe, 
ki naj bodo le začasne rešitve. Takoj smo upoštevali smernice 
glede začasnih ukrepov: zaprli smo del objekta in izklopili 
elektriko. V prvi vrsti smo tako zaščitili zaposlene,« o sprejetih 
ukrepih pravi Lorenčič. 

Foto: ČG
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Slovenija � Dohodki gospodinjstev različni

Socialne razlike se povečujejo 
Kljub vse večji draginji, infl aciji in napovedim o negotovi pri-
hodnosti višje cene očitno niso prizadele vseh slojev prebival-
stva, je pa več kot očitno, da se razkorak med premožnejšim 
srednjim razredom in tistimi na socialnem dnu poglablja.

Slovenija � Čebelarstvo v osnovnih šolah

Izbirni predmet ali krožek
Pred začetkom novega šolskega leta v Čebelarski zvezi Slove-
nije osnovne šole opozarjajo na možnost vključevanja v izbir-
ni predmet čebelarstvo v zadnjem triletju. 

Župljani v Podlehniku so se po 
objavi premestitev duhovnikov in 
novici, da se samostan v Gorci za-
pira, obračali  na občino s pozivom, 
da naj posreduje in prepreči odloči-
tev mariborske nadškofi je. »O raz-
logih za odhod smo govorili z na-
šimi patri, z njihovimi predstojniki. 
Pojasnjeno nam je bilo, da ne gre 
za odhod, temveč zgolj za  prese-
litev spanja, in da druge rešitve ni, 
saj da nimajo dovolj kadra,« je dejal 
župan Sebastian Toplak. 

Pojasnilo za odhod patrov mino-
ritov iz samostana v Podlehniku je 
na družbenem omrežju delil tudi 
pater Andrej Sotler: »Župnija je 
zaupana našemu redu, naša bo os-
tala in zanjo bomo tudi v prihodnje 
skrbeli. Tako za duše kot za cerkve 

in ostale objekte, znamenja in kar 
še pripada župniji. Naš način življe-
nja zahteva, da živimo v skupnosti. 
Kar pomeni minimalno trije bratje. 
Če tega ni mogoče zagotoviti, se 

kakšna skupnost ukine in zdru-
ži dve skupaj.« Župljani pa se ob 
tem sprašujejo, kakšna prihodnost 
čaka obnovljene sakralne objekte, 
če ne bo stalne prisotnosti pat-

rov v Podlehniku. Sotler meni, da 
je res marsikaj urejeno, še vedno 
ne vse, a da je najpomembnejše 
cerkve tudi napolniti. »Župnija ni 
samo župnik ali samostanska dru-
žina ... Župnija sveta Trojica ste vsi, 
ki ste krščeni, ki se pripravljate na 
prejem zakramentov, torej vsi, ki 
bivate/bivajo na območju znotraj 
župnijskih meja.« 

S prvim avgustom duhovniško 
poslanstvo v Podlehniku izpolnjuje 
pater Jože Petek, ki je do zdaj ma-
ševal v Leskovcu in na Selih. V prvih 
oznanilih je župljanom sv. Trojice 
zapisal: »Vabim vas, da v molitvi 
drug drugega spremljamo in pod-
piramo; če tako začnemo ‚novo 
delo‘, bo dober tek imelo …«

MV

Podlehnik � Kadrovski primanjkljaj vse bolj opazen tudi v Cerkvi

Župnija sv. Trojica odslej s praznim samostanom
Župnija sv. Trojice v Podlehniku je imela zadnjih 196 let stalno svojega duhovnika. Tudi sedaj ostaja tako, je pojasnil 
pater Andrej Sotler, ki je bil do avgusta letos upravitelj župnije. Župnik v župniji je postal Jože Petek, razlika pa je ta, da 
zaradi samostanskega načina življenja ne biva v samostanu sv. Trojice, temveč v Vidmu.

Foto: Mojca Vtič

Patri minoriti odšli iz samostana, a župnija ne ostaja brez duhovnika.

Ekonomska cena za prvo sta-
rostno obdobje se je povečala za 
14,6 odstotka in znaša 536,97 evra, 
za drugo starostno obdobje pa 
je višja za 16,6 odstotka in znaša 
407,87 evra. S tem je vrtec v Jur-
šincih s prvega mesta najdražjih v 
osrednjih Slovenskih goricah izri-
nil vrtce v občinah Trnovska vas, 
Destrnik in Sveti Andraž. Trnovski 
in destrniški sta bila zaradi dviga 
stroškov cene primorana dvigniti 
v začetku leta; ekonomska cena za 
prvo starostno obdobje je tako v 
trnovskem vrtcu 536,11, v destrni-
škem pa 535,60 evra, kar je 0,86 
oziroma 1,37 evra manj kot v Jur-
šincih. 12,07 evra pa je razlike med 

najdražjim, juršinskim, in drugou-
vrščenim vrtcem, ki je v Vitomarcih 
v občini Sveti Andraž.

Če primerjamo trenutno ve-
ljavne ekonomske cene vrtcev v 
osrednjih Slovenskih goricah, ugo-
tovimo, da so te višje v občinah, ki 
sodijo pod ptujsko upravno enoto, 
saj so one, ki so del lenarške uprav-
ne enote, nižje. Daleč najnižjo 
ekonomsko ceno imajo v vrtcu v 
Lenartu, in sicer za prvo starostno 
obdobje znaša 420,39, za drugo pa 
321,15 evra, kar pomeni, da je raz-
lika med najcenejšim, lenarškim, 
in najdražjim, juršinskim, kar pre-
cejšnja: 116,58 oziroma 86,72 evra.

SD

Kot je znano, so se v Sindikatu 
obrti in podjetništva Slovenije 
pred tremi leti zavzeli za to, da 
imajo tudi delavci in delavke iz 
zasebnega sektorja dodaten dan 
plačane odsotnosti zaradi sprem-
stva otroka v šolo na prvi šolski 
dan. S svojo pobudo so konec 
decembra 2019 uspeli in izenačili 
pravice zaposlenih v zasebnem in 
javnem sektorju, saj je drugim do-
daten dan plačane odsotnosti za 
to pripadal že prej.

V primeru koriščenja dopusta 
za spremstvo prvošolčka je od-
sotnost v trajanju enega dne mini-
malna pravica, ki jo določa zakon, 
opozarjajo na spletni strani Zveze 
svobodnih sindikatov Slovenije. 
„To je znotraj panožne ali podjetni-
ške kolektivne pogodbe mogoče 
še nadgraditi, tako da delavkam 
in delavcem v posamezni pano-

gi ali podjetju za ta primer lahko 
pripada tudi več dni dopusta,“ so 
zapisali.

Glede porabe omenjenega do-
pusta zaposlenim priporočajo, 
da o tem delodajalca pravočasno 
pisno obvestijo. Ker je treba izre-
dni dopust izkoristiti ob nastanku 

okoliščine, to v praksi pomeni, da 
ga lahko zaposleni porabi le na prvi 
šolski dan in ne prej oz. pozneje. 
Kot so še spomnili, dan izrednega 
dopusta pripada obema staršema.

Delodajalci so sicer noveli za-
kona o delovnih razmerjih pred 
tremi leti močno nasprotovali, saj 

so menili, da je obstoječi zakon že 
določal en dan dodatnega dopusta 
za vse starše, ki imajo otroke, stare 
do 15 let, poleg tega pa je omogo-
čal tudi, da lahko delavec en dan 
dopusta v letu koristi po svoji odlo-
čitvi brez soglasja delodajalca.

EK

Juršinci � Najdražji vrtec v Slovenskih goricah

Tudi več kot sto evrov razlike
Zaradi višjih stroškov, zlasti energentov in hrane pa tudi sproščenega napredovanja zaposlenih, v juršinskem vrtcu od 
prvega maja veljajo nove cene.

Podravje � Delodajalca je treba o izrednem dopustu pravočasno obvestiti 

Dodatni dan dopusta za starše prvošolcev
Le še slaba dva tedna nas loči do začetka šolskega leta. Prvi šolski dan je še toliko bolj poseben in vznemirljiv za številne 
prvošolčke, ki bodo prvič prestopili šolski prag, prav tako pa za njihove starše. Slednji so na ta dan že tretje leto zapored 
upravičeni do izrednega dopusta, vendar morajo o tem pravočasno pisno obvestiti svojega delodajalca.  

Delež gospodinjstev, katerih neto dohodek se je v zadnjih 12 mese-
cih povečal, znaša 28 odstotkov, kar je za dobro desetino več kot ob 
koncu leta 2021. Kot glavni razlog za večje fi nančno blagostanje je če-
trtina gospodinjstev med anketiranjem državnim statistikom navedla 
višje socialne prejemke, dobra petina pa zvišanje plače.

Po drugi strani se je nekoliko zmanjšal delež tistih, v katerih se je 
dohodek znižal, in se ustavil pri desetih odstotkih. Znižanju dohodka 
so večinoma botrovale nižje plače. Nekoliko presenetljiv je podatek, 
da upad prilivov pri dobri tretjini gospodinjstev (34 %) sploh ni vplival 
na njihov življenjski standard, tretjina (31 %) pa se je prilagodila tako, 
da je zmanjšala izdatke ali uporabila prihranke. 

Če primerjamo razmerje med tistimi, ki so težko oz. zelo težko ali 
lahko oz. zelo lahko povezali konec s koncem, ugotovimo, da je, vsaj 
statistično gledano, še zmeraj v prid tistim, ki imajo dovolj denarja, 
da »pridejo skozi mesec«, saj jih je približno za četrtino, medtem ko 
je onih, ki težko shajajo, za slabo petino. Več je tudi družin, ki imajo 
težave pri pokrivanju kreditnih obrokov; zaradi fi nančnih težav jih je 
namreč 13 odstotkov obroke plačalo z zamudo.

Zadovoljni z odnosi, s fi nancami ne
V omenjeni anketi so državni statistiki spraševali tudi o splošnem 

zadovoljstvu prebivalcev in prišli do zanimive ugotovitve, da so ljudje 
najbolj zadovoljni z medosebnimi odnosi, ki so jih na lestvici od ena 
do deset ocenili s 7,7, najmanj pa s fi nančnim stanjem gospodinjstva, 
ki je doseglo povprečno oceno 5,7. Visoko stopnjo zadovoljstva glede 
odnosov in fi nančnega stanja je izrazila več kot petina prebivalcev, 11 
odstotkov pa je nezadovoljnih z domačimi fi nancami, štirje odstotki 
z življenjem in dva z medsebojnimi odnosi. Z vsemi tremi področji je 
visoko stopnjo zadovoljstva izrazilo 21 odstotkov prebivalcev, nizko 
pa manj kot odstotek (0,8 %).

SD

Cilj je, da učenci spoznajo pomen čebel in drugih opraševalcev za 
delovanje ekosistemov in človeka ter pomen odgovornega ravnanja z 
okoljem za varovanje opraševalcev.

Izbirni predmet čebelarstvo se izvaja za učence 7., 8. in 9. razre-
dov po prenovljenem učnem načrtu, ki ga je sprejel strokovni svet 
za splošno izobraževanje junija leta 2018. V Čebelarski zvezi Sloveni-
je poudarjajo, da učenci pri omenjenem izbirnem predmetu spozna-
vajo pomen pestrosti opraševalcev za delovanje ekosistemov in za 
kmetijstvo. Predmet je izvedljiv tudi v primeru, če šola nima učnega 
čebelnjaka. Spomnili so, da se izbirni predmet lahko dopolnjuje s če-
belarskim krožkom, saj predmet na pretežno teoretičen način izvaja 
pedagoški kader, krožek pa izkušen, usposobljen čebelar na praktičen 
način. V zvezi ob tem svetujejo, da šole, kjer imajo vzpostavljen čebe-
larski krožek, tega nadgradijo z dopolnjujočim se izbirnim predmetom 
čebelarstvo.

Na šolskem ministrstvu so pojasnili, da osnovne šole posredujejo 
svojim učencem informacije o možnosti vključevanja v izbirne pred-
mete že ob začetku priprav letnega delovnega načrta za prihodnje 
šolsko leto. Seznam velike večine obveznih izbirnih predmetov je znan 
že vrsto let, za prihodnje šolsko leto niso predvidene spremembe.

Ur

Foto: SD

V osrednjih Slovenskih goricah je največja razlika med ekonomsko ceno 
vrtca v Juršincih in Lenartu; glede na starostno skupino je prvi od drugega 
dražji za 116,58 oziroma 86,72 evra.

Foto: ČG

Starši prvošolcev lahko na prvi šolski dan koristijo izredni dopust. 
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Na hribu, kjer so sosedske meje 
zabrisane, so Vovkovi sprva posta-
vili pastirski stan, pred slabimi tre-
mi leti še lesene glamping hišice, 
nato bazen, sedaj še glineno kopel. 
Jože je idejni oče turističnih projek-
tov, človek organizacije, žena skrbi 
za red in čistočo ter prehrano, pod-
jetje Zeleni turizem vodi njun sin 
Žan, sicer pa pomagajo vsi družin-
ski člani. Bajnih zaslužkov ni, da pa 
se živeti. Sicer pa je pri Vovkih ves 
čas kot v mravljišču, vedno nekdo 
nekaj snuje in izdeluje. Sedaj so se 
lotili obnove hleva in poslopja pri 
glamping hišicah, kjer bo prostor 

za savne, čaka jih še postavitev ja-
cuzzija, ob tem pa Jože našteje še 
podrobnosti, ki jih morajo dodelati 
okrog glinene kopeli.

Glinena kopel – 
edinstvena turistična 
ponudba

Glina je ena najstarejših narav-
nih zdravil in naj bi razstrupljala 
telo. »Dejstvo je, da glina škoditi ne 
more, sam pa verjamem, da vsebu-
je elemente, ki pozitivno vplivajo 
na limfnodrenažni sitem ter na 
kožo. Ko se uležeš v glineno kopel, 

se prerodiš,« pravi Jože, ki je tudi 
sam prebolel težko bolezen in zato 
še toliko bolj previdno in tankoču-
tno govori o alternativnih oblikah 
zdravljenja, saj ne želi nikogar za-
vajati. Uporaba gline za zdravstve-
ne namene ni nova ideja, ni pa še 
zasledil, da bi kdo v Sloveniji nudil 
glineno kopel. O postopku upora-
be glinene kopeli je povedal: »Naj-
bolje je, da se v glineno kopel po-
topimo goli, tako moč gline pride 
najbolj do izraza. Nato se po nekaj 
minutah z več kilogrami gline na 
sebi postavimo na sonce, dodatno 
ovijemo s črno folijo, da se odprejo 

vse pore v telesu in da glina lahko 
učinkuje in posrka strupe iz telesa. 
Glino imamo na sebi od tri do štiri 
ure, ta vmesni čas lahko uživamo 
na soncu, se sprehodimo po goz-
du, posedimo na klopcah, nato se 
stuširamo. Z besedami se ne da 
opisati, kakšen občutek ti da ta ob-
jem gline, to je treba doživeti.« 

Z eno kopeljo se na kožo prime 
od 10 do 15 kilogramov gline oz. gli-
nene paste, ki jo Vovkovi sami pri-
dobivajo. »Odkrili smo nahajališče 
gline, jo dali v analizo na rudarski 
inštitut, da smo preverili ustrez-
nost in da torej ne vsebuje težkih 
kovin. Iz domače haloške gline 
nato pripravimo pasto, to pomeni 
mešanje z vodo, kar pa je večurni 
postopek. Pasto nato vedno znova 
nalijemo v banjo,« je dejal Jože.

Vovkovi stavijo na 
povezovanje

Glinene kopeli Vovkovi še ne 
ponujajo kot samostojno storitev, 
trenutno jo lahko koristijo gostje 
v okviru najema glamping hišice, ki 
stane okrog 90 evrov na noč za dve 
osebi, ali pastirskega stanu. Prav 
tako nudijo še izposojo električnih 
koles, streljanje z lokom, spanje 
pod milim nebom. Ponudbo torej 
ves čas dopolnjujejo. Z obiskom so 
zadovoljni, priznavajo pa, da zmo-
rejo še več. »Žal nismo na lokaciji 
blizu Bleda ali Postojnske jame,« je 
dejal Jože in dodal: »V prvi vrsti je 
naš cilj, da so gostje zadovoljni, se-
veda pa si želimo, da bi bile naše ka-
pacitete zasedene od zgodnje po-
mladi do pozne jeseni. Upamo, da 

bi se nam uspelo povezati s katero 
od tujih agencij, ki bi zakupila pro-
store.« Upajo tudi, da bi povezova-
nje turističnih ponudnikov prešlo 
od besed k dejanjem, ne le na ravni 
občine, temveč regije in širše. »Ko 
Francoz ali Nizozemec prepotuje 
več tisoč kilometrov in se nastani 
pri nas, mu je na dosegu celotna 
Slovenija. On se ne obremenjuje z 
občinskimi mejami, zato v katalog, 
ki smo ga pripravili za obiskovalce, 
vključujemo turistične zanimivosti 
v bližnji in daljni okolici. Veliko se jih 
odpravi na Roglo, Ptuj, v Kidričevo 
na Green lake …« Sicer pa je delo v 
turizmu, in to na domačem pragu, 
zahtevno, pravi Jože. »Vedel sem, 
kaj pričakovati, družina se je na to 
navadila.«

Mojca Vtič

»Fotografi nja?« je vprašal francoski turist ob pogledu na fotoaparat, ki mi je visel čez ramo. 
»Ne,« sem mu odgovorila in odvrnila, da sem novinarka. Nemudoma je pohitel z besedami: 
»Tukaj je zelo lepo. Ljudje so zelo prijazni, še posebej gostitelji Irena, Jože, Katarina. Čudo-
vito je.« Zadovoljstvo gostov pa ni nekaj, kar bi bilo dano, temveč se je zanj treba truditi. 
Vovkovi svojo ponudbo ves čas nadgrajujejo, zadnja v nizu domislic je glinena kopel.

Makole � Zeleni turizem družine Vovk turistično ponudbo širi z glineno kopeljo

»Zmoremo še več, žal pa nismo blizu Bleda ali Postojnske jame«

Foto: Marko Vindiš

Glinena kopel je skrita pred očmi radovednežev v zavetju haloških strmin.

Foto: Marko Vindiš

Družina Vovk iz Makol uresničuje svojo idejo oz. vizijo turizma v Halozah.

Varaždinski Špancirfest, 
najdlje trajajoč, največji in 
najbolj priljubljen hrvaški 
festival, je odlična ideja za 
zabavno slovo od poletja. 
Poteka od petka, 19. avgusta, 
do nedelje, 28. avgusta, in je 
priložnost ne le za uživanje v 
desetinah različnih programov, 
ki jih vsak dan ponuja 
Špancirfest, ampak tudi za 
vsrkavanje lepote Varaždina, iz 
katerega je festival zrasel. 

500 programov
Veliki in majhni koncerti, na 
velikih, manjših in pop-up odrih 
ponujajo izjemno pestrost 
glasbenih stilov, med katerimi 
lahko izbirate. Oder PAN ob 
obzidju Starega grada bo gostil 
hrvaške in regionalne zvezde. 
Intimen in bolj ekskluziven 
oder Vile Bedeković predstavlja 
izbran program, ki sega od 
opere, tradicije do popa, rocka 
in sevdaha. Ko se ne predvaja, 
so na voljo smešne komične 
predstave in najboljše stand-up 
predstave.
Ulice Špancirfesta so polne 
dogajanja, največ pozornosti 
pa pritegnejo ulični umetniki, 
ulični glasbeniki in sprehajalne 
zasedbe iz vse Evrope. Otroški 
program Špancirfesta omogoča 
brezskrbno igro v Vindilandu pri 

Starem gradu, ali ustvarjalno 
zabavo v senci Parka kreative. 
Za vse željne adrenalina pa bo 
na voljo velik zabaviščni park ob 
obzidju Starega grada.

Naredili boste na 

Ogledi, pomerjanja in nakupi 
spominkov vas bodo popeljali 
na potepanje po zgodovinskem 
središču mesta. Odkrili boste 
oblikovalsko ulico Kreativnico in 
likovno ulico umetnosti.
Doživetja si najbolj zapomnimo 
po okusih in vonjih, dobre 
stvari pa bodo povsod. Ob 
uličnih prigrizkih in varaždinskih 
restavracijah je tu Carlsberg 

gastro in party cona, velika 
gastronomska novost letošnjega 
festivala pa je Špancir burger 
festival. Ta gastronomska 
atrakcija, ki je nastala v 
sodelovanju z Zagreb Burger 
Festivalom, bo na posebno 
okrašenem Kapucinskem trgu 
prinašala vrhunske burgerje iz 
vse Hrvaške, poleg mesnih pa 
bodo na voljo tudi rastlinske 
dobrote.
Megahit Špancirfesta, Vinski 
grad, se ponovno vrača na 
prostrano zelenico pred 
vhodom v staro mestno jedro, 
poleg fantastične in cenovno 
ugodne ponudbe izbranih 
pretežno hrvaških vin pa letos 
v sodelovanju z Gastronomadi 
pripravlja tudi posebne in vinsko 
usklajene prigrizke.

Poletja še ni konec – končuje se 
v Varaždinu na Špancirfestu
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Z vprašanji in vlogami za izredno 
denarno socialno pomoč se te dni 
na CSD obrača veliko prebivalcev 

tako s Ptujskega kakor tudi Ormo-
škega. Številne družine, zlasti z več 
otroki in nižjimi prihodki, kakor tudi 

starejši, ki prejemajo nizke pokoj-
nine, so v vse hujših stiskah zaradi 
višanja cen hrane in ostalih življenj-

skih potrebščin. Življenje postaja 
vedno težje tudi v družinah, kjer sta 
oba starša zaposlena, a jim plača ne 
zagotavlja več dostojnega življenja. 
»V poletnih mesecih veliko težavo 
zlasti velikim družinam predstavlja 
nakup šolskih potrebščin. Pri tem 
jim poleg CSD pomagajo tudi ra-
zne humanitarne organizacije, ki 
zbirajo šolske potrebščine za ot-
roke iz socialno ogroženih družin. 
V preteklih letih se je na ta račun 
med drugim nabralo tudi kar nekaj 
dobro ohranjenih šolskih torb in 
peresnic. Ko jih prejmemo, pokli-
čemo prejemnike in vse razdelimo 
praktično v dnevu ali dveh. Ljudje 
se vedejo zelo odgovorno, saj vza-
mejo tisto, kar zares potrebujejo,« 
pravi Ilešič Toševa in nadaljuje, da 
ta čas prejemajo tudi vse več klicev 
zaskrbljenih prebivalcev zaradi dra-
ge kurjave. »Ljudje so v strahu, saj 
pričakujejo, da bodo jeseni cene še 
višje. Številni povprašujejo glede 
pogojev za pridobitev izredne po-
moči za kurjavo, med njimi je tudi 
kar nekaj takih, ki doslej nikoli niso 
zaprosili za pomoč.« 

Pri tem pa opaža, da se družine 
v stiski, kjer sta oba starša zaposle-
na, na CSD obrnejo zares v zadnji 

Življenje postaja vse dražje, kar v vse večje stiske potiska številne starejše z nizkimi pokojninami ter družine, med njimi 
tudi tiste, kjer sta oba partnerja zaposlena. Zaradi drastičnega višanja cen energentov in posledično vse dražjega ogreva-
nja na Center za socialno delo (CSD) Sp. Podravje ta čas prejemajo vse več klicev zaskrbljenih prebivalcev, ki povprašujejo 
glede izredne denarne socialne pomoči. »Ljudje kličejo, med njimi je tudi precej takih, ki doslej nikoli niso zaprosili za 
pomoč. Bojijo se, da bodo cene jeseni še višje. Že lani so nam upravičenci znali povedati, da so plačali za kurjavo več, a so 
kurili manj,« je dodala pomočnica direktorja na ptujski enoti Valerija Ilešič Toš.

Spodnje Podravje � Klicev zaskrbljenih prebivalcev za izredne socialne pomoči je vsak dan več

Vse več ljudi je strah, da jih bo pozimi zeblo

Novo vodstvo zdravstvenega 
ministrstva na čelu z ministrom 
Danijelom Bešičem Loredanom je 

zelo hitro po nastopu funkcije prip-
ravilo predlog Zakona o ukrepih za 
zagotovitev stabilnega delovanja 

zdravstvenega sistema. Kljub ne-
katerim izraženim pripombam in 
pomislekom je bil zakon sredi julija 
sprejet. 

Težave se zadnja leta le 
še stopnjujejo ...

Težave slovenskega zdravstve-
nega sistema so se z epidemijo 
koronavirusa le še potencirale. Kot 
so v argumentaciji predloga zapi-
sali na ministrstvu za zdravje, se 
je neučinkovitost potencirala do 
te mere, da je v zadnjih dveh letih 
sistem povsem izčrpan (zlasti kad-
rovske zmogljivosti) in je prišel do 
roba zloma. 

Cilj novosprejetega zakona je ja-
sen: stabilizirati zdravstveni sistem 
in mrežo ter pacientom, ki čakajo 
preko dopustne čakalne dobe, 
zagotoviti primerno zdravstveno 
obravnavo. S pomočjo tega naj bi 
dobili podatke o izkoriščenosti, 
predvsem z vidika obremenitve 
zaposlenih. Odpravili naj bi tako 

organizacijske slabosti kot nerazu-
mno dolge čakalne dobe. Med za-
časnimi ukrepi so določili tudi zača-
sno povečanje obsega programa 
zdravstvene dejavnosti, da bi tako 
skrajšali čakalne vrste. Spreminja 
se upravljanje v bolnišnicah (sveti 
zavodov), koncesije, ki se iztečejo 
v obdobju veljavnosti tega zakona, 
pa bodo podaljšali za dve leti.

Postopek dogovarjanja 
neučinkovit in predolg

Cena in obseg programa sto-
ritev obveznega zdravstvenega 
zavarovanja sta doslej temeljila na 
dogovarjanju in urejanju pogodbe-
nega odnosa med plačnikom, torej 
Zavodom za zdravstveno zavaro-
vanje Slovenije (ZZZS), in izvajalci 

storitev. Na ministrstvu pravijo, da 
je bil tak način popolnoma neučin-
kovit: »Čeprav se uporablja termin 
dogovarjanje, se partnerji v proce-
su praviloma dogovorijo s konsen-
zom le glede manjšega števila pre-
dlogov, vse pomembne odločitve 
pa – včasih tudi namenoma – pre-
pustijo Vladi Republike Slovenije.« 

Tudi čas dogovarjanja je bil pre-

Foto: Bobo

Foto: arhiv Svet24

Pomoč potrebuje tudi vse več starejših z nizkimi pokojninami, predvsem tisti, ki živijo v mestu.

V nekaterih primerih celo večletno čakanje na preglede v specialističnih ambulantah, po-
manjkanje kadra, neustrezno plačevanje (opravljenih) storitev, nepravičen sistem nagra-
jevanje zaposlenih ter številne druge anomalije so jasen pokazatelj alarmantnega stanja 
slovenskega zdravstvenega sistema. Nov zakon, sprejet prejšnji mesec, naj bi zagotovil sta-
bilnost sistema, za kar bodo po ocenah porabili okrog 200 milijonov evrov. Cilj je do marca 
2023 pridobiti podatke o stanju, sposobnosti oziroma zmogljivosti zdravstva in na podlagi 
tega pripraviti spremembe standardov in normativov. »Ob tem pa pacienta postaviti na 
prvo mesto in tudi denar mora slediti pacientu,« pravijo na ministrstvu za zdravje. 

Slovenija � Kaj prinaša novi zdravstveni zakon, težak 200 milijonov evrov

Bodo milijoni evrov po novem zakonu res sledili pacientu?

Foto: Pexels.com

Izvajalci zdravstvenih storitev pravijo, da bo več znanega, ko bodo v veljavo stopili podzakonski akti. 

Foto: pexels.com

Glede na dodatno nagrajevanje na primarni ravni je ZZZS opozoril na 
možnost odliva kadra iz bolnišnic na primarno raven.

Za izredne socialne pomoči letno več kot 
20 milijonov evrov 

2017 20,97 mio evrov
2018 21,42 mio evrov
2019 22,61 mio evrov
2020 25,20 mio evrov
2021 23,81 mio evrov
2022 (do vključno junija) 11,04 mio evrov

Vir: MDDSZ

Namesto višje izredne pomoči energetski dodatkiNamesto višje izredne pomoči energetski dodatki
Ministrstvo za delo, družino, socialne zadeve in enake možnosti 

(MDDSZ) je v lanskem letu samo za izplačilo izrednih denarnih 
socialnih pomoči namenilo 23,81 milijona evrov, kar je sicer okoli 
1,4 milijona evrov manj kot leto poprej. Takrat je zanje šlo več kot 
25 milijonov oz. največ v zadnjih petih letih.

Na ministrstvu sicer obljubljajo, da bodo najšibkejšim glede 
na vse višje življenjske stroške pomagali, toda ne v obliki višjih 
izrednih denarnih socialnih pomoči: »V okviru prizadevanj za 
pomoč najranljivejšim prebivalcem v tem trenutku ne načrtujemo 
dviga zneska izredne denarne socialne pomoči, temveč interventni 
ukrep izdaje energetskih dodatkov, ki bodo prejemnikom jeseni 
omogočili, da prebrodijo stisko zaradi podražitve energentov.«
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sili: » Sami želijo rešiti težave in se 
na nas obrnejo, ko so zares v hudi 
stiski – na primer dan pred odklo-
pom elektrike, izvršbo …«

Jeseni pričakujejo porast 
vlog

Skupno število prejetih vlog za 
izredno denarno socialno pomoč 
sicer v primerjavi z enakim ob-
dobjem lani (od januarja do julija) 
bistveno ne odstopa. Na Ptuju jih 
je bilo do junija letos 2061, lani v 
enakem obdobju 1996, v Ormožu 
pa nekaj manj, letos 363, lani 409. 
V prejšnjih dveh letih so sicer zanje 
poleg rednih prejemnikov social-

nih pomoči zaprošali predvsem 
tisti, ki so ostali brez službe ter 
samozaposleni, ki so začasno pot-
rebovali pomoč. 

Lahko pa se pokaže razlika 
v drugi polovici leta, ko ljudje v 
večji meri kupujejo kurjavo. Ilešič 
Toševa ocenjuje, da v tem času 
že prihaja do povečanega števila 
vlog: »Predvidevamo, da bo porast 
teh vlog opazna zlasti v jesenskih 
mesecih, ko ljudje bolj množično 
nabavljajo kurjavo. Zelo so zaskr-
bljeni že zdaj in temu primerno se 
bomo morali odzvati, jim pomaga-
ti, kar nam je seveda v okviru zako-
na dopuščeno.«

Starejši nimajo za hrano
Zaradi vse dražjega življenja pa 

se v stiskah znajdejo tudi posa-
mezniki, ki živijo v mestnem okolju, 
ter starejši z nizkimi pokojninami. 
»Tudi pri nekaterih starejših opaža-
mo, da se še vedno s težavo obrne-
jo na nas. Gre za ljudi, ki živijo zelo 
skromno, so odgovorni v smislu, 
da želijo samo poskrbeti zase in ne 
prositi za pomoč. Po plačilu vseh 
položnic, kar storijo najprej, jim za 
preživetje praktično ne ostane nič. 
V takšnih primerih prebivalce MO 
Ptuj napotujemo tudi na Društvo 
Ars Vitae, kamor gredo po donira-

no hrano. In za to so izredno hva-
ležni,« je dodala sogovornica.

Izredna socialna pomoč 
od 422 za posameznika 
do 1.160 evrov za družino

Izredna denarna pomoč je si-
cer namenjena za kritje izrednih 
stroškov (naravnih nesreč, smrti v 
družini ipd.). Prosilci jo uporabijo 
sicer predvsem za kurjavo, plačilo 
položnic za elektriko, vodo, naje-
mnino ...  

Zneski pomoči so različni, od-
visno od tega, ali gre za samsko 
osebo, par ali družino, ali je de-

lovno aktivna ipd. Enkratna višina 
izredne denarne pomoči znaša 
največ 422 evrov za samsko (de-
lovno neaktivno) osebo ali največ 
1.160 evrov za štiričlansko družino 
z dvema šoloobveznima otrokoma 
in brez zaposlitve. Skupni najvišji 
znesek v celotnem koledarskem 
letu, če seveda posameznik izpol-
njuje pogoje, je 2.109 evrov za sam-
sko nezaposleno osebo ali največ 
5.801 evro za štiričlansko družino 
z dvema šoloobveznima otroko-
ma in brez zaposlitve, pri čemer se 
lahko trikratnik cenzusa dodeli le v 
izrednih primerih (zaradi potresa, 

poplave, ujme ...), dvakratnik cen-
zusa pa npr. za poračun elektrike, 
nakup pralnega stroja, štedilnika, 
drv za ogrevanje ipd., ne pa za 
poplačilo dolgov.

Po nakazilu pomoči je upravi-
čenec dolžan predložiti dokazilo 
o namenski porabi v roku 45 dni 
po prejetju. Če tega ne stori, 14 
mesecev ne more prejeti tovrstne 
pomoči, četudi se znajde v stiski 
in bi bil do nje upravičen. Kot še 
pojasnjuje Ilešič Toševa, kar nekaj 
upravičencev v določenem času 
potrebnega dokazila ne dostavi. 

Monika Horvat

Foto: GT/M24

Zaradi vse dražjega življenja so v stiskah velike družine.

Foto: MH

Pomočnica direktorja CSD Spodnje Podravje na ptujski enoti Valerija Ilešič 
Toš pravi, da opažajo vse več klicev zaskrbljenih občanov.

dolg, kar je za izvajalce pomenilo 
negotovost. Javne zdravstvene 
zavode in zasebnike s koncesijo pri 
urejanju odnosov z ZZZS zastopa 
Združenje zdravstvenih zavodov 
Slovenije. Skupaj z ministrstvom 
in Zdravniško zbornico Sloveni-
je so se dogovarjali o programih 
storitev obveznega zdravstvene-
ga zavarovanja za naslednje leto 
in oblikovali cene programov. Pri 
tem so konstantno nastajale teža-
ve, o odprtih vprašanjih je v okviru 
arbitraže odločala Vlada Republike 
Slovenije. Slednja (oziroma mini-
strstvo za zdravje) ima po novem 
zakonu pri odločanju o obsegu in 
ceni programov več pooblastil. Na 
ZZZS menijo, da je bil doslej veljavni 
sistem dogovarjanja dober, zato so 
predlagali, da se ohrani. 

Past zakona: kader iz 
bolnišnic bi lahko odhajal 
v zdravstvene domove

Glede na dodatno nagrajevanje 
na primarni ravni je ZZZS opozoril 
na možnost odliva kadra iz bolni-
šnic na primarno raven. Menijo, da 
bi lahko z organizacijskimi ukrepi 
povečali storilnost obstoječega 
kadra in razbremenili zdravnike. 
Po njihovem bi bilo bolj smiselno 
preveriti potrebe pri izvajalcih 
zdravstvenih storitev ter presoditi 
tveganje dodatnega odliva nego-
valnega kadra s sekundarne ravni. 
Predlagajo spremembo plačnega 
sistema, ki bi tudi v javnih zdra-
vstvenih zavodih zagotovila mož-
nosti za variabilno nagrajevanje, 
kot jih lahko zagotavljajo koncesi-
onarji. »Opredeliti je treba merila 
za spremljanje učinkov predlaga-
nih zakonskih ukrepov, saj gre za 
primerljive ukrepe prejšnjih vlad, 
ko fi nančne stimulacije niso imele 
učinka na skrajševanje čakalnih 
dob oziroma na večjo pripravlje-
nost primarne ravni zdravstvene 
dejavnosti za opredeljevanje ne-
opredeljenih zavarovanih oseb,« 
še opozarjajo na ZZZS. 

ZD Ptuj: »Ostaja precej 
neznank«

Direktorica Zdravstvenega doma 
Ptuj Metka Petek Uhan ocenjuje, 
da nov zdravstveni zakon ponuja 
dobro izhodišče za izboljšave v 
zdravstvu, a dodaja, da bo več zna-
nega šele, ko bodo v veljavo stopili 
podzakonski akti: »Ostaja namreč 
precej odprtih vprašanj. Marsikaj je 
odvisno od tega, koliko bomo lah-

ko naredili s kadrom, ki ga imamo, 
kako bomo nagradili tiste, ki bodo 
presegli realizacijo in naredili več 
kot 120 odstotkov.« Kot dobrodoš-
lo ocenjuje plačilo po realizaciji. 

Bolnišnica Ptuj: 
»Plačevanje po realizaciji 
bo koristno«

Strokovni direktor Splošne bolni-
šnice dr. Jožeta Potrča Ptuj Teodor 
Pevec meni, da bo plačevanje po 

realizaciji koristno: »Del storitev 
pri nekaterih programih se reali-
zira več kot  100-odstotno, kar je 
doslej pomenilo, da smo naredili 
več, kot smo dobili plačano. Prej 
je to dejansko bila fi nančna škoda 
bolnišnice. Tiste, ki so bili pridni, so 
bili 'kaznovani'. Sedaj bo to končno 
primerno urejeno in tisto, kar bo na-
rejeno, bo tudi ustrezno fi nančno 
ovrednoteno. Počakajmo še izved-
bene akte, takrat bo znanega več.«

Dženana Kmetec

Kako naj bi razdelili 200 milijonov evrov
Za povečanje obsega programa zdravstvene dejavnosti 

bodo, predvidevajo, porabili sredstva iz naslova neizvedenih 
programov v okviru obveznega zdravstvenega zavarovanja. Če 
ta ne bodo zadoščala, jih bodo dodatno zagotovili v državnem 
proračunu. 

Denar naj bi bil predvidoma razporejen tako:
• 105-odstotna izvedba programov: 80 milijonov letno 
• dodatek za povečan obseg dela na primarni ravni: 30 

milijonov letno
• dodatek za posebne pogoje dela v manj razvitih občinah: 

400.000 evrov letno
• višje sejnine članov svetov bolnišnic: 300.000 evrov
• dodatne zaposlitve na ministrstvu za zdravje: 150.000 evrov
• delo novega Urada za nadzor, kakovost in investicije v 

zdravstvu: 390.000 evrov

Foto: Pexels.com

Foto: Pexels.com

Strokovni direktor Splošne bolnišnice dr. Jožeta Potrča Ptuj Teodor Pevec meni, da bo plačevanje po realizaciji 
koristno.

Nekateri so prepričani, da jim pomoč pripadaNekateri so prepričani, da jim pomoč pripada
Na drugi strani pa se najdejo tudi posamezniki, ki so prepričani, 

da jim izredna denarna pomoč pripada sama po sebi. »Izračunajo 
si cenzus, pridejo k nam in rečejo, da jim pripada recimo 500 
evrov. To ni tako, izredna denarna socialna pomoč je namenjena 
le za kritje izrednih stroškov za osebe, ki so se znašle v materialni 
stiski.« Ko oseba ni upravičena do pomoči oz. ne v pričakovani 
višini, se z njo pogovorijo in razložijo pogoje za pridobitev te 
pravice. Žal pa v tovrstnih primerih – sicer redko, a kljub temu –, 
prihaja do verbalnega nasilja nad zaposlenimi. 

ZZZS: »Podatki o čakalnih dobah netočni«ZZZS: »Podatki o čakalnih dobah netočni«
Kar se tiče izvajanja zdravstvenih storitev nad rednim obsegom 

programa, na ZZZS opozarjajo, da obstoječi podatki o čakalnih 
dobah in številu čakajočih niso točni. Prepričani so, da bi bilo 
treba natančneje določiti merilo, kdaj je skrajšanje čakalnih dob 
zadostno, šele nato bi se Vlada RS odločila za izvedbo javnega 
poziva za vključitev zasebnih izvajalcev v izvajanje zdravstvenih 
storitev: »Seznam vrst zdravstvenih dejavnosti, kjer obstajajo 
čakalne dobe, mora biti čim prej jasno določen, da bodo izvajalci 
zdravstvene dejavnosti vedeli, kateri programi bodo plačani po 
realizaciji.« 

Iz obveznega zavarovanja naj bi že doslej neomejeno oz. po 
opravljeni realizaciji plačevali veliko programov z dolgimi 
čakalnimi dobami in dejavnost družinske medicine. Opozarjajo, 
da so sredstva ZZZS omejena z vplačanimi prispevki. Na 
primarni ravni ZZZS običajno plača 80-odstotni delež 
zdravstvenih storitev.
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Kot je povedal predsednik Gre-
gor Kotolenko, so se najprej lotili 
urejanja skupnega prostora za dru-
ženje. Povezali so se z završkimi 
gasilci, ki so jim odstopili prostor 
v zgornjem nadstropju gasilskega 
doma ter jim pomagali in prispe-
vali sredstva za obnovo in nakup 
opreme. »Urejanja naše ‚sobice‘, 
kot ji pravimo, smo se lotili zelo 
resno in zagnano, vsak dan nas 
je prišlo okoli 10, ob delu pa smo 
se tudi spoznavali in imeli lepo. 
Najbolj ponosni smo, da smo tudi 
starejšim dokazali, kaj znamo in 
zmoremo.« V društvenih prostorih 
se srečujejo, igrajo različne družab-
ne igre, nekateri se tja hodijo tudi 
učit. Dostop s kodo imajo vsi člani, 
»sobica« pa jim je na razpolago vse 
dni v tednu.

Izjemno pomembno 
je medgeneracijsko 
sodelovanje 

V poletnih mesecih je sicer bolj 
aktualna druga lokacija, in sicer 
odbojkarsko igrišče na završkem 
stadionu, kjer organizirajo tudi 
turnirje. Njihova velika želja je 

organizacija raznih dogodkov z 
namenom medgeneracijskega so-
delovanja. Slednje je po mnenju 
Kotolenka izjemno pomembno, 
saj veliko prispeva k širjenju ob-
zorja in osebnostni rasti. »S svojo 
generacijo se po navadi pogovar-
jaš vedno iste stvari, preveč isto 
misliš. V pogovoru s starejšimi pa 
morebiti začneš razmišljati o priho-
dnosti, pa ne samo o svoji, ampak 
tudi kraja, kjer živiš. In nekje vmes 

se morebiti porodijo ideje, kako še 
izboljšati bivanje v lokalni skupnos-
ti.« Prav zato so izjemno veseli, da 
jih pri njihovih aktivnostih podpira 
tudi občina, v preteklih mesecih so 
se že sestali z županom Slavkom 
Pravdičem in mu zaupali svoje že-
lje (ureditev toaletnih prostorov v 
»sobici«, osvetlitev odbojkarskega 
igrišča, nakup dodatnih mrež, po-
stavitev plezalne stene in adrena-
linskega parka …). 

Mladi so vse bolj 
povezani z domačim 
krajem

Trenutno je v društvu okoli 60 
članov, ki so stari 15 let in več, od 
tega jih je pri organizaciji dogodkov 
aktivnih tretjina. Ob praznovanju 
prvega maja so letos skupaj s Špor-
tnim društvom nogometne šole 
organizirali peko vola. Prireditev je 
bila zelo odmevna, privabila pa je 
obiskovalce od blizu in daleč. Na 
seznamu dogodkov so tudi pohodi, 

pikniki, izleti, poletni kino … »Vse to 
počnemo zaradi druženja, pa tudi 
zato, ker imamo naše haloške kraje 
radi, tako smo vzgojeni. Naša pred-
nost je ta, da nas ni veliko, vsi se 
med seboj poznamo, kar je v drugih 
občinah že redkost.« Veliko njihovih 
članov si želi ustvariti dom in druži-
no v občini Zavrč, predvsem zaradi 
miru in neokrnjene narave. To sicer 
pomeni, da se bodo morali voziti na 
delo v oddaljena mestna središča, 
vendar bo tudi to manjši problem, 
ko se bodo bolje uredile prometne 

povezave (most Zavrč–Formin). V 
završki občini je delovnih mest zelo 
malo, odpirajo pa se različne mož-
nosti v kmetijstvu in turizmu. Mo-
rebiti je škoda tudi ta, da pred leti 
niso vzpostavili industrijske cone, 
ki bi mladim omogočala zaposlitev 
bližje domu. Mladi bi najverjetneje 
še lažje ostali v domačem kraju, če 
bi imeli možnost nakupa novih sta-
novanjskih hiš. Investitor, ki bi se na 
tem območju lotil česa takega, se 
za zdaj še ni našel.

Estera Korošec

Foto: Društvo mladih Zavrč

Druženje mladih v »sobici«

Foto: EK

Gregor Kotolenko, predsednik Društva mladih Zavrč

Ptuj � Soroptimist klub uspešen na mednarodnem razpisu

Prva Ptujčanka z mednarodno štipendijo
Ptujske soroptimistke, ki se na različnih področjih trudijo v dobro ljudi, so aktivne že 22 let. V tem času so izvedle več 
odmevnih projektov. Letos pa jim je prvič uspelo pridobiti tudi štipendijo za mlado nadarjeno žensko.

Največji projekt doslej je bil na-
kup mamografa za potrebe ptu-
jske bolnišnice. Ptuju in njegovim 
občanom so podarile tudi prvi 
pitnik, poskrbele pa so tudi za 
vzorno ureditev prvega ptujske-
ga krožišča. Ob dvajseti obletnici 
so lani povabile na svečanost ob 
postavitvi prve klopce ljubezni na 
drugem najvišjem vrhu v MO Ptuj, 
Gomili, z namenom spodbujanja 
gibanja in hoje ter preživljanja 
prostega časa v idiličnem okolju 
narave, med vinogradi, z izjemnimi 
pogledi na vse strani. Aprila letos 
pa so ob urbanih vrtovih na Mlinski 
cesti na Ptuju skupaj z družinskimi 
člani posadile prvi urbani sadov-
njak moderne dobe. Tudi ta pri-
naša pomembno sporočilo o tem, 
kako dragocen je neposreden stik 
z naravo. S sajenjem dreves so se 
pridružile mednarodnemu projek-
tu soroptimistk.

Ptujski Soroptimist klub je del 
Soroptimist International Europe, 
ki ima več kot 1.160 klubov v 43 
državah Evrope in Bližnjega vzho-
da. Prvič pa je v svojem 22-letnem 
delovanju kandidiral na razpisu 
za štipendijo za nadarjene mlade 
ženske, na katerem so letos imele 
prednost matematično naravoslov-
ne smeri. „To ni bil klasični razpis, 
kot ga poznamo pri nas. V letnem 
programu dobi vsak klub ponudbo 
in pogoje, ki jih mora izpolniti. Na 

Facebook stran Soroptimist kluba 
Ptuj sem dala objavo za štipendijo, 
na katero se ni nihče javil. Zato smo 
kandidatko morali poiskati sami, 
da smo se lahko prijavili na razpis. 
Kot predsednica sem na spletni 
strani Soroptimist International v 
angleškem jeziku izpolnila vse, kar 
je bilo potrebno, dodali pa smo še 
vse drugo, kar je bilo potrebno za 
popolno kandidaturo. Zelo vesele 
smo, da nam je uspelo. Štipendijo 
v znesku pet tisoč evrov je prejela 
Ptujčanka, študentka magistrskega 
študija molekularne biologije, ki 

je bila tudi doslej izjemno aktivna 
pri naših projektih in je pomagala 
pri izvedbi koncertov oz. drugih 
naših aktivnosti. Prejemala jo bo v 
šolskem letu 2022/2023,“ je uspeš-
no prvo kandidaturo na razpisu 
Soroptimist International Europe 
predstavila predsednica Soropti-
mist kluba Ptuj. 

Želijo pa si pridobiti še več 
evropskih sredstev, klub je kandi-
diral tudi za dodatna sredstva za 
ureditev še kakšnega urbanega 
sadovnjaka, ki bi ga uredili v do-
govoru z MO Ptuj. Eno štipendijo 

pa bodo v kratkem razpisali tudi 
iz lastnih sredstev, iz članarine. 
Druge načrtovane aktivnosti klu-
ba do konca leta pa so v največji 
meri odvisne od epidemiološkega 
stanja, je še povedala predsednica 
Mirjana Petrovič Foltin. Če bodo 
razmere dovoljevale, bodo posta-
vile božično-novoletno stojnico. 
Po nekajletnem premoru pa želijo 
v letu 2023 ponovno povabiti na 
tradicionalni osmomarčevski kon-
cert. Nazadnje so ga organizirale 
leta 2019.

MG

Foto: Črtomir Goznik

Mirjana Petrovič Foltin je vodenje Soroptimist kluba Ptuj prevzela v letu 2021. Pod njenim vodstvom so ptujske 
soroptimistke letos že zasadile prvi urbani sadovnjak moderne dobe. Pred dnevi pa so se razveselile dodelitve prve 
mednarodne štipendije nadarjeni študentki.

Ptuj � Mednarodno tekmovanje ribičev veteranov

Tradicija, ki utrjuje prijateljstvo
Šestega avgusta je v rogozniškem ribniku potekalo že tradi-
cionalno mednarodno tekmovanje v lovu rib s plovcem. Ob 
prazniku MO Ptuj ga je organiziralo Območno združenje ve-
teranov vojne za Slovenijo Ptuj pod pokroviteljstvom Zveze 
veteranov vojne za Slovenijo in MO Ptuj. 

Foto: Črtomir Goznik

V rogozniškem ribniku so ob prazniku MO Ptuj lovili veterani. 

Tekmovanje je bilo že 19. po vrsti. Sodelovalo je 26 ekip iz Slovenije, 
Madžarske in Hrvaške. Pred tekmovanjem so jim veliko tekmovalne 
sreče in dobro počutje na dogodku, ki je tudi izjemnega družabnega 
pomena, zaželeli: podpredsednik ZVVS Venčeslav Ogrinc, županja MO 
Ptuj Nuška Gajšek, predsednik RD Ptuj Marjan Kancler in predsednik 
Območnega združenja veteranov vojne za Slovenijo Ptuj Vlado Žgeč.

V ekipni tekmi je slavila ekip OVVS Ptuj, v kateri so lovili: Zlatko Čuš, 
Srečko Arnuš in Branko Strelec. Druga je bila ekipa OVVS Krško, tretja 
pa ekipa OVVS Slovenska Bistrica. Najboljša tuja ekipa pa je bila ekip 
UHDDR Bjelovar iz Hrvaške. Medalje in pokale sta najboljšim ekipam 
in posameznikom podelila predsednik komisije za šport pri Zvezi ve-
teranov vojne za Slovenijo Božo Kosalec in predsednik OVVS Ptuj Vla-
do Žgeč. 

Za pomoč pri izvedbi tudi letošnjega mednarodnega ribiškega tek-
movanja veteranov so se organizatorji zahvalili članom Ribiške druži-
ne Ptuj in svojim članom, ki se vedno potrudijo po najboljših močeh.

MG

Medtem ko so pred leti mladi Zavrčani v veliki večini razmišljali, da se čim prej 
osamosvojijo in odidejo živet kam drugam, danes ni več tako. Trenutna generacija 
mladih je namreč zelo povezana s svojim domačim krajem, prav tako imajo veliko 
idej za izboljšanje kakovosti življenja v tej obmejni občini. Tisti najbolj zagnani so 
se povezali v okviru Društva mladih Zavrč in zelo hitro so k sodelovanju pritegnili 
ostale. Svojo, v tem primeru pozitivno vlogo, je odigrala tudi epidemija, ko je bila 
želja po druženju še toliko večja. 

Zavrč � Društvo mladih Zavrč povezuje več generacij 

Mladi imajo svoj prostor za druženje
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Vrhunski razstavljavci
Razstavljavci z vseh 

kontinentov bodo ponujali 
inovativne digitalne rešitve, 
najnovejšo tehnologijo in 
vodilne svetovne blagovne 
znamke kmetijske ter gozdarske 
mehanizacije in opreme. Na voljo 
bodo semena, sadike, sredstva za 
nego živali in rastlin, oprema za 
živilsko predelavo in gastronomijo 
ter embalaža. Bogat bo program 
kmetijskih gradenj ter vsega, kar 
potrebujemo za urejanje vrtov in 
okolice. V pokušnjo in nakup bodo 
prehranske dobrote iz Slovenije 
in sveta. 

Država partnerica letos 
Japonska

Država partnerica sejma 
AGRA bo Japonska. V japonskem 
paviljonu bo sodelovalo več 
kot desetero podjetij, ki bodo 
predstavila svoja živila, kmetijske 
stroje in tehnologije s področja 
kmetijstva, gozdarstva in ribištva. 
Poskušali boste lahko omake 
in začimbe za sushi in druge 
japonske jedi, testenine, mesnine, 
jedi iz sadja, alkoholne pijače, 
riževe in zelenjavne prigrizke. Iz 
dežele vzhajajočega sonca boste 
spoznali novosti na področju 
krožnih žag, košnje trave, 
samokolnic, pa tudi sisteme za 
akvakulturo in avtomatizacijo 
dela v kmetijstvu. Sejem, ki ga 
sooblikujejo vodilne slovenske 
vladne, strokovne in stanovske 
organizacije, obeta tudi številne 
druge zanimive mednarodne 
državne in regijske predstavitve. 

Sejem bo živ!
Najboljše tradicije in nove 

prakse bodo oživljale strokovne 
razstave govedi, konj, drobnice, 
avtohtonih pasem slovenskih 
domačih živali s ponudbo izdelkov 
kmetij pa tudi razstava malih 
živali in rib v ribniku. Maneža bo 

živa z vsakodnevnimi atraktivnimi 
revijami govedi in konj. 
Predstavljene bodo tudi različne 
vprege in športno konjeništvo. 
Sejemska sreda prinaša tudi revijo 
drobnice, prikaz striženja ovac in 
dela pastirskih psov.

S cvetjem ovenčan 
sejemski praznik

S praktičnimi nasveti, 
delavnicami in strokovnim 
vodenjem bodo postregli 
praznično cvetoči sejemski vrtovi, 
osrednji sejemski vrt Biotehniške 
šole Rakičan, Poligon Zeleni 
dragulji narave, Permakulturni 
center z vzorčnim čebelnjakom, 
gozdno parkovni nasad ter 
nasada starih sort jablan in 
slovenskih trt. 

Foto: Agra

Jubilejni, 60. praznik kmetijstva in živilstva

Tradicionalno svež že šestdesetič!
Mednarodni kmetijsko-živilski sejem AGRA bo od 20. do 25. avgusta v Gornji Radgoni praznoval svoj 60. jubilej s 
številnimi razstavljavci in obiskovalci v sijaju najboljših sejemskih let. Navduševal bo z vrhunsko mehanizacijo, 
opremo in sredstvi za kmetijstvo, gozdarstvo, vinarstvo in živilstvo. S strokovnimi razstavami živali bo predstavil 
vrhunske rejske dosežke in z najboljšimi sonaravnimi praksami vabil v bujne sejemske vrtove. Povezoval bo s stro-
kovnimi in družabnimi dogodki in nazdravil jubileju z najboljšimi kmetijskimi pridelki, hrano in vini.  

Foto: Agra

Kmetijska mehanizacija

Foto: Agra

Najboljše iz Slovenije

20. – 25. 8. 2022
Gornja Radgona

60. MEDNARODNI

www.sejem-agra.si

Sveže vsebine
Vsebinski poudarki strokovnih 

posvetov in nasvetov bodo 
na evropskem letu mladih in 
mednarodnem letu ribištva in 
ribogojstva. V prihodnost bodo 
vabile inovacije in digitalizacija. Z 
ekološkim kmetijstvom in hrano 
iz naše bližine bomo premagovali 
podnebne spremembe in ohranjali 
biotsko raznovrstnost. Prehransko 
varnost bomo krepili s krepitvijo 
podeželja in samooskrbo z dobrim 
gospodarjenjem z gozdom.

Praznično dogajanje
Spremljevalni program bodo 

zaznamovali sobotno tekmovanje 
v plesanju polke, pa nedeljska 
tržnica mladih kmetov, sekaško 

tekmovanje lastnikov gozdov, 
prikaz vodenja teličkov s strani 
najmlajših rejcev in tekmovanje 
v vlečenju vrvi. V torek boste 
izvedeli, katera je »Naj kmetica«, 
v četrtek uživali v srečanju 
starodobnih traktorjev Steyr. 
Vse dni se bodo vrstila stanovska 
srečanja tekmovanja, družabni in 
glasbeni dogodki. 

Nazdravite jubileju z 
nagrajeno kakovostjo

K pokušnjam in nakupom 
vas vabijo odlični pridelki in 
nagrajeni izdelki slovenske 
živilsko predelovalne industrije 
in dopolnilne dejavnosti kmetij. V 
vinski hali boste lahko visokemu 
sejemskemu jubileju nazdravili 
z vrhunskimi vini in spoznali 
najsodobnejšo vinarsko opremo. 
Domače dobrote in izdelke si 
boste lahko privoščili na Agrini 
tržnici. 

V vinski hali boste nazdravili 
novim šestdesetim letom z 
nagrajenimi vini, v Vinskem hramu 
pa tudi v družbi Vinske kraljice 
Slovenije.
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Sončna energija je osnova za 
življenje že od samega nastanka 
Zemlje, saj oddaja svetlobo in 
toploto, z razvojem fotovoltaike 
pa postaja vse pomembnejši vir 
električne energije v boju proti 
podnebnim spremembam. 

Po vsej Evropi se občuti 
podražitev pri različnih energentih: 
elektrika, gorivo, premog, dvig 
cen pa je opazen tudi pri ostalih 
življenjskih dobrinah.

Samooskrbna sončna 
elektrarna prinaša številne 
prednosti, saj lahko proizvede 
dovolj energije za potrebe 
gospodinjstva in občutno zmanjša 
mesečne stroške elektrike. Gre 
za energijo, ki je neodvisna od 
tržnih cen električne energije ter 
aktualne politike in se tako lahko 
pozabi na skrb ob nestabilnem 
gibanju cen električne energije na 
trgu energentov. 

V Sloveniji smo odvisni od 
uvoza nekaterih energentov, 
medtem ko imamo pri električni 
energiji obilo možnosti za domačo 
proizvodnjo. Povprečno sončno 
obsevanje v Sloveniji je 1.000 kWh 
na kvadratni meter horizontalne 
površine, v predlanskem letu pa 
je doseglo celo najvišjo vrednost 
zadnjih osmih let –1329 kWh/m2, 
kar našo državo uvršča med bolj 
osončene države v Evropi. 

Sončna elektrarna je tudi okolju 
prijazna naložba, saj temelji na 
izkoriščanju obnovljivega vira 
energije. Na dolgi rok bo to najbolj 
občutilo okolje kot tudi prihodnje 
generacije. Marsikdo pa si ne 
želi dolgotrajnih gradbenih del 
na lastni hiši. Montaža sončne 
elektrarne je zelo enostavna, 
pomembno je le, da je strešna 
konstrukcija dovolj močna, da bo 
lahko nosila module sončnih celic, 

da je streha pravilno orientirana in 
da na tisti strani strehe, kjer bodo 
sončne celice, ni nobenih strešnih 
oken. 

Domače sončne elektrarne 
imajo tudi zelo dolgo življenjsko 
dobo, saj naj bi brez večjih 
okvar delovale okoli trideset 
let. To pomeni, da ste z izjemo 
začetne investicije naslednjih 
trideset let skoraj brez stroškov 
plačila električne energije. Sama 
naložba v sončno elektrarno se 
v povprečju povrne v šestih do 
osmih letih. 

Ker nam že narava pošilja 
signale, da je treba način 
življenja spremeniti, je čas, 
da nekaj storimo v smeri 
zelene prihodnosti. S pomočjo 
samooskrbne sončne elektrarne 
boste postali neodvisni, usmerjeni 
in stroškovno učinkoviti.

petek � 19. avgusta 2022Agra 202212

Sončne elektrarne za sedanjost in prihodnost

V trenutni energetski krizi, ko se cene energentov iz dneva v dan spreminjajo in dražijo, vedno več ljudi rešitev išče v energetski samozadostnosti. 
Raste tudi število podjetij, ki se ukvarjajo z investiranjem v sončne elektrarne, saj naložbe v projekte sončnih elektrarn prispevajo k čistejšemu okolju 
in obnovljivemu načinu proizvodnje električne energije.

Foto: Pexels.com
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Zadruga Soncnih Elektrarn Slovenijev

 

Besolar, d. o. o., tel. 02 707 00 55 
www.besolar.si
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Prihodnost v preciznem kmetovanjuPrihodnost v preciznem kmetovanju
in sodobnih strojihin sodobnih strojih

Slovenski kmetje so rekorderji po številu traktorjev, saj je pri 
nas uradno registriranih skoraj 110.000 traktorjev. Na svetovni 
lestvici Slovence to število postavlja na prvo mesto, saj ima vsak 
dvajseti Slovenec doma traktor. A velika večina traktorjev je zelo 
starih, precej celo neuporabnih, ki jih lastniki pač niso odjavili.

Seveda pa vsi podravski traktorji niso zastareli, so tudi izjeme. 
Nekateri kmetje, predvsem večji, so se prilagodili času in nabavili 
najnovejšo opremo. Večinoma gre za mlajše in bolj izobražene 
kmete, ki pa jih je v regiji še vedno premalo. »Moderni traktorji 
so danes že zares vrhunski, so dobro vzmeteni, imajo oblazinjene 
sedeže, zvočno in toplotno izolirane kabine, s priključki vred 
so tehnološko dovršeni. Kmetijska mehanizacija je vse bolj 
elektronska, kot vse drugo tudi moderno kmetovanje postaja vse 
bolj robotizirano. Stroji so izjemno natančni, vnaprej je mogoče 
programirati količine, smer, površine, sestavo in podobno, 
opremljeni so z navigacijo, raznimi senzorji … In vse to zahteva 
upravljavca, ki se spozna na to. Če upoštevamo, da je povprečna 
starost slovenskega kmeta 56 let, je jasno, da mu je sodobna 
tehnologija bolj ali manj tuja in da se z njo težko spopada. Kdor 
je šel v korak s časom, pa ima vse možnosti za dobro delo in dobre 
rezultate.«

V zadnjih letih se zato kaže vse večji razkorak med močnejšimi 
kmetijami, ki sledijo sodobnim metodam in uporabljajo ustrezno 
tehnologijo, ter manjšimi, ki delajo kot pred štirimi desetletji, 
lastniki pa hkrati za preživetje večinoma hodijo še v službe. 
Brodnjak meni, da bomo kmalu govorili le še o bogatih in revnih 
kmetijah, tistih vmes ne bo več. Prihodnost je pač v preciznem 
kmetijstvu in naprednih družinskih kmetijah. 

Foto: BP

Vljudno vabljeni, da nas v času sejma AGRA, ki bo potekal od 20. -
25.8.2022, obiščete na našem razstavnem prostoru, kjer vam bomo

pokazali novosti našega prodajnega programa.

Veselimo se srečanja z vami!

PE KOMENDA, Potok pri Komendi 12
PE SLOVENSKA BISTRICA, Trgovska ulica 5

Interexport kmetijska mehanizacija Interexport_kmetijstvo

info@interexport.si I 01 834 44 00 I www.interexport.si

OBIŠČITE NAS NA SEJMU AGRA

Nesreče s traktorji pri delu so prepogoste
Na brezplačnem dogodku NeVARNO s traktorjem so nedavno v Centru varne vožnje na Vranskem prikazali zaviranje na spolzki podlagi, parkiranje 
s priključki in vzvratno vožnjo s pripeto prikolico. Prav tako so predstavili spretnostno vožnjo, testiranje novih tehnologij na traktorjih in pomen 
pnevmatik. Vključili so tudi sadjarski in vinogradniški program.

Že tretje leto zapored je Zveza 
slovenske podeželske mladine 
z Zavarovalnico Triglav in AMZS 
organizirala tak dogodek. Tako 
so se obiskovalci lahko poučili o 
večji varnosti pri vožnji in delu s 
traktorji.

Vojka Novak, strokovna 
vodja v oddelku za upravljanje 
blagovne znamke iz Zavarovalnice 
Triglav, je povedala, da že nekaj 
let pripravljajo delavnice varne 
vožnje za motoriste. Pred leti so 
se povezali s podeželsko mladino 
ter z njo organizirali podoben 
dogodek, in sicer na temo varne 
vožnje s traktorji in varnega 
ravnanja s traktorskimi priključki: 
»Ker smo dobili pozitivne 
odzive, je današnji dogodek že 
tretji po vrsti. Vsako leto je več 
udeležencev. V Sloveniji imamo 
največ traktorjev na prebivalca. 
To je skupina vozil, ki je malo 
pozabljena, vendar so nesreče z 
njimi pogoste.«

Pomembna je varnost
Na poljih, njivah, v nasadih 

in sadovnjakih je vedno veliko 
dela, pri čemer sta varna vožnja 
in pravilna uporaba traktorja 
in traktorskih priključkov zelo 
pomembni, so pri Zvezi slovenske 

podeželske mladine poudarili 
v sporočilu za javnost. Anja 
Mager, predsednica zveze, je v 
svojem pozdravnem nagovoru 
med drugim poudarila, kako 
pomembno je ozaveščanje ljudi 
o varnosti na kmetiji. Izrazila 
je veselje, da se je utrdilo 
sodelovanje med organizatorji in 
da je vsako leto več zadovoljnih 

uporabnikov. Pohvalila je tudi 
zavzetost delovanja Društva 
podeželske mladine Spodnje 
Savinjske doline.

Pestro dogajanje
Na dogodku so pripravili 

praktične delavnice, kjer so 
obiskovalci lahko preizkusili 
različne akcije pri vožnji, kot so 

Foto: BP/M24

zaviranje in umikanje na spolzki 
podlagi, parkiranje in vzvratna 
vožnja s priključki ali prikolico, 
ter opravili testne vožnje. Ob 
prikazih so spoznali ravnanje s 
kardansko gredjo, robotizacijo in 
drone. Lahko so se udeležili tudi 
predavanj. 

Obiskovalec Miha Cimermančič 
je bil prvič na tem izobraževanju, 
udeležil se je tudi testne vožnje s 
traktorjem in mu je bila všeč, saj 
je lahko preizkusil različne modele 
večjih traktorjev, ki so udobni in 
napredni: »Spoznal sem njihovo 
delovanje. S takšnim traktorjem 
lahko delaš tudi po dvanajst ur 
na dan.« Razmišlja o tem, da je 
treba stopiti v korak s časom tudi 
v kmetijstvu. 

Luka Pavlin, predstavnik 
podjetja, ki izdeluje stroje 
za strmine, je povedal, da 
obiskovalce poučujejo o tem, 
kakšna oprema je potrebna za 
strmine ter kako je treba kosilnico 
prilagoditi za čim bolj varno delo 
na njih. Žiga Voh je predstavljal del 
prodajnega programa podjetja, v 
katerem je zaposlen, med drugim 
delovanje gozdarske prikolice, 
natančno zlaganje tovora z ene 
točke na drugo. Povedal je, da 
obiskovalci z veseljem preizkušajo 

mehanizacijo in da ne gre toliko 
za prodajno promocijo kot za 
pridobivanje stikov. Njihovi 
inštruktorji jih pri vsakem stroju 
poučijo o varni uporabi. Matej 
Štrajhar, ki je preizkusil priključek 
za prelaganje tovora, je povedal, 

da mu ni šlo preveč dobro od rok: 
»To je pripomoček za gozdarstvo, 
ki ga ne obvladam, saj se ukvarjam 
bolj z rejo krav. Ampak kakšen 
mlad fant bi se uporabe hitro 
naučil.«
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Podaljšani roki za več razpisov Podaljšani roki za več razpisov 
Kmetijsko ministrstvo je podaljšalo roke prijav pri sedmih javnih 

razpisih iz podukrepov podpor za naložbe v kmetijska gospodarstva 
ter podpor za naložbe v predelavo, trženje oz. razvoj kmetijskih 
proizvodov. Spremembe so zaradi povečanih priznanih stroškov 
graditve objektov. Višji priznani stroški graditve objektov se 
bodo upoštevali v spremembah prilog razpisne dokumentacije pri 
posameznih javnih razpisih.

Rok za prijavo je podaljšan pri 24. razpisu podukrepa podpor 
za naložbe v kmetijska gospodarstva za leto 2021 s 3. avgusta na 
5. september. Pri 25. javnem razpisu, kjer so podprte naložbe za 
izboljšanje splošne učinkovitosti in trajnosti kmetijskih gospodarstev, 
se rok za prijavo podaljšuje z 29. junija na 6. september. Pri 26. 
razpisu iz podukrepa podpor za naložbe v kmetijska gospodarstva za 
leto 2022 se rok za prijavo podaljšuje s 14. julija na 4. oktober.

Podaljšani so še roki za prijave na osmi razpis za podukrep podpor 
za kolektivne naložbe v predelavo, trženje oz. razvoj kmetijskih 
proizvodov za leto 2022 (s 30. junija na 7. september) in na deveti 
razpis za podukrep podpor za naložbe v predelavo, trženje oz. razvoj 
kmetijskih proizvodov za leto 2022 (s 14. julija na 5. oktober).

Vlagatelji, ki so že oddali vloge pred spremembo pravilnika 
o katalogu stroškov in najvišjih priznanih vrednosti in se jim 
zaprošene vrednosti glede na spremembo stroškov lahko povišajo, 
lahko do zaprtja razpisa vložijo samodopolnitev z natančnim opisom 
spremembe stroškov. 

Foto: Pexels.com

Digitalizacija v ospredju nove kmetijske politike
Kmetijska ministrica Irena Šinko je na povabilo Slovensko-nizozemske poslovne platforme prek 
video povezave sodelovala na dogodku Agro-Horti-Digitalization, namenjenemu digitalizaciji v 
agri- in hortikulturi. Ministrica je ob tem izpostavila pomen digitalizacije za razvoj kmetijstva in 
predstavila nekatere ukrepe na tem področju v naslednjih letih.

Digitalizaciji bo po njenih 
besedah v prihodnosti 
namenjenega več poudarka kot 
kadarkoli doslej. V slovenskem 
kmetijstvu bo država digitalni 
preboj spodbujala po dveh poteh. 

Prva je strateški načrt skupne 
kmetijske politike za obdobje 
2023-2027, ki je v usklajevanju 
z Evropsko komisijo. V okviru 
strateškega načrta bo Slovenija 
po besedah ministrice podprla 
naložbe v mehanizacijo, opremo, 
ki vključuje sodobne IKT-rešitve, 
v precizno kmetijstvo ter v 
sektorske posege na področju 
sadja in zelenjave za spodbujanje 
digitalizacije prek vpeljave umetne 
inteligence ter strojnega učenja v 
proces pridelave in predelave.

Druga pot za spodbujanje 
digitalizacije je prek nacionalnega 
okvira za okrevanje in odpornost, 
v katerem je kot en od programov 
predviden projekt e-kmetijstvo, 
prehrana in gozdarstvo, ki 
bo po napovedih zagotovil 
funkcionalnost, enostavnost 
in uporabnost digitalnih baz 
podatkov za neposredno 
uporabo. Ta projekt digitalizacije 
sestavlja osem podprojektov, prav 
tako pa bo v njegovem okviru 

vzpostavljen nacionalni inštitut 
za hrano, ki bo osrednji steber 
inovacij v verigah preskrbe s 
hrano.

Digitalno vodeni sistemi v 
kmetijstvu sicer po pojasnilih 
ministrstva omogočajo prehod 
v precizni sistem kmetovanja 

z manjšim in bolj natančnim 
nanosom fi tofarmacevtskih 
sredstev, ustreznejšo aplikacijo 
gnojil glede na potrebe rastlin, 
daljinsko spremljanje stanja na 
kmetijskih površinah ter uvajanje 
novih poslovnih modelov. 
Digitalizacija v živilskopredelovalni 

Foto: Agra

panogi pa med drugim omogoča 
večjo sledljivost živil, nadzor 
nad varnostjo in kakovostjo, 
nadzor nad snovnimi tokovi 
za hitrejši prehod v krožno in 
biogospodarstvo ter učinkovitejše 
poslovanje in označevanje živil.
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Z dodajanjem vina, ki deluje 
protibakterijsko, so jo naredili ne 
le okusnejšo, temveč tudi užitno 
in pitno. Vse do danes pa je vino 

uspelo ohraniti svojo častitljivo ti-
tulo. In nekatera slovenska vina se 
uvrščajo tudi ob bok najprestižnej-
šim svetovnim vinom.

Da je starejše vino boljše, je 
zgolj polresnica. Pravzaprav niso 
vsa vina primerna za staranje. Kot 
arhivska se shranjujejo zlasti rdeča 
vina, pri katerih se trpki in včasih 
agresivni tanini sčasoma »omehča-
jo« ter izgubijo ostrino, z zorenjem 
pa se dokončno razvije aroma, pra-
vijo someljeji. Kako pa je z odprto 
steklenico vina, ki ga s prijatelji 
niste popili do konca? Ali bo teden 
pozneje še užitno? Pozor, odprto 
vino se lahko izjemno hitro po-
kvari, dobro ga je porabiti v štirih 
dneh. Obdobje užitnosti se sicer 
razlikuje glede na vrsto, starost in 
druge karakteristike vina, a velja, 

da se starejše in bolj kakovostne 
vrste kvarijo hitreje.

Steklenice ne zapremo takoj po 
odprtju, temveč jo pustimo odpr-
to, dokler je vino na mizi oziroma 
traja postrežba. Nato vino začepi-
mo, tako bo sčasoma znova prev-
zelo aromo in okus, poskrbimo 
pa tudi za ustrezno temperaturo. 
Dobro zaprto in primerno ohlajeno 
vino hranimo do štiri dni, nekatere 
sorte bodo zdržale tudi bistveno 
dlje. Če želimo vinu podaljšati ob-
stojnost, moramo zrak izsesati iz 
steklenice oziroma jo s primernim 
nastavkom vakuumirati.

Z. Franc

Slovenija � Pred trgatvijo: vsa vina niso primerna za staranje

Tudi vino ima rok uporabnosti
Vino je človekov zvesti spremljevalec že dobrih sedem tisoč let. Velik pomen ima predvsem v zahodnih civilizacijah, kjer 
so ga od nekdaj uporabljali tako pri verskih dogodkih kot pri drugih obredih. Zanimivo je, da vino v srednjem veku kljub 
strašni revščini ni predstavljalo razkošja, temveč potrebo, saj je bila voda v mestih izjemno onesnažena. 

ACRE - najzahodnejša brazilska zvezna država, APT - romarsko mesto v Provansi, vzhodno od Avignona, ERIČ, Milan - 
slovenski filmski animator in slikar

Je uradno plačilno sredstvo Zambije in 
stotina se imenuje ngwee. Uvedena je 
bila leta 1968 kot zamenjava za doteda-
nji zambijski funt v razmerju 2 : 1 (funt), 
od 1. januarja 2013 dalje pa je v uporabi 
druga generacija, ki je prvo generacijo 
nadomestila v razmerju 1000 : 1. Ban-
kovce in kovance izdaja Banka Zambije 
(Bank of Zambia). Oznaka valute je ZMW. 

Zvezdni utrinki, ki bodo vidni ob 
jasnih avgustovskih nočeh, vam 
lahko izpolnijo kakšno srčno željo. 
Energije bo izredno veliko in tako 
boste uživali v valovih ljubezni. Na 
pravilen način se lahko postavite 
zase in naredite red. Med drugim 
vas bo vleklo med prijatelje! 

Prodorna energija vam bo dala 
krila in zdi se, da bo končno v 
vaše življenje zapihal svež vetrič. 
Na delovnem mestu sledi prenova 
in imeli boste načrt, kako stvari 
spremeniti. Seveda na hitro ne bo 
šlo nič, ampak korak za korakom. 
Pri fi nancah vas čaka dinamično 
obdobje.

Živahno in komunikativno bo. 
Imeli boste glavno besedo in dovolj 
izzivov, da vam ne bo dolgčas. 
Intelektualno lahko napredujete 
in imate tudi nek hobi s pomočjo 
katerega lahko spoznavate tiste reči, 
ki so vam neznanka. V ljubezni bo 
čudeže delal pogovor in naj govori 
brezpogojna ljubezen.

Poglobite se v neke raziskovalne 
dejavnosti in okrepil se bo občutek 
za varnost. Potrebujete notranji 
mir, le tako boste lahko ustvarjali. 
Spomini se bodo okrepili in ob 
prijetni večerji v dvoje ugotovite, 
kako prijetno je življenje. Delavne 
obveznosti v službi vas bodo klicale. 
Denar: odlično!

Se vam ne zdi, da ste postali zelo 
zadovoljni in da tudi globoko v sebi 
občutite, da prihaja vaš čas? Tudi 
zvezde so na vaši strani in obdani 
boste s čarom ljubezenskega prahu. 
Zgodilo se bo, da boste stvari 
reševali tako, da od tega potegnete 
korist. Naredite tudi osebni urnik 
pomembnih dejavnosti.

Občutite določen nemir v sebi in 
tako boste morali najti način, kako 
se umiriti. Nakazano je, da vam 
bo v tem tednu pod roke prišla 
neka knjiga, ki vas bo prijetno 
presenetila. Aktivno se boste lotili 
raziskovanja lastne osebnosti. Ne 
bodite preveč strogi do sebe, bolj 
modro je, da si zaupate.

Koristilo bi vam plavanje v 
turkiznem morju – mnogi bodo tega 
deležni. Tisti, ki boste že pridno 
na delovnem mestu, pa si naredite 
dneve lepe. Trenutki sreče so lahko 
na vsakem koraku, le zaupati je 
potrebo. Partnerjeva pomoč vam bo 
koristila in od njega se ne nazadnje 
mnogo naučite.

Skovali boste močan načrt in 
se lotili vseh stvari tako, kot jih 
občutite. Zazdelo se bo, da ste kot 
elastika in dokazali lastno prožnost. 
Na delovnem mestu ne boste 
popuščali, ampak stvari pripeljali 
do konca – tako bodo vidni 
rezultati. Za ljubezen pa bo veljalo, 
da se boste okopali v morju strasti.

Odpravite se lahko na neko 
potovanje in raziskujete vse tisto, 
kar vam je neznanka. Zavedali se 
boste lastne minljivosti in istočasno 
fi lozofsko dojemali svet in okolje. 
Vsako jutro bo za vas preporod 
in s tem dejstvo za nov začetek. 
Zanimivo bo, da vas v ljubezni 
pričakuje romantika.

Globoko v sebi čutite neko moč in 
zdi se, da boste postali nekoliko 
bolj mistični. Mnogo informacij 
lahko izveste s pomočjo duhovnosti 
in ezoteričnih zakonitosti. Čas je, 
da si občutke zapisujete in da se 
sprostite. V ljubezni boste uživali in 
se predajali užitkom.

Svobodno dojemanje življenja vas 
bo okrepilo v lastnem razmišljanju. 
Nekoliko boste preveč prepričani 
vase in s tem spregledali smerokaze. 
Ljudje, ki so v vaši bližini ali 
prihajajo v križišča vašega 
vsakdana, so vam učitelji. Zavedati 
se morate, da človek sam sebi ni 
namen.

Reka življenja bo postala nekoliko 
valovita, toda to bo izraz tega, 
da vam ne bo dolgčas. Bodite 
nekoliko bolj direktni v besednem 
izražanju. Veliko dinamične 
energije in samoiniciativnosti vas 
čaka v pogledu doma, služba pa bo 
prostor, kjer boste užili prijetno s 
koristnim.

BIK
(21. 4. – 20. 5.)

OVEN
(21. 3. – 20. 4.)

DVOJČKA
(21. 5. – 20. 6.)

RAK
(21. 6. – 22. 7.)

LEV
(23. 7. – 22. 8.)

DEVICA
(23. 8. – 22. 9.)

TEHTNICA
(23. 9. – 23. 10.)

ŠKORPIJON
(24. 10. – 22. 11.)

STRELEC
(23. 11. – 21. 12.)

KOZOROG
(22. 12. – 20. 1.)

VODNAR
(21. 1. – 18. 2.)

RIBI
(19. 2. – 20. 3.)

Tedenski horoskop

Foto: Pexels.com

Foto: Pexels.com

Zmote o vinu
Beli kristali, ki jih opazimo v belem vinu na dnu kozarca, niso 

sladkor, temveč kristali vinske kisline, ki pogosto nastanejo zaradi 
nižjih temperatur.

Rosé ni mešanica belega in rdečega vina. Pridobivajo ga iz rdečega 
grozdja po postopku izdelave rdečega vina s kratkotrajno, le nekaj ur 
trajajočo maceracijo ali po postopku za belo vino, pri čemer dopustijo, 
da se iz jagodnih kožic izluži manjša količina barve.

Ni vseeno, kakšno temperaturo ima vino ob postrežbi. Sveža bela 
vina in rosé se strežejo pri temperaturi od 8 do 12 stopinj Celzija, 
sladka in desertna pri 12 do 14 stopinjah, lahka rdeča pri 14 do 16 in 
preostala rdeča pri 16 do 18 stopinjah.
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Napoved za Podravje

Danes dopoldne se bodo plohe in 
nevihte pojavljale v večjem delu dr-
žave, popoldne pa se bo od zahoda 
delno zjasnilo, možna bo še kakšna 
ploha. Najvišje dnevne temperatu-
re bodo večinoma od 22 do 28 °C. 
OBETI: V soboto in nedeljo bo veči-
noma sončno, več oblačnosti bo v 
vzhodnih krajih. Popoldne bodo v 
hribih in na vzhodu možne posame-
zne plohe ali nevihte. Pihal bo veter 
severne do vzhodne smeri.

Kakor Jernej (24.) in zadnji srpan vremeni, 
se vsa jesen drži.

Vir: ARSO

Ptuj � Iz dosjeja o aferi s komunalnim blatom

Tožilstvo šele pred preiskavo
Pred dobrim letom je v Sloveniji odmevala afera s ptujskim 
komunalnim blatom, ki so ga nezakonito odložili v gozdovih 
na obronku Pohorja, tako da je zalilo botanični vrt Univerze 
v Mariboru v Pivoli. Po podanih kazenskih ovadbah je za-
deva na tožilstvu, obravnava jo Okrožno državno tožilstvo 
(ODT) v Mariboru.

„Vzeti tri življenja, če to ni 
razlog za dosmrtni zapor, kaj je 
potem lahko hujšega? Je cena za 
življenje deset let? Tri žrtve, 3 x 10 
let zapora,“ so zgroženi ob razgla-
sitvi sodbe, ki je odmevala v začet-
ku meseca, komentirali uporabniki 
spletnih omrežij, pa tudi ljudje v 
medsebojnih pogovorih. Kaj bi se 
pravzaprav moralo zgoditi, da bi 
sodišče v Sloveniji dosodilo kazen 
dosmrtnega zapora. Kaj je lahko 
vredno več od človeškega življe-
nja oziroma treh življenj, ki jih je na 
božični dan leta 2020 pokosil Silvo 
Drevenšek?

Določila sama sebi 
namen?

Možnost kazni dosmrtnega za-
pora določa 2. odstavek 46. člena 
Kazenskega zakonika (KZ-1). Sodi-
šča ga lahko dosodijo za kazniva 
dejanja, ki jih je v Sloveniji malo 
verjetno ali nemogoče pričakovati, 
šlo bi za izredne razmere, kot je 
vojna, ko pa država in njeni orga-
ni tako ali tako peljejo po tirnicah 
nekega novega reda (spomnite se 
samo kaznovanj in ukrepov v ob-
dobju korona epidemije in števil-
nih s tem povezanih protipravnih 
postopkov). 

Dosmrtni zapor bi v Sloveniji 
lahko dosodili nekomu, ki bi izva-
jal genocid, hudodelstvo zoper 
človečnost, vojno hudodelstvo in 

agresijo. Seveda je možno, da bi 
v državi izbruhnila vojna, a prime-
ri z balkanske vojne, ko so se vsa 
našteta grozodejstva res dogajala, 
niso bili nikoli pravično sankcioni-
rani. V vojni zakoni ne veljajo, po 
njej pa še manj, kajne? Možnost, 
da bi zaradi naštetega kdo dobil 
dosmrtno, je minimalna.

Teroristu bi lahko 
dosodili dosmrtno

Dosmrtni zapor se lahko dosodi 
za dejanja, povezana s terorizmom. 
Gre sicer za zelo širok pojem različ-
nih nevarnosti, nasilja in agresije. 
V Sloveniji terorističnega napada 
doslej še ni bilo, najbližji so bili pred 
desetletji v Italiji in predlani Avstri-
ji. Stopnja ogroženosti države za 

primer terorističnega napada je po 
oceni vladnih služb nizka. A v skla-
du z našim kazenskim zakonikom 
bi lahko nekomu, potencialnemu 
teroristu, dosodili dosmrtni zapor, 
če bi samo grozil s terorističnim 
dejanjem, kot je denimo jedrski 
napad, četudi ga ne bi izvedel in 
zanj ne imel ničesar izdelanega. Že 
grožnja bi bila dovolj za dosmrtni 
zapor. Kazenski zakonik kot tero-
ristična dejanja opredeljuje tudi 
ugrabitev ljudi, zadrževanje talcev, 
napad na življenje in telo, ugrabitev 
vozil, uničevanje (na primer bom-
bardiranje) javnih objektov, trgo-
vanje z orožjem, razvoj jedrskega 
in biološkega orožja, prekinitev do-
bave z elektriko in vodo, pa tudi že 
omenjene grožnje v zvezi z jedrski-
mi objekti ali jedrskim orožjem.

Veleizdaja, napad na 
ozemlje, diverzija … 

Tudi naslednji sklop členov KZ-1, 
ki so podlaga za kazen dosmrtne-
ga zapora, je malo verjeten, da bo 
kadarkoli v Sloveniji uporabljen. To 
so veleizdaja, napad na ozemeljsko 
celovitost in neodvisnost države, 
kršitev ozemeljske neodvisnosti, 
nasilje zoper predstavnike medna-
rodnih organizacij in tujih držav, 
ogrožanje oseb pod mednarodnim 
varstvom ter diverzija. Četudi bi se 
katera država polastila slovenske-
ga ozemlja, ali menite, da bi agre-
sorju sodili? Primer, da je to Rusija. 
Morda bi zajeli le kakšnega genera-
lčka, vrhovnega poveljnika Putina 
ne bi našli nikoli v življenju. Zato je 
dosmrtni zapor za navedene pri-
mere sploh nemogoče pričakovati. 
Bizaren je tudi člen o ogrožanju 
varnosti oseb pod mednarodnim 
varstvom (npr. žvižgačev, kot sta 
Julian Assange in Edward Snow-
den). Če bi hipotetično bila Slo-
venija zavetišče katerega od njih, 
bi storilca lahko že samo grožnja 
pripeljala do dosmrtnega zapora. 
Ne pa očitno, kot je to praksa naših 
sodišč, umor več ljudi. Drevenšek ni 
edini primer trojnega morilca. Čisto 
vsi so jo doslej odnesli s kaznijo 30 
let zapora ali manj. Največja verje-
tnost za dosojeni dosmrtni zapor v 
Sloveniji bi bil umor, pa tudi hipote-
tično, če bi se zgodil atentat (uboj) 
na predsednika države. Tudi to ka-
znivo dejanje predvideva sankcijo 
dosmrtnega zapora. 

Mojca Zemljarič

Slovenija � Bizarnost kazni dosmrtnega zapora

Prazno besedičenje v kazenskem zakoniku
Okrožno sodišče na Ptuju je lani decembra z izrečeno kazensko sankcijo dosmrtnega zapora zaoralo ledino na tem po-
dročju. Kazen dosmrtnega zapora je v Sloveniji sicer uveljavljena od leta 2008, a v 13 letih do izreka sodbe ptujskega 
okrožnega sodišča v primeru Drevenšek še ni bila dosojena. Sodba zaradi razveljavitve na višjem sodišču ni postala 
pravnomočna, v ponovljenem sojenju je sodni senat storilcu treh kaznivih dejanj umora naložil 30 let zaporne kazni, kar 
je v javnosti sprožilo val kritik zoper pravosodje, nezadovoljstvo in ogorčenje.

Foto: pexels.com

Če bodo sodišča v Sloveniji kdaj dosodila zapor do konca življenja, bo to zaradi umora. Ostala kazniva dejanja, ki 
se sankcionirajo s kaznijo dosmrtnega zapora, so v naši državi malo verjetna. In še glede umorov: kaj bi se moralo 
zgoditi, da bi bilo za sodišče „zrelo“ za dosmrtno ječo?

Foto: Pexels.com

Za grožnjo jedrskega napada zapor do konca življenja, za umor treh ljudi pač ne

Tožilstvo je na poti proti pravnomočnosti preiskave. Dokončno, s 
strani kriminalistov spisano kazensko ovadbo, z zajetnim kupom pri-
ložene dokumentacije so na ODT prejeli konec letošnjega januarja. Po-
licisti so kazensko ovadili devet fi zičnih oseb in tri pravne. Preiskavo 
zoper osumljene storitve kaznivega dejanja obremenjevanja in uniče-
vanja okolja tožilstvo sicer usmerja že od lanskega junija, ko so v naravi 
odkrili 200 ton nezakonito odloženega strupenega komunalnega bla-
ta, obremenjenega s težkimi kovinami in salmonelo. Najprej so kazni-
vega dejanja sumili pet fi zičnih in eno pravno osebo, v nekaj mesecih so 
krog osumljenih razširili na devet fi zičnih in tri pravne osebe. Na pod-
lagi sklepa mariborskega okrožnega sodišča je tožilka maja letos sklep 
za preiskavo pravnih oseb umaknila, zoper fi zične osebe so postopki v 
zvezi s preiskavo v različnih fazah. Za pet osumljenih imajo na tožilstvu 
pravnomočne sklepe o preiskavi, zoper preostale štiri je sodišče prav 
tako dalo zeleno luč za preiskavo, vendar sklep še ni pravnomočen.

Foto: Gov.si

Sanacijo s ptujskim komunalnim blatom onesnaženega gozda v Pivoli 
pri Hočah s(m)o plačali davkoplačevalci. Stroški sanacije so znašali 
360.000 evrov.

Foto: Gov.si

Statistika obravnavanih kaznivih dejanj 
okoljske kriminalitete
Leto 2017 2018 2019 2020 2021 2022
Število 15 23 19 24 31 14
Delež preiskanosti 53 57 42 50 74 86

Vir: GPU

Večina osumljenih je iz podjetij, ki so izvajala prevoz blata. Vsi, ra-
zen enega, ki prihaja iz BiH, so po podatkih ODT slovenski državljani 
s stalnim prebivališčem v okolici Ljubljane, Celju in Mariboru. Kdaj bo 
zoper osumljene vložena obtožnica, so na tožilstvu odgovorili, da se 
bo pristojna tožilka o njej odločila po končani sodni preiskavi.

S podobnim primerom, kot je ptujski, so se lani (isti čas) ukvarjali 
tudi kriminalisti v Celju. Na celjsko ODT so zaradi utemeljenega suma 
storitve kaznivega dejanja obremenjevanja in uničevanja okolja podali 
kazensko ovadbo zoper devet fi zičnih in štiri pravne osebe.

Nad okoljski kriminal z medresorsko 
delovno skupino

Preiskovanje okoljskega kriminala je dokaj kompleksno in zahtev-
no, saj zahteva poznavanje pravnega reda različnih področij. Na Ge-
neralni policijski upravi (GPU) so povedali, da pri preiskavi tovrstnih 
kaznivih dejanj sodelujejo z okoljsko inšpekcijo, republiško agencijo 
za okolje ter drugimi deležniki, ki se ukvarjajo z okoljskimi vprašanji. 
„Za področje odpadkov imamo več let ustanovljeno koordinacijsko 
medresorsko delovno skupino, katere člani so iz Policije, Inšpektorata 
RS za okolje in prostor, ARSO in Finančne uprave. Naloge delovne sku-
pine so skupna koordinacija aktivnosti pri preprečevanju, odkrivanju 
in preiskovanju prekrškov ter kaznivih dejanj v povezavi z odpadki. 
Naloga medresorske skupine je prav tako usposabljanje zaposlenih v 
navedenih institucijah. Policisti in kriminalisti se za področje kaznivih 
dejanj okoljske kriminalitete usposabljajo na letni ravni,“ so pojasnili 
na GPU in dodali, da je za tako imenovani okoljski kriminal (kaznivo 
dejanje obremenjevanja in uničevanja okolja) zagrožena kazen zapora 
do osmih let.

Mojca Zemljarič
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Stahl, olimpijski prvak lani v Tokiu, ki 
pa mu je v Eugenu svetovni naslov 
Čeh že odvzel, in 19-letni svetovni 
podprvak Litovec Mykolas Alekna. 
Pa tudi Avstrijec Lukas Weisshaiding-
er, bronast na OI v Tokiu, SP v Dohi 
2019 ter tudi tretji na prejšnjem EP 
v Berlinu. „Avstrijec bo zelo motivi-
ran, na SP je bil šele deseti,“ je ocenil 
Čeh.

„Za petek je napovedan dež, 
upam, da se nas bo vsaj malo usmilil 

in ne bo močan. Ta trenutek tega še 
ne vemo, ampak tudi to ni težava. 
Krog za izmet je dober in hrapav, 
želim si, da bi imel v dežju dober 
oprijem. Naj zmaga najboljši,” je na-
povedal Čeh in v šali dodal: „Hotel je 
tu v Nemčiji zagotovo boljši, kot je 
bil v Eugenu na SP, kjer sem moral 
dati žimnico na tla v študentski sobi, 
da sem lahko kolikor toliko normal-
no spal.“

JM, sta

Podvinčan Kristjan Čeh 
je odlično začel nastope 
na letošnjem evropskem 
prvenstvu, v sredo se je 
preko uspešno opravljenih 
kvalifi kacij gladko prebil v 
petkov fi nale meta diska. 
Tudi tokrat je tekmece pustil 
daleč za sabo, še najbolj se 
mu je „približal“ Litovec 
Andrius Gudžius, a ne na 
manj kot dva metra …

Čeh je v bavarsko prestolnico pri-
potoval šele v ponedeljek zvečer. 
„München ni tako daleč, zadnje 
treninge sem tako nemoteno opravil 
v Talinu pod vodstvom estonskega 
trenerja Gerda Kanterja,“ je dejal 
član AK Ptuj, ki je edini trening pred 
kvalifi kacijami tako opravil v torek, 
pa še to ne na prizorišču tekmovan-
ja, ampak skoraj 30 km od Olimpijs-
kega parka. 

Na Olimpijskem stadionu je tako 
prvič tekmoval v sredinih kvalifi kaci-
jah. „To se mi ne zdi nič posebnega, 
tudi na številnih drugih prizoriščih 
sem tekmoval v zadnjem času prvič, 

in to zelo uspešno,“ je dodal 23-let-
nik iz Podvincev.

Na številnih tekmah letos je po-
pravljal rekorde mitingov in sta-
dionov, tudi na SP v ZDA. „Ja, želja je 
rekord evropskih prvenstev in zma-
govalni oder. V osnovi pa je cilj, da 

dobro mečem – če bom to dosegel, 
bom zadovoljen ne glede na uvrs-
titev,“ je še dejal pred tekmovanjem.

Prva želja uresničena
Prva želja se mu je uresničila že 

v sredo, ko je v kvalifi kacijski skupi-
ni A zasedel prvo mesto, pri čemer 
je že s prvim metom popravil 12 let 
star rekord evropskih prvenstev. 
Prejšnjega je držal Poljak Piotr Mal-
achhowski od EP leta 2010 v Barce-
loni in je znašal 68,87 metra. Nova 
najboljša znamka je izboljšana na 
69,06 metra. 

„To je bil dober met! Vzel sem si 
ga na ‘izi’, to je bil met na ‘ziher’, da 
vržem prek 66 metrov. Počutil sem 
se dobro, imel sem dobro tehniko, 
bil sem sproščen, tako je kar letelo,“ 
je svetovni prvak povedal za TV Slo-
venija takoj po kvalifi kacijah. 

V skupini A je edini presegel 
avtomatsko kvalifi kacijsko daljavo 
66 metrov, v skupini B pa se je to 
zgodilo dvakrat: v primeru Andriusa 
Gudžiusa (66.70) in Daniela Ståhla 
(66.39). Preostala deveterica fi nalis-
tov se je tako v petkov fi nale uvrstila 
po doseženih daljavah. 

Čeh ostaja glavni favorit za zlato 
odličje. „Pričakovanja javnosti so 
kar velika, večja, kot pred SP. Ampak 
zame ni to nič posebnega, enako je 
kot pred SP v Oregonu – želim si le 
tehnično dobre mete. Bo pa kar ne-
kaj tekmecev, ki si tudi želijo na sam 
vrh,“ je dejal Čeh.

Po njegovih besedah bodo glavni 
tekmeci nekdanji svetovni prvak Li-
tovec Andrius Gudžius, ki je tudi bra-
nilec evropske lovorike, Šved Daniel 

12 fi nalistov v metu diska (v 
petek ob 20.20) in njihovi 
rezultati v kvalifi kacijah:
- Kristjan Čeh (Slovenija) 69.06
- Andrius Gudžius (Litva) 66.70
- Daniel St hl (Švedska) 66.39
- Lukas Weißhaidinger (Avstrija) 65.48
- Mykolas Alekna (Litva) 65.48
- Alin Alexandru Firfirica (Romunija) 64.17
- Henrik Janssen (Nemčija) 62.60
- Lawrence Okoye (VB) 62.56
- Oskar Stachnik (Poljska) 62.52
- Simon Pettersson (Švedska) 62.39
- Apostolos Parellis (Ciper) 61.95
- Gu ni Valur Gu nason (Islandija) 61.80

Dosedanji rekorder 
evropskih prvenstev: Piotr 
Malachhowski (Poljska) – 
68,87 m (1. avgusta 2010 v 
Barceloni).

E-mail: sport@radio-tednik.si

Primož Zemljič
»Želja je na Ptuju razvijati 
odbojko na mivki« 
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Kolesarstvo
Kaja povsem na vrhu, 
Hana tik pod njim

Stran 19

Urednik športnih strani: 
Jože Mohorič.
Sodelavci: 
David Breznik, Uroš Krstič, 
Niko Šoštarič, Simeon Gönc, 
Franc Slodnjak, 
Silva Razlag,
Črtomir Goznik.

Foto: Črtomir Goznik

Kristjan Čeh je z odličnim dosežkom v kvalifi kacijah oddal kandidaturo za najvišjo stopničko tudi na 
petkovem fi nalu. 

Atletika � EP 2022 v Münchnu

Kristjan v finale z rekordom 
evropskih prvenstev

Motokros � SP v razredu MXGP

Tim po letu premora znova na vrhu
V nedeljo bo v Franciji potekala 

letošnjak, 17. dirka za svetovno pr-
venstvo, do konca bo ostala le še 
tista v Turčiji 4. septembra. Zadnji 
dve dirki pa ne bosta imeli pravega 
tekmovalnega naboja, saj je že po 
16 odpeljanih preizkušnjah zlato 
številko svetovnega prvaka v roke 
dobil naš šampion – Tim Gajser. 
25-letnik iz Pečk pri Makolah se je 

petič okitil z naslovom svetovnega 
prvaka, letošnji je četrti v razredu 
MXGP, enega je osvojil v šibkejšem 
razredu MX2.

Letošnja sezona je bila v več ozirih 
povsem drugačna od lanske, ko se je 
trojica Jeff rey Herlings, Romain Feb-
vre in Tim Gajser vse do zadnje dirke 
enakovredno potegovala za presti-
žni naslov. Takrat je na koncu najdalj-

šo potegnil Nizozemec, najkrajšo pa 
Slovenec. Pri sebi je že takrat skoval 
načrt za letošnjo, v njegovih mislih 
pa je bilo le eno – vrnitev na tron.

Da bo pri tem uspešen, je bilo mo-
goče slutiti že v pripravah na sezono 
2022, saj sta med premorom težji po-
škodbi staknila oba predvidena glav-
na konkurenta za naslov, Herlings in 
Febvre. Prvi je nato izpustil celotno 

sezono, drugi pa se je na steze vrnil 
šele na 11. dirki. 

Tim je sijajno začel sezono in do-
bil uvodne tri velike nagrade – VN 
Velike Britanije, Lombardije in Ar-
gentine. Na četrtem prizorišču na 
Portugalskem mu je z enakim šte-
vilom točk (47) prvo mesto odvzel 
Jorge Prado, a Španec je enostavno 
pokazal premalo konstantnosti, da 
bi bil Timu resna grožnja. Ko je Tim 
na naslednjih treh prizoriščih – VN 
Trentina, Latvije in Italije – šestkrat 
zapored osvojil maksimalnih 25 točk, 
je bila tehtnica že močno nagnjena 
na njegovo stran.

Tako si je priboril možnost, da 
že nekaj dirk pred koncem sezone 
osvoji naslov, kar pa se je izkazalo 
za precejšnje psihološko breme. V 
Timove misli se je zagotovo večkrat 
prikradla misel o poškodbi pred se-
zono 2021, česar podobnega si v se-
danji dobljeni situaciji nikakor ni že-
lel. Naslednje vožnje so bile še vedno 
dobre, a ne vrhunske, s kakršnimi 
nas je razvajal na začetku sezone. 
Kljub temu je dvakrat še osvojil VN, 
in sicer v Nemčiji in Indoneziji. 

Na Finskem je vendarle zbral do-
volj točk za slavje, najbolj zanimivo 
pa je bilo, da se je jasno videlo, da 
je s tem s sebe spravil veliko breme. 
Prav lahko se zgodi, da bo na zadnjih 
dveh tekmah s sproščenostjo znova 
navduševal …

JM

Foto: MXGP

Tim Gajser se je s svojo ekipo zasluženo veselil novega naslova svetovnega prvaka.

Nogomet � 1. SNL
RAZPORED 6. KROGA, V PETEK OB 20.15: Kalcer Radomlje – CB24 

Tabor Sežana; V SOBOTO OB 17.30: Bravo – Mura; OB 20.15: Koper 
– Olimpija; V NEDELJO OB 17.30: Maribor – Celje; V PONEDELJEK OB 
20.15: Gorica – Domžale.

2. SNL
RAZPORED 4. KROGA, V PETEK OB 20.00: Triglav Kranj – Krško, Naf-

ta 1903 – Ilirija 1911; V SOBOTO OB 17.00: Kety Emmi&Impol Bistrica 
– Primorje, Beltinci Klima Tratnjek – Vitanest Bilje, Fužinar Vzajemci – 
Krka; V NEDELJO OB 17.00: Brinje Grosuplje – Rogaška, Jadran Dekani 
– Roltek Dob; OB 20.15: Rudar Velenje – Aluminij. 

3. SNL – vzhod
RAZPORED 2. KROGA, V SOBOTO OB 17.00: Šampion – Cirkulane, 

Koroška Dravograd – Drava Ptuj, Premium Dobrovce – Avto Rajh 
Ljutomer, Brežice Terme Čatež – Zavrč, Posavje Krško – Dravinja; V 
NEDELJO OB 10.30: Bosch Bračič Videm – Podvinci; OB 17.00: Šmar-
tno – Rače. 

1. mladinska liga
4. KROG: Nova KBM Aluminij – Koper (v soboto ob 17.00).

1. kadetska liga
4. KROG: Nova KBM Aluminij – Koper (v soboto ob 14.30).

Konjeniški šport � Pred slovenskim kasaškim 
derbijem v Ljutomeru

Osrednja letošnja kasaška dirka bo v nedeljo odpeljana na ljutomer-
skem hipodromu. Na 32. slovenskem kasaškem derbiju se bo za lo-
vorjev venec pomerilo 12 najboljših štiriletnikov. Dirke se bodo začele 
ob 14. uri. 

Tudi tokrat bodo člani KK Ljutomer v ospredju za naslov najboljšega 
v državi, saj se bo na 2.600 metrov dolgi stezi predstavila peterica – 
Janez Hrovat z Anabello, Jože Sagaj ml. z Mayo Vivo, Mitja Slavič s 
Premalom MS, Janko Sagaj z Victory Soul Manom in Branko Seršen z 
Ramzesom. V igri za najprestižnejšo lovoriko bosta še dva člana ljuto-
merskega kluba: Marko Slavič, ki bo vozil Under Presure iz Ljubljane, 
in Vito Šadl, ki bo sedel za Merlotom B. Tomažičem iz Ljubljane. 

JM, NŠ

Športni napovednik

Nogomet
»Pripravljeni moramo biti na 
pritiske«

Stran 18
RK Moškanjci-Gorišnica
V priprave z novim trenerjem 
in domačimi fanti

Stran 18
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Nogometaši Aluminija 
so imeli v 3. krogu težak 
zrelostni izpit v Rogaški 
Slatini, a so ga opravili s 
pozitivno oceno. Z zmago 
0:1 so ostali v krogu vodilnih 
ekip s sedmimi osvojenimi 
točkami, ob njih imajo enak 
izkupiček še Nafta, Krka in 
Beltinci.

„Druga liga je zahtevna, veliko je 
taktičnih sprememb glede na 1. ligo. 
Osredotočeni moramo biti nase, na 
svojo igro, nič nas ne sme vreči iz 
tira. V Rogaški smo rabili nekaj časa 
za prilagajanje na agresivno igro do-
mačinov in na pritiske s tribun, a to je 
sestavni del tekme, to moramo vzeti 
v zakup in odreagirati tako, kot je 
treba. Vesel sem za naše igralce, da 
jim je to uspelo,“ se je na tekmo z Ro-
gaško ozrl trener Aluminija Robert 
Pevnik in se nato obrnil k naslednji 
preizkušnji, nedeljskemu gostovanju 
v Velenju: „Zmaga iz Rogaške mora 

biti za naše igralce dodatna motiva-
cija, obenem pa je bila dragocena 
izkušnja. Zelo podoben obračun nas 
namreč čaka tudi v nedeljo, nič ne bo 
lažje, kvečjemu težje. Pomembno je 
biti motiviran na vsaki tekmi, tudi že-
lja po zmagi včasih odloča, še pose-
bej v izenačenih tekmah.“

Rudar je v sezono pod taktirko 
trenerja Simona Dvoršaka štartal 
slabše, po treh krogih je še brez zma-
ge (dva remija in poraz). 

Bistričani bodo v 4. krogu gosti-
li ekipo Primorja. Ajdovci so doslej 
na svojem igrišču izgubili obe tekmi 
(z Nafto in Fužinarjem), zato pa so 
zmagali v gosteh pri Triglavu. 

V vzhodni skupini 3. lige bo 
lokalni derbi kroga odigran 
v Vidmu, kjer bo gostovala 
ekipa iz Podvincev. Preostali 
ligaši MNZ Ptuj – Drava, 
Cirkulane in Zavrč – bodo 
gostovali. 

JM

Pred dobrim tednom so z 
novim prvenstvom štartali 
mladinci in kadeti v 1. 
slovenski ligi. Aktivni so bili 
tudi med tednom, tako da 
so že odigrali tri kroge. Med 
elitno druščino tudi letos 
nastopajo mladi Kidričani, 
kadete kot trener vodi 
Primož Gorše, mladince pa 
Simon Vidovič. 

Mladinci so sezono odprli z dve-
ma zaporednima zmagama, najprej 
v gosteh pri Nafti, nato še doma z 
Olimpijo. V sredo jim je 100 % izkupi-
ček pokvarila ekipa Brava.

Kadeti so sezono odprli z zmago 
v Lendavi, naslednji dve tekmi z lju-
bljanskima kluboma so izgubili. 

Po treh krogih imajo tako 
mladi šumarji na skupni 
lestvici (tako bo le še letos, 
v naslednji sezoni bosta 
tekmovanji povsem ločeni) 
polovični izkupiček – tri 
zmage in tri poraze, kar jih 
uvršča na 5. mesto.

1. mladinska liga
1. krog: Nafta – Nova KBM Alumi-

nij 0:4 (0:3); strelci: 0:1 Simonič (10.), 
0:2 Rahle (12.), 0:3 Hempt (15.), 0:4 
Dvoršak (79.);

2. krog: Nova KBM Aluminij – 
Olimpija 2:1 (1:1); strelci: 0:1 Ivanšek 
(35.), 1:1 Rahle (39.), 2:1 Dukarič (82.).

NOVA KBM ALUMINIJ: Nejc Pe-
sek, Alen Jovanović (od 78. Nik 
Hren), Lukas Hempt, Marko Simo-
nič (od 64. Jure Franci), Maj Lor-
bek, Klemen Mlakar (od 59. Angelo 
Macanović), Rene Škerget (od 57. 
Alen Colnarič), Matej Dvoršak (od 
90. Luka Zorec), Anej Dukarić, Rok 
Schaubach, Klemen Rahle. Trener: 
Simon Vidovič.

3. krog: Bravo Mastercard – Nova 
KBM Aluminij 2:1 (1:0); strelci: 1:0 
Pučnik (38.), 2:0 Gaberšek Rotovnik 
(51.), 2:1 Hren (62., z 11 m).

1. kadetska liga
1. krog: Nafta – Nova KBM Alumi-

nij 1:2 (1:2); strelci: 0:1 Kosar (7.), 0:2 
Mesarič (14.), 1:2 Kosi (31.);

2. krog: Nova KBM Aluminij – 
Olimpija 2:5 (0:2); strelci: 0:1 Jaku-
pović (15.), 0:2 Jakupović (17.), 1:2 
Kosar (47.), 1:3 Jakupović (49.), 2:3 

Košat (52.), 2:4 Ačimović (53.), 2:5 
Tadič (62.);

NOVA KBM ALUMINIJ: Anej Zu-
pan, Luka Schaubach, Dario Letonja 
(od 65. Lan Drevenšek), Nik Gajšek 
(od 46. Matej Kotnik), Kris Strelec, 
Tim Metličar Fric, Gal Kosar, Lan Me-
sarič, Tino Hamler, Jon Košat, Mitja 
Kotnik (od 69. Jaka Nejc Gobec). Tre-
ner: Primož Gorše.

3. krog: Bravo Mastercard – Nova 
KBM Aluminij 6:1 (2:0); strelci: 1:0 
Hamulić (24.), 2:0 Grohar (36.), 3:0 
Hamulić (48.), 4:0 Midžan (59.), 4:1 
Drevenšek (68.), 5:1 Junčaj (75.), 6:1 
Junčaj (90.).

Skupna lestvica 1. SML/1. SKL:
1. MARIBOR 6 4 2 0 14
2. OLIMPIJA LJUBLJANA 6 4 1 1 13
3. BRAVO MASTERCARD 5 4 0 1 12
4. ILIRIJA EXTRA-LUX 6 3 2 1 11
5. NOVA KBM ALUMINIJ 6 3 0 3 9
6. KRKA 6 2 2 2 8
7. NAFTA 1903 6 2 1 3 7
8. BRINJE GROSUPLJE 6 2 1 3 7
9. KALCER RADOMLJE 4 2 1 1 7
10. A2S CELJE 6 1 3 2 6
11. DOMŽALE 6 1 3 2 6
12. KOPER 5 1 2 2 5
13. MURA 6 1 1 4 4
14. GORICA 6 0 1 5 1

JM

Rokometaši Moškanjcev-Gorišni-
ce so lansko sezono v 1. B-ligi začeli 
zelo dobro in so v prvih desetih tek-
mah zbrali devet točk (štiri zmage, 
remi in pet porazov). V naslednjih 16 
tekmah so zapadli v precejšnjo krizo 
rezultatov, do konca sezone jim je 
uspelo na svoj račun dodati le še štiri 
točke, kar jim je na koncu prineslo 
10. mesto v 12-članski ligi.

Že takrat je bilo jasno, da se bodo 
po šestih letih razšli s trenerjem Si-
nišem Radujkovićem – seveda s pri-
jateljskim stiskom rok –, obetala se 
je tudi vrnitev nekaterih igralcev iz 
Ptuja v svoj matični klub Dravo. Vse 
to se je sedaj že zgodilo in v Gorišnici 
začenjajo novo zgodbo s trenerjem 
Ivanom Hrupičem. Izkušeni strokov-
njak je deloval v več klubih na širšem 
ptujskem območju, nazadnje pa je 
bil aktiven v Avstriji. Sedaj ga nov 
izziv čaka v Gorišnici …

„Priprave so prejšnji teden začeli 
v glavnem domači fantje, sestava 
ekipe pa za zdaj še ni povsem do-
ločena. Na Ptuj sta odšla Krasnič in 
Maroh, z drugimi pa se še dogovar-
jamo in kakšne končne odločitve še 
nismo sprejeli. Jasno je, da je bazen 
igralcev omejen in da gredo najboljši 
v Ormož, ostali klubi pa se borimo 
za preživetje,“ je v uvodu dejala 
predsednica RK Moškanjci-Gorišnica 
Marta Tetičkovič Ranfl . 

Kakšno pa je stanje v mlajših kate-
gorijah? „Trije mladinci gredo na po-
sojo v Ormož, kjer bodo lahko celo 
igrali v 1. mladinski ligi, kar je zanje 
zelo dobra izkušnja. Kadete bomo 
imeli kombinirane z Ormožem. Imeli 

bomo tudi ekipi starejših in mlajših 
dečkov ter mini rokometa. Vodenje 
mlajših bo prevzel Tomi Matjašič, do-
mačin, ki je v preteklosti že deloval v 
različnih vlogah,“ pojasni Ranfl ova. 

Predsednica gorišniškega kluba je 
kritična do Rokometne zveze Slove-
nije: „Nogometna zveza v veliki meri 
poskrbi za izobraževanje trenerjev, 
pri rokometu pa je to prepuščeno 
klubom. Izobraževanje za trenerja 

mlajših selekcij sedaj stane približno 
900 evrov, izvaja pa se osem zapore-
dnih koncev tedna v Ljubljani. To je 
za nas ogromen zalogaj, pa še nobe-
ne garancije ni, da bo po pridobljeni 
licenci človek nato dejansko treniral 
v klubu. V zadnjih dveh letih zaradi 
znanih razmer ni bilo izobraževanj, 
kar se takoj vidi v pomanjkanju tre-
nerjev.“

JM

Rokometaši Jeruzalema so pripra-
ve na novo sezono, jubilejno dvajse-
to, začeli 2. avgusta. Po napornem 
uvodnem delu je končno prišel čas 
za prve pripravljalne tekme. Za uvod 
so igralci Jeruzalema odigrali tekmo 
proti lani devetouvrščeni ekipi eli-
tne avstrijske lige BT Fuchse Bruck 
Trofaiach in morali priznati premoč 
gostom (22:27, 13:9).

„Po navadi si za prvo pripravljalno 
tekmo izberemo lažjega nasprotnika, 
vendar so bili Avstrijci v Ormožu v tem 
času na pripravah in prišlo je do dogo-
vora. Odigrali smo odličen 1. polčas, 
ki mora biti tudi iztočnica za letošnjo 
sezono. Igra v obrambi je bila na viso-
kem nivoju in prejeli smo le devet za-
detkov. V 2. polčasu se nam je poznala 
utrujenost od napornih treningov, 

obenem smo razdelili minutažo med 
vse igralce in padec v igri je bil nekaj 
povsem normalnega. Skratka že na 
prvi pripravljalni tekmi smo videli tiste 
odlične in tiste slabše strani naše eki-
pe, tako da je bil namen te tekme več 
kot dosežen,“ je prvo tekmo opisal 
trener Saša Prapotnik. 

Drugo pripravljalno tekmo so 
igralci Jeruzalema odigrali proti lani 
zadnjeuvrščeni ekipi elitne avstrijske 
lige Barnbach Kofl achu in jo gladko 
dobili (36:20, 19:11).

„Šlo je za bistveno slabšega 
nasprotnika, kot je to bila pred dne-
vi ekipa BT Fuchse. Odigrali smo za 
pripravljalni del zelo dobro tekmo, 
najbolj pa veseli to, da je bila naša 
igra zelo hitra. In takšen stil igre 
glede na sestavo ekipe bomo gojili 

skozi celotno prvenstvo. Seveda bo 
še vedno poudarek na čvrsti obram-
bi ter predvsem strpni igri v napadu. 
Boljši del ekipe na tem srečanju so 
bili vratarji Balent, Skledar in Zemljič, 
ki so skupaj zbrali lepih 16 obramb. 
Prva strelca ekipe pa sta bila krilna 
igralca Cirar (8 zadetkov) in Pandev 
(6 zadetkov). S predstavo smo lahko 
zadovoljni,“ je po tekmi z Barnbach 
Kofl achom razmišljal novi kapetan 
Tomislav Balent.

Ormožane v petek, 19. avgusta, 
ob 19.00 čaka nova pripravljalna tek-
ma. Tudi tokrat na Hardek prihajajo 
Avstrijci, in sicer West Wien. Gre za 
ekipo, ki je bila lani peta v avstrijski 
elitni ligi, zato Ormožane čaka nova 
trda preizkušnja.

Uroš Krstič

1. SNL: na Bonifi ki obračun vodilnih, v 
Mariboru štajerski derbi

Pred prvenstvom bi le malokdo pravilno napovedal vrstni red lestvice 
po petih odigranih krogih v 1. državni ligi. Olimpija je takrat imela kopico 
težav z menjavo vodilnih garnitur, ustoličenega trenerja Alberta Riero 
so navijači domala podili s tiskovne konference … Na drugi strani so 
pri Mariboru kipeli od optimizma po uspešno prestanem prvem krogu 
kvalifi kacij za Ligo prvakov (izločili so Šahtor iz Soligorska). 

Dober mesec kasneje je situacija diametralno nasprotna: Olimpija je 
sicer izpadla iz evropskih tekmovanj, nato pa na prvenstvu nanizala pet 
zaporednih zmag in pri tem ni prejela niti enega samega zadetka! Ma-
ribor se še vedno muči v kvalifi kacijah za konferenčno ligo (po izpadu 
iz kvalifi kacij za Ligo prvakov se je preselil v kvalifi kacije za Ligo Evro-
pa, a bil tudi tam neuspešen), na domačem prvenstvu pa je v seriji treh 
porazov (Koper, Olimpija, Domžale). Pri tem je obramba kot najboljši 
švicarski sir, na petih tekmah je klonila 12-krat! Menjava trenerja je bila 
tako edina logična izbira, Radovana Karanovića je zamenjal Hrvat Damir 
Krznar. Bo z njim hipoma zavel novi veter, ali pa bo vendarle potreb-
nega nekaj več časa? Čeprav je vrednost ekipe Maribora realno višja, 
kot kaže lestvica, pa čarobna paličica pač v realnem svetu ne obstaja ...

Obe najtrofejnejši slovenski ekipi v tem krogu čakata zanimiva obra-
čuna, Olimpija odhaja na gostovanje v Koper k prvemu zasledovalcu, 
Maribor pa v svojem Ljudskem vrtu gosti Celjane. Zagotovo sta to tek-
mi, ki lahko precej spremenita potek sezone …
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2. SNL, 4. krog, v 
soboto ob 17.00: Kety 
Emmi&Impol Bistrica – 
Primorje; v nedeljo ob 
20.15: Rudar Velenje – 
Aluminij. 

Nogomet � 1., 2., 3. liga

»Pripravljeni moramo 
biti na pritiske«

Nogomet � Mlajše kategorije

Dober začetek Aluminija

Rokomet � RK Moškanjci-Gorišnica

V priprave z novim trenerjem 
in domačimi fanti

Rokomet � RK Jeruzalem Ormož

Zmaga in poraz za uvod

Foto: DAMN

Z zmago v Rogaški Slatini so se igralci Aluminija (na fotografi ji 
Marko Brest) zadržali pri vrhu drugoligaške lestvice.

Foto: Črtomir Goznik

Mladinci Aluminija so v uvodnih dveh krogih zabeležili zmagi, v gosteh so ugnali Nafto, doma pa Olim-
pijo (na fotografi ji). Med tednom so klonili proti Bravu.

Foto: Črtomir Goznik

Po petih letih vodenja ekipe so se v Gorišnici razšli s trenerjem Sini-
šem Radujkovičem, njegovo vlogo bo prevzel Ivan Hrupič.
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Na osrednji slovesnosti ob 66. prazniku občine 
Ljutomer je županja Olga Karba podelila priznanja 
uspešnim posameznikom, podjetjem, društvom in 
drugim organizacijam ter skupnostim, ki so pose-
bej zaznamovali lokalno skupnost. 

Nogometni klub Avto Rajh Ljutomer je pre-
jel priznanje za osvojitev naslova Pomurskega pr-
vaka in odlično organizacijo nogometnih taborov, 
Klub malega nogometa Meteorplast za uvrsti-
tev v prvo slovensko futsal ligo in odlične dosežke 
mlajših selekcij, Športna zveza Ljutomer pa za 
60 let uspešnega delovanja in povezovanja preko 
50 športnih društev. 

Najvišje občinsko priznanje, plaketo Občine Ljut-
omer z listino in denarno nagrado za leto 2022, je 
prejel David Žibrat za vrhunske rezultate v kikbo-
ksu. Žibrat z ustanovitvijo Športnega centra Žibrat 
v Ljutomeru ponuja raznovrstne športno rekreativ-
ne aktivnosti, namenjene vsem starostnikom. 

NŠ

Kmalu po letošnjem državnem 
prvenstvu v odbojki na mivki, ki je 
potekalo v Kranju, smo se srečali s 
Ptujčanom Primožem Zemljičem, ki 
je skupaj s soigralcem dosegel lep re-
zultatski uspeh – osvojila sta 5. mes-
to. Povedal nam je veliko zanimivega 
o začetkih, o treniranju ter seveda o 
željah in načrtih za prihodnost. 

»Z odbojko na mivki sem se srečal 
leta 2010, ko je bil na Ptuju na Ranci 
izveden turnir Beach master. Na prvi 
pogled sem se zaljubil v ta šport, 
ker je zelo dinamičen in atraktiven. 
S prijatelji smo začeli igrati, na za-
četku bolj za hec, ker sem treniral 
drugi šport, rokomet, pred približno 
petimi leti pa smo se tega lotili bolj 
resno. Na državna tekmovanja sem 
začel hoditi pred tremi leti,« v uvodu 
pove Primož in nadaljuje: »Začetki so 
bili težki, tako kot povsod, predvsem 
zaradi tega, ker nismo imeli trenerja, 
pa tudi ne dovolj tehničnega znanja. 
Dve leti zapored sem na turnirjih 
doživljal razočaranja, potem pa so 
se zadeve začele sestavljati v celoto 
in ves trud na treningih je bil popla-
čan.«

Letošnja sezona je glede na rezul-
tate zelo uspešna. »Res je, z letošnjo 
sezono sem zelo zadovoljen. S so-
igralcem Marinom Novakom iz Mari-
bora sva dosegla zelo dobre rezulta-
te; bila sva 4. na turnirju v A-rangu v 
Mokronogu, na zaključnem turnirju 
v Kranju na državnem prvenstvu pa 
sva osvojila 5. mesto. Zadnjo tekmo 
sva izgubila proti državnima prvako-
ma, kljub temu pa sva bila z igro vse-
eno zelo zadovoljna. Tekmovanje je 
bilo sicer zelo naporno, temperature 
so bile neizprosne in so se dvignile 
celo do 40 stopinj, ker je to bilo rav-

no obdobje največje vročine,« pove 
Zemljič.

Ti rangi, turnirji državnega nivoja, 
že pomenijo tudi potrditev prave 
poti. »Absolutno. To že pomeni, da 
smo dobro delali, da so poplačani 
vsi treningi. To je dobra popotnica za 
naprej, so pa želje vedno višje, pred-
vsem še boljši rezultati na državnem 
prvenstvu in nadgradnja tehničnega 
odbojkarskega znanja vse do svetov-
nega nivoja.«

Eden od problemov slovenske od-
bojke na mivki so trenerji, ki jih kro-
nično primanjkuje. »V bistvu igralci 
zvečine treniramo sami, jaz npr. 
treniram z bivšim državnim prvakom 
Juretom Petrom Bedračem. Z njim 
smo začeli in se od njega tudi kar 
nekaj naučili na treningih na Hajdini, 
kjer je pri šoli res odlično igrišče za 
odbojko na mivki. Na treninge pride-
jo tudi dečki od drugod, iz Maribora, 
Hoč, Slovenske Bistrice … Če bi imeli 

trenerja, bi lahko veliko hitreje prišli 
do višjega nivoja, ampak za zdaj te 
možnosti preprosto nimamo,« se 
težke teme dotakne Zemljič.

Na Hajdini sta se srečala tudi s 
sedanjim soigralcem Marinom No-
vakom. »Res je. Lani sva sicer na dr-
žavnem prvenstvu igrala drug proti 
drugemu, že takrat pa sem videl, da 
ima velik potencial. Potem sva se res 
dogovorila za sodelovanje in začela 
igrati skupaj. Marin je zelo borben 
in zelo tehnično podkovan. Oba sva 
nižje postave, ampak sloviva po dob-
rem odrivu in veliki borbenosti. Tudi 
v prihodnje bova še sodelovala,« o 
soigralcu pove Zemljič. 

Kako pa je z odbojko na mivki na 
Ptuju? »Odbojka na mivki na Ptuju je 
zaenkrat bolj slabo razvita, ker tudi 
pogoji niso najboljši. Vem pa, da se 
ogromno otrok in odraslih ukvarja ali 
se želi ukvarjati z odbojko na mivki. 
To je dobra osnova za idejo, da bi 

lahko bilo v prihodnje boljše. Pred 
dvema letoma sva s tem namenom 
s prijateljem Mitkom Siračevskim 
ustanovila Odbojkarski klub na miv-
ki Ptuj – Mitko je tudi predsednik –, 
vendar so naju takratne korona raz-
mere prikrajšale za nadaljnji razvoj. 
Sedaj so najine osnovne želje, da bi 
naredila trenersko licenco, kasneje 
pa razvoj rekreativne odbojke ter 
razvijanje ekip rekreativne in profe-
sionalne odbojke,« o ptujskem klubu 
pove Zemljič. 

Odbojka na mivki je na Ptuju do-
mena poletne sezone, pozimi igranje 
ni možno. »V zimski sezoni je igranje 
zelo oteženo, ker v tej regiji ni ustre-
zne dvorane, takšna je za zdaj samo 
v Ljubljani. Ostali začnemo takrat, 
ko se temperature dvignejo nad 10 
stopinj Celzija, kar je lahko že febru-
arja, bolj verjetno pa marca. Takrat 
igramo v neoprenskih nogavicah, 
ko to vreme pač dopušča,« zaključi 
Zemljič. 

Jože Mohorič

Blizu licence za fi tnes trenerja
Primož Zemljič: »V bistvu se s športom ukvarjam že celo življenje, v 

začetku sem treniral rokomet, potem pa sem se bolj usmeril v odbojko 
na mivki, zraven pa sem tudi trener za fi zično pripravo. Trenutno dokon-
čujem licenco za fi tnes trenerja na Zvezi za fi tnes in športno zmogljivost, 
kasneje bom nadaljeval s tem. Sodelujem z Ženskim odbojkarskim klu-
bom Ptuj in z Nogometnim klubom Markovci.«
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Odbojka na mivki � Primož Zemljič

Želja je na Ptuju razvijati 
rekreativno in tudi profesionalno 
odbojko na mivki

Primož Zemljič (levo) s svojim soigralcem Marinom Novakom med igro

Primoža odlikuje predvsem močan odriv.

V okolici Celovca je od 12. do 15. 
avgusta potekala mednarodna eta-
pna dirka za mlade kolesarje Alpe 
Adria Tour. V močni konkurenci so 
nastopili tudi štirje predstavniki KK 
Perutnine Ptuj: pri dekletih Hana Je-
romel in Kaja Adam, pri fantih pa Nik 
Muršec in David Adam.

»Na dirki so kolesarji tekmovali v 
gorski etapi, kronometru in tudi kro-
žni dirki v središču Celovca. Odlično 
sta se odrezali dekleti, obe sta bili pri 
vrhu skupne razvrstitve. Kaja je bila 
na uvodni etapi druga, nato pa je na 
dveh slavila, s čimer je generalno pos-
tala zmagovalka v kategoriji deklet do 

13 let. Hana je bila ob dveh zmagah in 
dveh drugih mestih na koncu druga.

Fantje so tekmovali v združeni ka-
tegoriji, kjer je Nik osvojil končno 10. 
mesto, David pa je bil 18. (v svoji sta-
rostni skupini pa 3.),« je sporočil Bo-
štjan Lampret iz KK Perutnina Ptuj.

UR

Kolesarstvo � Alpe Adria Tour 2022

Kaja povsem na vrhu, Hana tik pod njim

Foto: Damjan Adam

Kaja Adam (KK Perutnina Ptuj, levo) je na dirki v okolici Celovca končala v rumenem.

Fotozapis

Plaketa Občine Ljutomer Davidu Žibratu

Foto: NŠ

Priznanja Občine Ljutomer so prejeli predsednik ŠZ Ljutomer Mirko Rauter (drugi z leve), predsednik KMN 
Meteorplast Saša Makoter (tretji z leve) in predsednik NK AR Ljutomer Ciril Podgorelec (drugi z desne).

Foto: NŠ

Plaketo Občine Ljutomer je prejel David Žibrat.
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Ob koncu govora je namreč Ivan 
Lorenčič, domačin iz Bišečkega 
Vrha, zaprosil svojo Zdenko, ki mu 
je pridno pomagala pri prenovi 
domačije in s katero si deli velik 
del svojega življenja, saj sta skupaj 
že 36 let. Z izjemo strehe, za kate-
ro je bil zadolžen strokovnjak za 
prekrivanje streh s slamo in trstiko 
Janez Golnar iz Svetega Jurija ob 
Ščavnici, je Lorenčič na objektu op-
ravil vsa gradbena dela, vključno z 
ometi iz blata in zaključnimi fi nesa-
mi, kot je denimo premaz lesene 
konstrukcije z lanenim oljem, tradi-
cionalno slovensko zaščito za les. 

Za spanje manjka še 
»jogi« iz ličja

Obnova Simoničeve domačije 
se mu je zdela prava priložnost, 
da z dolgoletno partnerico tudi 
uradno zapečatita svojo zvezo, 
tako na lanskem odprtju kot mi-
nulo soboto na poroki pa so si bili 
vsi edini: »Prav je, da sta Ivan in 
Zdenka prva, saj sta tu pustila dušo 
in srce.« Po cerkvenem obredu v 
bolfenški cerkvi sta se ženin in ne-
vesta v povorki starodobnih avto-
mobilov, kot je znano, so ljubitelji 
stare tehnike v Trnovski vasi zelo 

aktivni, in ob glasnem hupanju pri-
peljala do Simoničeve domačije, 
kjer ju je čakal še civilni obred, ki ga 
je poleg ptujske matičarke opravil 
trnovski župan Alojz Benko. Odlič-
nega razpoloženja ni mogel ska-
liti niti edini dež po dolgih sušnih 
dneh, saj so se svatje kljub temu 
posedli na bale slame, ki so služile 
kot klopi, in prisluhnili zaobljubam 
o »večni zvestobi« in zaploskali, ko 
sta mladoporočenca dahnila svoj 
da. Po zakuski se je nato vesela 
druščina preselila v večnamensko 
dvorano.

Lorenčičeva pa potem prve po-

ročne noči sicer nista preživela na 
Simoničevi domačiji, čeprav je za 
prenočitev že tako rekoč vse na-
red. »Večina pohištva, starega in 
obnovljenega seveda, je že tam, 
manjkajo še nekatere podrob-
nosti, kot denimo 'jogi' iz ličja in 
posteljnina, kot so jo uporabljali 
nekoč,« razlaga podžupan Alojz 
Fekonja, ki za zdaj skrbi za doma-
čijo. 

Določili bodo upravljavca
Kot je znano, je Slovensko kon-

servatorsko društvo Občini Trno-
vska vas za kakovostno obnovo 
Simoničeve domačije v skladu s 
konservatorskimi smernicami iz-

ročilo Steletovo priznanje, ki so 
ga vzeli kot dokaz, da so se prav 
odločili glede prenove in jo tudi 
dobro izpeljali. »V kratkem bomo 
v občinski upravi sedli skupaj z 
našimi društvi in dorekli, kdo bo 
prevzel upravljanje tega objekta 
z vsebinami vred. Šele ko bo to 
jasno, bomo lahko začeli uradno 
promocijo. V delu stavbe bomo 
postavili manjšo etnološko zbirko, 
kot rečeno, poskrbeli, da bo v hiši 
lahko kdo prespal, že zdaj pa se je 
mogoče dogovoriti za ogled ali or-
ganizacijo dogodkov, od porok do 
drugih prireditev. Doslej smo imeli 
že nekaj skupinskih ogledov: priš-
la je delegacija iz občine Lenart, iz 

ptujskega kmetijsko-gozdarskega 
zavoda, iz Podvincev, gospodinje 
so imele tu mednarodno delavnico 
in so pekle domače dobrote, tradi-
cionalni reli starodobnikov, ki bo 
potekal 27. avgusta od Trnovske 
vasi do Destrnika in nazaj, bomo 
zaključili na Simoničevi domačiji, 
jeseni pa pričakujemo tudi več šol-
skih obiskov. Marsikaj se torej že 
dogaja in še več se bo v prihodnje, 
saj si želimo, da bo hiša zaživela in 
postala prostor za druženje vseh 
generacij, obenem pa bo lahko 
služila še komercialnim namenom 
in se s tem vsaj delno tudi sama 
preživljala.«

Senka Dreu

Na odprtju najbolj znane trnovske cimprače septembra lani je gradbeni mojster, zaslužen za 
velik del prenove starodavne stavbne lepotice, v svojem govoru osupnil prisotne.

Trnovska vas � Romantična poroka na prenovljeni Simoničevi domačiji

»Prav je, da sta Ivan in Zdenka prva«

Foto: SD

Ivan in Zdenka Lorenčič sta prvi par, ki se je poročil na Simoničevi domačiji.

Foto: SD

Odličnega razpoloženja ni mogel skaliti niti edini dež po dolgih sušnih dneh, saj so se svatje kljub temu posedli na 
bale slame, ki so služile kot klopi.

Letošnji šestindvajseti festival 
Dnevi poezije in vina bo potekal 
od 22. do 27. avgusta in bo gostil 
dvajset pesnic in pesnikov iz 
desetih držav. Med njimi bosta 
častna gosta festivala ameriška 
pesnica Carolyn Forché in poljski 
pesnik Tomasz Różycki, katerih 
izbrane pesmi bodo pred festivalom 
izšle v dvojezičnih knjigah, ter 
svetovno znana galicijska pesnica 
in aktivistka Chus Pato, ki bo 
napisala in na festivalu prvič 
prebrala letošnje Odprto pismo 
Evropi. Gre za pismo, s katerim 
zadnja leta izbrani vrhunski pesniki 
in pesnice nagovarjajo Evropo in pri 
tem izpostavijo probleme, ki se jim 
zdijo najbolj pereči. Tokratno pismo 
bo šesto po vrsti.
Med festivalom, ko bo poezija 
naselila Ptuj in druge kraje, se bo 
na številnih prizoriščih zvrstilo več 
kot 60 dogodkov, poleg poezije 
in vina, ki sta glavna festivalska 

poudarka, pa organizatorji 
pripravljajo tudi bogat program 
s področij glasbene, vizualne, 
fotografske, filmske in drugih 
umetnosti za vse starostne in 
različne interesne skupine.
Med drugim se bodo med 25. in 
27. avgustom na Mestni tržnici 
zvrstila velika pesniška branja, 
na katerih bodo svojo poezijo 
občinstvu predajali vsi gostje 
festivala, sledili bodo večerni 
koncerti z glasbenimi skupinami 
Elis Noa, Hamo & Tribute 2 
Love in Moveknowledgement. 
V sredo, 24. avgusta, pa bo ena 
najbolj prepoznavnih ustvarjalk na 
slovenski raperski sceni, Masayah, 
na koncertu predstavila svoj album 
uporniške poezije H2SO4, ki je izšel 
v sklopu istoimenske antologije 
slovenske uporniške poezije.
Zadnje festivalsko popoldne bo 
v znamenju Poezije vina, kakor 
so poimenovali družabni vinsko-

kulinarični dogodek, ki bo potekal 
v starem mestnem jedru Ptuja. Na 
Mestnem trgu se bo predstavilo 
več kot dvajset slovenskih 
vinarjev, brbončice bodo razvajali 
najrazličnejši ponudniki hrane, 
dogajanje pa bo pospremil bogat 
kulturni program.
Festival Dnevi poezije in vina, ki je 
lani praznoval 25. rojstni dan, se 
je začel v Medani, od leta 2010 
pa ga gosti Ptuj. V četrt stoletja 
je več kot 100.000 obiskovalcev 
uživalo na skoraj 1.300 brezplačnih 
dogodkih. Festival je gostil več 
kot 600 mednarodno priznanih 
pesnikov in pesnic iz različnih držav 
ter več kot 2.200 drugih ustvarjalk 
in ustvarjalcev.
Vsi dogodki na festivalu, ki 
vsako leto privabi okoli 8.000 
obiskovalcev, z izjemo sobotnega 
popoldneva Poezija vina, bodo 
brezplačni in bodo potekali v 
slovenskem in angleškem jeziku.

Festival Dnevi poezije in vina bo na Ptuju in 
v drugih krajih na več kot 60 dogodkih gostil 
dvajset pesnic in pesnikov iz desetih držav

Leta 2020 je obiskovalce navdušila  
indie rock skupina Koala Voice.

22.—27. 8.

PTUJ
in številni drugi kraji

www.stihoteka.com

HAMO & 

TRIBUTE 2 LOVE

Glavni gostje:

MOVEKNOW-
LEDGEMENT

ELIS NOA

Glasba:

Tomasz Różycki (POL)

Chus Pato (ESP)

Carolyn Forché (USA)

MASAYAH
in večer uporniške 
poezije H2SO4
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Le tretjina mladih ima stabilno zaposlitev
V Sindikatu Mladi plus opozarjajo na brezposelno-

st mladih. Mladi predstavljajo 17,6-odstotni delež 

med vsemi brezposelnimi. Upad brezposelnosti 

mladih v zadnjih dvajsetih letih pa je bolj verjetno 

posledica nižje rodnosti kot pa večje zaposljivosti 

mladih, opozarjajo v sindikatu.

V letu 2022 V Sloveniji živi 309.383 mladih, starih 
med 15 in 29 let. Aprila letos jih je bilo delovno ak-
tivnih 129.556, kar je za 7.823 oseb oziroma 6,4 
odstotka več kot aprila lani. Po podatkih Zavoda za 
zaposlovanje je bilo konec junija 2022 je bilo regi-
striranih 9.474 brezposelnih mladih oseb, kar je za 
3.436 oseb oziroma 26,6 odstotka manj kot junija 
2021. Raziskava Mladina 2020 pa navaja, da je od le-
ta 2000 število mladih upadlo za 31,1 odstotka.

V isti raziskavi so ugotavljali tudi samoporočano stop-
njo brezposelnosti, torej število oseb, ki same sebe 
vidijo kot brezposelne. Ta naj bi predstavljala skoraj 
dvakratnik registrirane brezposelnosti zavoda za za-
poslovanje. Registrirana brezposelnost namreč ne 
upošteva, da se mnoge brezposelne osebe ne registri-
rajo kot brezposelne ali pa se iz evidence odjavijo. V 
Sindikatu Mladi plus zato trdijo, da se stopnja brezpo-
selnosti mladih v zadnjem času sploh ni spremenila.
Opozarjajo tudi na t. i. nevidno brezposelnost. V Slo-
veniji ima le dobra tretjina mladih, starih od 15 do 24 
let, ki niso v procesu izobraževanja ali usposabljanja, 
stabilno zaposlitev. Vsi drugi so bodisi brezposelni 
bodisi opravljajo delo prek manj stabilnih oblik dela. 
Mladi svojo prvo zaposlitev večinoma še vedno dobi-

jo za določen čas ali pa so prisiljeni delati v prekarnih 
oblikah dela. Slovenija močno odstopa od evropske-
ga povprečja predvsem pri prekarnih oblikah dela. 
Mladi pa bi raje izbrali redno zaposlitev kot kakšno od 
prekarnih oblik dela.
Uradni podatki o brezposelnosti mladih ne sledi-
jo dejanskemu stanju, o katerem poročajo mladi sa-
mi, opozarjajo v sindikatu. Zato odgovorne pozivajo, 
naj mladim prisluhnejo. »Že dalj časa trajajoče kritič-
no stanje naj upošteva tudi vlada, katere dolžnost je 
odpravljati nepravilnosti na trgu dela in predvsem s 
pametno zaposlitveno politiko omogočati mladim 
prehod v odraslo dobo,« so še zapisali v sindikatu.

Večina se zaposli pri delodajalcu, 
kjer so opravljali študentsko delo 
Z e-Študentskega servisa pa so sporočili, da se 64 od-
stotkov mladih po končanem šolanju zaposli pri enem 
izmed delodajalcev, kjer so prej opravljali študentsko 
delo. Zato je študentsko delo priložnost za spoznava-
nje različnih poklicev, delodajalcev, pridobivanje prvih 
delovnih izkušenj in iskanje kariernih možnosti.
Trenutno je ponudbe študentskih del veliko, na e-Štu-
dentskem servisu je okrog 3.700 prostih začasnih 
in občasnih del, v zadnjih letih pa je povpraševanja 

s strani mladih manj. Kljub temu se mladi v času šo-
lanja s študentskim delom srečajo vsaj enkrat. Pov-
prečni znesek nakazila znaša okrog 190 evrov neto na 
mesec, s študentskim delom pa mladi v povprečju pri-
dobijo 2,5 meseca pokojninske dobe na leto.

GZS za spodbujanje mladih 
k inovatorstvu
Gospodarska zbornica Slovenije (GZS) in ministrstvo 
za izobraževanje, znanost in šport bosta sodelovala 
pri strategijah in projektih, ki predstavljajo dodano 
vrednost za gospodarstvo in družbo, še zlasti pri in-
vesticijah v tehnologije za dvojni prehod. Generalni 
direktor GZS Aleš Cantarutti je izpostavil zainteresi-
ranost zbornice in njenega članstva za povezovanje 
znanosti in industrije. Prav tako je izpostavil karierno 
platformo, ki jo GZS lahko poglobi do ravni posame-
znih delovnih mest, tako da bi bila tudi ministrstvu v 
pomoč pri oblikovanju izobraževalnih programov. »Za-
interesirani smo tudi za partnerstvo pri dualnem sis-
temu vajeništva,« je dejal in pojasnil, da GZS skupaj 
s svojimi regijskimi zbornicami ter podjetji in šolami 
organizira in spodbuja vajeništvo v srednjih šolah. 
»Mlade spodbujamo tudi k inoviranju, npr. pri novih 
izdelkih živilskih podjetij,« je poudaril. 

Kolofon
Gremo v šolo – oglasna 
priloga Štajerskega tednika

19. avgust 2022

Urednica priloge:

Simona Meznarič

Avtorji prispevkov 

in fotografij:

Natalija Škrlec, Estera 
Korošec, Črtomir Goznik, 
Media 24, STA, ZPS

Lektoriranje:

Lea Skok Vaupotič

Tehnično urejanje:

Daniel Rižner

Trženje:

Marketing družbe 
Radio-Tednik Ptuj

Zadnji rok za vpis na fakultete
Za kandidate, ki se v študijskem letu 2022/2023 lahko vpišejo v prvi letnik dodiplomskega in enovitega 
magistrskega študijskega programa v drugem prijavnem roku, se jutri začenjajo termini vpisov. Podatki o 
prostih mestih za drugi prijavni rok so bili včeraj, 18. avgusta, objavljeni na spletnem portalu eVŠ, spletnih 
straneh visokošolskih prijavno-informacijskih služb in na spletnih straneh visokošolskih zavodov. Drugi pri-
javni rok prek portala eVŠ poteka od 19. do 23. avgusta.
V prvem prijavnem roku so kandidati oddali 14.320 prijavnih vlog. Omejitev vpisa za slovenske in državl-
jane držav EU pa je letos imelo 89 študijskih programov oziroma smeri. 
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Kako izbrati pravo glasbilo za otroka
Izbira pravega glasbenega inštrumenta za otroka prav gotovo 
ni enostavna naloga. Svetujemo vam, da otroka odpeljete na 
različne koncerte, kjer bo v živo slišal zvoke svojih priljubljenih 
glasbil. Izbere naj si tisto glasbilo, ki mu je po zvoku najbližje. 
Preden boste otroku dejansko kupili določeno glasbilo, naj ga 
najprej preizkusi. Priporočamo vam, da preizkusi več glasbil, saj 
mu tako kasneje ne bo žal. 
Razmislite o tem, kako bo z igranjem inštrumenta v domačem 
okolju. Za nekatere inštrumente potrebujemo prav posebne 
prostore, v katerih bodo otroci vadili. Bo okolica dovolj toleran-
tna za glasbene poizkuse vašega malčka? Pazite tudi na to, da 
ne boste izbrali pretežkega glasbila, saj ga bo otrok moral pre-
našati s seboj na glasbene vaje.
Pri izbiri pravega glasbila upoštevajte še otrokovo starost. Za 
majhne otroke so najbolj primerni klavir, kitara ali učenje petja. 
Ko pa je otrok starejši, lahko začne preizkušati tudi druga glas-
bila. Otrok naj igra na inštrument, ki mu je kompatibilen – le ta-
ko bo užival v igranju še mnogo let.

Zgodovinski uspeh Glasbene šole Karola Pahorja Ptuj

Marko Zelenjak je osvojil prvo nagrado v Ameriki

Po besedah ravnatelja Štefana Petka je 
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-

-
-

-

-

-

-

-

-

Za tekmovanje v Ameriki je 
bil pripravljen samo Marko 

-
-

-

-

-

-
-

-

Zelenjak: »Igranje klavirja 
zame ni garanje«

-

-

S prvim septembrom na novi lokaciji 

prostorsko problematiko, ki je nastala po odpovedi pogodbe za prostore 

V koncertni dvorani Glasbene šole Karola Pahorja Ptuj (od leve: Marko Zelenjak, 

Igranje inštrumenta olajša celo učenje matematike 
Učenje glasbe pri otrocih doka-

zano izboljša učne sposobnosti v 

šoli, koordinacijske in motorične 

sposobnosti, oblikuje socialne 

veščine, izpili disciplino in potr-

pežljivost, dviguje samozavest in 

ne nazadnje preko spoznavanja 

inštrumentov seznani otroke z 

domačo in tujimi kulturami. Glas-

ba torej posredno pomeni učenje 

vrednot.

Če ste eden izmed staršev, ki 
okleva glede vključitve otroka v 
glasbeno šolo zaradi strahu pred 
preobremenjenostjo otroka, spoz-
najte koristi za vašega malčka, ki 
jih prinese igranje inštrumenta. 
Morda vaš otrok ne bo naslednji 
Beethoven, mu bo pa to vsekakor 
koristilo za lažje učenje, lepše ob-
našanje in timsko delo. 

Izboljša učne 
sposobnosti
Glasba in matematika sta močno 
prepleteni. Z razumevanjem tem-
pa, ritma in glasbenih lestvic se 
otroci učijo, kako deliti, ustvarja-
ti ulomke in prepoznavati vzorce. 
“Izgleda, kot da glasba opremlja 
otroške možgane in jim pomaga 
bolje razumeti druga področja ma-
tematike,” pravi Lynn Kleiner, usta-
noviteljica glasbenega programa 
Music Rhapsody v Kaliforniji.
Učenje glasbenega inštrumenta 
prav tako spozna malega otroka z 
osnovami fizike. 

Razvija fi zične 
sposobnosti
Določeni inštrumenti, kot so tolka-
la, pomagajo otrokom razviti koor-
dinacijo in motorične sposobnosti, 

saj zahtevajo sočasno gibanje rok 
in nog. Te vrste inštumentov so še 
posebej odlične za otroke z veliko 
energije. Inštrumenti s strunami ali 
tipkovnico, kot sta violina ali klavir, 
zahtevata različno sočasno giba-
nje leve in desne roke. Inštrumenti 
ne le pomagajo pri razvoju oboje-
ročnosti, temveč lahko prav tako 
vzpodbudijo otroke, da jim posta-
ne udobno v neudobnih položajih. 
Vzpodbujanje koordinacije in izpo-
polnjevanje ritma lahko pripravi ot-
roke na druge hobije, kot sta ples 
in šport.

Oblikuje socialne 
veščine
Skupinske učne ure inštrumenta 
(komorna glasba) zahtevajo inte-

rakcijo in komunikacijo med vr-
stniki, kar vzpodbuja timsko delo. 
Otroci morajo namreč sodelovati; 
če otrok igra svoj inštrument preg-
lasno ali prehitro, se mora naučiti 
prilagoditi. Učenci simultano delu-
jejo za skupni cilj. To oblikuje nji-
hove socialne veščine in jim nudi 
bogate izkušnje za kasnejše življe-
nje in delovanje v družbi.

Pili disciplino in 
potrpežljivost
Učenje igranja inštrumenta uči ot-
roke o preloženem zadovoljstvu. 
Violina, na primer, ima strmo učno 
krivuljo. Preden je otrok sposoben 
ustvariti en pravilen ton, se mora 
naučiti, kako držati violino in lok 
ter kam postaviti noge. Igranje in-

štrumenta otroke nauči vztrajanja 
v težkih urah, mesecih in včasih 
celo letih vaj, preden dosežejo zas-
tavljen specifičen cilj, kot je na pri-
mer igranje v glasbeni skupini ali 
pa na pamet odigrano solo glasbe-
no delo.

Dviguje 
samozavest
Učne ure nudijo forum, kjer se lah-
ko otroci naučijo tako sprejemati, 
kot tudi dajati konstruktivne kri-
tike. Predstavitev samega sebe 
javnosti oz. publiki je pomembna 
veščina, ne glede na to, ali posta-
ne otrok profesionalni glasbenik 
ali ne. To znanje se namreč z lah-
koto prenese na javno nastopanje 
v šoli, v službi ...
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Kako nezgodno zavarovati otroka
Večina se te dni že pripravlja na 

začetek šolskega leta, zato je to 

tudi čas, ko so starši izpostavlje-

ni raznoliki ponudbi nezgodnih 

zavarovanj, med katerimi je kar 

težko izbrati tisto, ki bo najbolj 

ustrezalo otroku. 

Seveda tudi pri tem velja, da je pre-
nagljeno odločanje prej v škodo 
kot v korist. Vzemite si čas, podrob-
no se seznanite z vsebino ponudb 
in izberite tisto, ki ustreza vašim 
potrebam in željam. Kot nezgoda 
štejejo npr. padci, zdrsi, udarci s 
predmetom ali ob kakšen predmet, 
udarec ali ugriz živali, zastrupitev s 
kemičnimi snovmi, opekline, utopi-
tev, vbodi s predmetom, prometna 
nesreča, udarec električnega toka 
ali strele, izpahi ...

Namen 
nezgodnega 
zavarovanja
Zavarovanje otrok lahko krije 
različne nevarnosti – finančna 
nadomestila za primer trajne in-
validnosti, dnevna nadomestila za 
odsotnost od pouka, bolnišnična 
nadomestila za dneve, ki jih otrok 
preživi v bolnišnici, nadomestila 
za stroške zdravljenja ... Mladi, ki 
so starejši od 14 let, pa so lahko 
zavarovani tudi za primer izgube 
življenja zaradi nezgode. Oseb, ki 
so mlajše od 14 let, ni mogoče za-
varovati za primer smrti. Zato za-
varovanja šolarjev in predšolskih 
otrok ne vključujejo tveganja ne-
zgodne smrti. Verjetnost, da bo 
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031 775 171
cdo@lu-ormoz.si
@CenterzadruzineOrmoz

Ljudska univerza Ormož
(2. nadstropje)
Vrazova ulica 12
2270 Ormož

OB INA ORMO

Svetovanje z namenom izboljšanja sposobnosti 

vaš otrok doživel nezgodo s hudi-
mi posledicami, res ni zelo velika, 
ni pa zanemarljiva. Posledica huj-
še nezgode je lahko trajna invali-

dnost in nepričakovano se srečate 
z velikimi dodatnimi stroški. Mor-
da boste morali preurediti stano-
vanje, plačati drage zdravstvene 

in negovalne pripomočke, najeti 
negovalko, ali se celo odpovedati 
svoji službi z rednimi prihodki, da 
bi lahko ustrezno skrbeli za otro-
ka. Otrok morda nikoli več ne bo 
sposoben skrbeti zase, pridobivati 
lastnih prihodkov in se sam preživ-
ljati. Ko se odločate za zavarova-
nje, je zato trajna invalidnost tisti 
element, ki mu je pametno name-
niti največ pozornosti. Odločite se 
za večjo zavarovalno vsoto in ne 
za najcenejše osnovno kritje – raz-
lika v premiji namreč ni tako zelo 
velika.
Paketi nezgodnih zavarovanj obi-
čajno vsebujejo tudi najrazličnejša 
dodatna kritja – dnevne, bolnišnič-
ne odškodnine, odškodnine za 
zdraviliško zdravljenje, stroške re-
ševanja zaradi nezgode ... Zna se 
zgoditi, da prav ta kritja občutno 
podražijo premijo, zato poskušajte 
oceniti, kaj dejansko ponujajo za 
vloženi denar.

Ne varčujte, ampak pametno izberite paket
Pri akcijskih nezgodnih zavarovanjih otrok in mladine zavarovalnice oblikujejo pakete, ki so prilago-

jeni najpogostejšim tveganjem in omogočajo preprosto sklepanje, ne pa tudi poljubne izbire zava-

rovalnih kritij višine zavarovalnih vsot. S primerjanjem posameznih paketov različnih zavarovalnic 

lahko najustreznejše zavarovanje sklenete v naslednjih korakih:

Izberite želeno višino zavarovalne vsote za težje poškodbe
ZPS priporoča, da največjo pozornost namenite trajni invalidnosti. Marsikdo si pod izrazom trajna in-
validnost predstavlja zgolj posledice najhujših poškodb, zaradi katerih oseba lahko izgubi delovno spo-
sobnost.

Preverite višino in način izplačila
Predvsem se prepričajte, pri kateri stopnji invalidnosti oziroma v katerih primerih zavarovalnica začne 
izplačevati progresijo in kako visoka je.

Primerjajte višine dodatnih kritij
Ko ste izbrali zavarovalno vsoto za težje poškodbe, ki glede na premijo zagotavlja najboljše kritje, pri-
merjajte še višine ostalih kritij, ki so vključena v posameznem paketu.

Upoštevajte dodatne ugodnosti
Pri nekaterih zavarovalnicah je to na primer 100-odstotno kritje za nezgode, ki se otroku pripetijo pri 
športu, tudi če se z njim aktivno ukvarja in je član športnega kluba. Zavarovanje zagotavlja tudi storitev 
asistence po nezgodi.
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Srednja šola za oblikovanje Maribor
Srednja šola za oblikovanje 
Maribor (SŠOM) je ena izmed 
redkih šol v Sloveniji in Evropi, ki 
pod eno streho skriva precej raz-

programe, ki tvorijo celoto. SSI –  
tehnik oblikovanja, ki se deli 

-
valec, modni oblikovalec, obli-
kovalec uporabnih predmetov, 
SPI – frizer in SSI – medijski 
tehnik

programe: PTI – frizerski tehnik 
(po pridobljeni izobrazbi frizer) 

-

-
rater (oseba, ki dela s tiskarskimi 
stroji).
Pestra ponudba atraktivnih pro-
gramov sloni na strokovnosti, 
delu in znanju, brez ustvarjal-
nosti pa pri nas nikakor ne gre. 
Poleg strokovnosti in usposo-

mestu pri predajanju znanja, so 
-

pravah in s programi, ki jih bodo 
uporabljali v realnem delovnem 

-
lati v izbranem poklicu. Strokov-

delo in uporaba moderne opre-

-
-

dodatne dejavnosti, ki si jih dijaki 
lahko izberejo glede na interes. 

-
-u, bodisi le v okviru mobilnosti, 

-

-
jejo, le da v tujini, bodisi v ino-
vacijskih projektih, kjer skupaj 

Sodelovanje s poslovnimi par-
tnerji in podjetji je še posebej 

zgodb v sodelovanju z gospodar-
stvom.

organizacija in izvedba Festivala 
 

Dijaki aktivno sodelujejo pri 

izvedbi projektnih delavnic, z 
-
-

nimi dogodki in s slavnostno 
prireditvijo na koncu, ki je paša 

-
godki, kjer smo dejavno prisotni, 
se pravzaprav dogajajo celo leto.

lahko najde delo v številnih pod-
jetjih ali pa nadaljuje šolanje na 
izbrani fakulteti tako doma kot 
v tujini. Kar precej naših dijakov 

najvišjih zvezd.

 
– prav v vseh programih lahko 

-

-
-

volj velikem številu prijavljenih 
-

meru pa v obliki konzultacij sku-
paj najdemo rešitev za uspeh pri 

Karkoli vas zanima, pobrskajte 
po  in vzpostavite stik z 
nami. Veseli vas bomo.

Levičarji so pogosto umetniki
To, katera roka bo prevladujoča, se dokončno oblikuje do četr-
tega ali petega leta starosti. Več moških kot žensk ima prevladu-
joči levo roko in nogo, več v zahodnem svetu kot na Kitajskem. 
Levičarji veljajo za zelo kreativne osebe, so odlični umetniki. Le-
vičarji so bili Julij Cezar, Aleksander Veliki, Napoleon, Leonar-
do da Vinci, Michelangelo, Mozart, Beethoven, Bach, Goethe, 
Aristotel, Charlie Chaplin, Albert Einstein, Benjamin Franklin, 
Mark Twain, Marie Curie, Gandhi, Kafka, Hans Christian Ander-
sen, Picasso, Jimi Hendrix, Kurt Cobain, z levo roko pišejo in 
jedo Bob Dylan, Paul McCartney, Bill Gates, Robert de Niro, Ro-
bert Redford, Rafael Nadal ...

S katero roko naj pišemo, nam narekuje razvitost možganov
Včasih so učitelji v šolah kaz-

novali levičarje, če so jih videli 

uporabljati levo roko za pisanje, 

umivanje, hranjenje in druga op-

ravila. Danes vemo, da je biti levi-

čar popolnoma običajno, vendar 

se levičarji še vedno soočajo z 

nekaterimi težavami oziroma ovi-

rami pri opravilih, ki so za desni-

čarje mala malica.

Na svetu je več desničarjev kot le-
vičarjev in strokovnjaki si še vedno 
niso enotni, zakaj nekdo postane 
levičar. Z veliko verjetnostjo pa 

Vloga genetike
Nekateri strokovnjaki menijo, da 
ima pomembno vlogo pri tem, ali 
bo posameznik levičar ali desni-
čar, tudi dedna zasnova. Če sta 
oba starša levičarja, naj bi bilo ver-
jetneje, da bo levičar tudi njun po-
tomec. Drugi pa so prepričani, da 
se človek ne rodi kot levičar, tem-
več to postane zaradi sprememb v 
okolju. Znanstveniki še vedno išče-
jo odgovore na številna vprašanja 
o levičarjih. 

V svetu levičarjev
Čeprav se je zahodna družba do 
danes že v veliki meri znebila pred-

sodkov, se levičarji še vedno sre-
čujejo z nekaterimi ovirami, na 
katere verjetno niste nikoli pomis-
lili, če ste desničar/-ka. Poskusite 
na primer z levo roko prijeti škarje 
in izrezati lik iz papirja. Večina stva-
ri in predmetov je namreč prilago-
jena desničarjem, med drugim 
tudi računalniška miška, nekate-
ra športna oprema in celo glasbe-
ni instrumenti. Res pa je, da se na 
trgu pojavlja vedno več izdelkov, 
narejenih za levičarje. Težava se 
pojavi tudi, kadar za mizo sedita le-
vičar in desničar, saj se lahko med-
sebojno ovirata z rokama. Zato je 
najbolje, da levičar sedi na levi, de-
sničar pa na desni strani.

lahko trdimo, da pomembno vlo-
go pri tem igrajo možgani. Mož-
gani so razdeljeni na levo in desno 
hemisfero. Desna je odgovorna za 
vidne, prostorske in intuitivne pro-
cese, medtem ko leva nadzira go-
vor, logiko in mišljenje. Večina ljudi 
ima nekoliko bolj razvito levo polo-

vico možganov, ki upravlja desno 
polovico telesa, torej tudi desno 
roko, zato je večina ljudi desničar-
jev. Redkejši pa so tisti, pri katerih 
je bolj razvita desna hemisfera, ki 
upravlja levo polovico telesa in s 
tem tudi levo roko, ki je njihova do-
minantna.
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Po podatkih Zavoda za zaposlo-
vanje RS še vedno primanjkuje 
oseb v poklicih iz zdravstvene 
oskrbe, informacijske tehnologi-
je, šolstva, gradbeništva, prome-
ta in gostinstva. Iskani so med 
drugim tudi kadri v socialnem 
delu in socialnem varstvu.
»Letos je povpraševanje po 
študijskih programih s podro-

-
sijo za izvajanje rednega študija 
Zdravstvene nege in Socialne 
gerontologije v Murski Soboti in 

dodatno izobrazili prepotreben 
kader za v bolnišnice, domove 
za starejše, zdravstvene domo-

Zdravstvena nega na Alma Ma-
ter Europaea – ECM.
Poleg omenjenih programov na 
Alma Mater Europaea – ECM, ki 
izvaja študij na vseh treh bolonj-
skih stopnjah, ponujajo študij še 
na vseh treh stopnja Fiziotera-
pije, Spletnih in informacijskih 

tehnologijah, Managementa, 
-

stike in dokumentologije, Plesa 

Maribor, Ljubljani, Murski Soboti 
in Kopru. 

Najbolj iskani poklici

 

-

-

Prednosti bivanja pri nas:
•
•
•
•
•

•

•

•

•

•

•
•

•

•

•

Dijaški dom Ptuj, Arbajterjeva 6, 2250 Ptuj, tel.: 031 746 234, www.ddptuj.si

DIJAŠKI DOM PTUJ

Dijaki v dijaškem domu razvijajo samostojnost in odgovornost 
Dijaki imajo v času srednješol-

skega izobraževanja možnost 

bivati v Dijaškem domu Ptuj. To 

prinaša številne prednosti, saj 

odpade vsakodnevna vožnja z 

vlakom, avtobusom ali avtomobi-

lom, kar pomeni večjo prometno 

varnost, neodvisnost od vremen-

skih razmer, bistveno manjše 

možnosti zahajanja v razne kon-

fliktne situacije z vrstniki. Dijaki 

prihranijo časa, ki ostane za uče-

nje, prosti čas, hobije in interes-

ne dejavnosti. 

Bivanje v dijaškem domu razvi-
ja socializacijo, samostojnost in 
prevzemanje odgovornosti, obču-
tek pripadnosti skupini in skupnos-
ti v družbi vrstnikov (dejstvo je, da 

socialna omrežja ne morejo nado-
mestiti stikov v živo) pod budnimi 
očmi vzgojiteljev.
Vzorno je sodelovanje s šolami, 
starši in drugimi institucijami, ki 
pomagajo v procesu odraščanja in 
osamosvajanja. Cilj je, da dijaki, ki 
se odločijo za bivanje v dijaškem 
domu, uspešno končajo šolanje, 
so lepo vzgojeni ter postanejo sa-
mostojni in odgovorni. Vzgojite-
lji sodelujejo z razredniki dijakov 
neposredno na govorilnih urah in 
preko elektronskih sredstev ko-
municiranja. Imajo vpogled v eA-
sistenta in tako ažurno spremljajo 
opravljanje domačih nalog, priso-
tnost pri pouku, napoved pisanja 
testov in ocene domskih dijakov.

Dijaki bivajo v enoposteljnih in 
dvoposteljnih sobah. Ker je dija-
kov manj, se vzgojitelji vsakemu 
posvetijo individualno, jih dobro 
spoznajo, pomagajo pri različnih 
težavah in jih uspešno vodijo pri 
njihovem izobraževanju, odrašča-
nju in osamosvajanju. To se vsa-
ko leto odraža pri odličnem učnem 
uspehu. V dijaškem domu nudijo 
brezplačno učno pomoč pri različ-
nih predmetih. Če se pokaže pot-
reba po inštrukcijah pri specifičnih 
predmetih, poiščejo tudi zunanjo 
pomoč. Zagotovljeno je redno pra-
nje posteljnine, dijaški dom ima 
svojo kuhinjo z jedilnico, kjer je 
poskrbljeno za urejeno in zdravo 
prehrano.

Bivanje v dijaškem domu pome-
ni mnogo več kot le zagotavljanje 
toplih obrokov in postelje. Dom-
ski dijaki radi obiskujejo športne 
termine v sosednji telovadnici OŠ 
dr. Ljudevita Pivka, v dijaškem do-
mu je na razpolago manjši trim 
kabinet, imajo tudi klubsko sobo 
z namiznim nogometom in mizo 
za namizni tenis. Mladi se družijo 
še v televizijski sobi, knjige si lah-
ko izposojajo v manjši knjižnici. 
Tedensko igranje bowlinga z dona-
cijo omogoča Bowling center Ptuj. 
Priljubljene so družabne igre, kjer 
si dijaki preko različnih iger pope-
strijo predvsem večere in se ob 
tem še bolje spoznavajo in socia-
lizirajo.

 Pri interesnih dejavnostih obliko-
vanja nastajajo različni izdelki (vo-
ščilnice, slike, rute …).
V Dijaškem domu Ptuj izvajajo tudi 
delavnice s poudarkom na spozna-
vanju in učenju tehnik učenja, na 
področju socializacije mladostni-
ka in dvigu samopodobe, pomoči 
pri razvijanju osebnosti ter na pre-
ventivnem delovanju. Vse sobe so 
opremljene s kabelskim priključ-
kom za internet, imajo optično po-
vezavo. 
Hišni red je zasnovan tako, da je 
čas optimalno izkoriščen ter da ga 
je dovolj tako za šolske potrebe, to-
rej učenje in opravljanje domačih 
nalog, pa tudi za počitek, zabavo in 
prosti čas ter za vodene in organi-
zirane interesne dejavnosti ter ra-
zne delavnice. 

Če imajo starši v dijaškem domu 
več otrok, so upravičeni do sub-
vencionirane oskrbnine. V tem 
primeru se plačuje oskrbnina za 
enega dijaka, preostalim plača 
oskrbnino država. 
Aktivno deluje Domski sklad, ki si 
prizadeva za pomoč pri plačevanju 
oskrbnin socialno ogroženim dija-
kom in za izboljšanje pogojev biva-
nja ter obogatitev vzgojnih vsebin. 
Zelo uspešen je projekt »Botrstvo 
v Sloveniji – kot pomoč pri plačilu 
dijaškega doma« pod okriljem Zve-
ze prijateljev mladine Slovenije.
Vse informacije o vpisu, oskrbnini 
in načinu življenja najdete na sple-
tni strani Dijaškega doma Ptuj – 
www.ddptuj.si, zainteresirane pa 
vabijo na razgovor in ogled dija-
škega doma.
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Na Srednji šoli za gostinstvo in turizem Maribor 
(SŠGT Maribor) se zavedajo, kako pomembna je 
kakovostna izobrazba kadra, ki svojo poklicno pot 
začenja v turističnem ali gostinskem sektorju. Zato 
bodo v prihajajočem šolskem letu 2022/2023 
vrata odprli tudi tistim dijakom, ki iz različnih razlo-
gov niso zaključili srednje šole, želijo pa pridobiti 
strokovni naziv. Poklicno izobraževanje je name-
njeno dijakom četrtega letnika gimnazije ali za-
ključnega letnika izobraževalnega programa za 
pridobitev srednje strokovne izobrazbe. To sta to-
rej pogoja za vpis v enoletni poklicni tečaj, po ka-
terem dijak pridobi naziv gastronomsko-turistični 
tehnik.

Poklicni tečaj obsega 28 tednov pouka in šest te-
dnov praktičnega usposabljanja z delom pri de-
lodajalcu. V SŠGT Maribor skrbno izbirajo svoje 
poslovne partnerje, pri katerih dijaki opravljajo t. i. 
obvezno prakso, na njihove prošnje pa se z zaveda-
njem, da pridobijo v svoje vrste kakovosten kader, 
odzivajo najbolj prepoznani in cenjeni delodajalci 
v sektorju gostinstva in turizma pri nas. »Praktič-
ne izkušnje so tudi v poklicu gastronomsko-turistič-
nega tehnika izjemnega pomena, saj predstavljajo 
stik z realnim okoljem, z resničnimi gosti. Povratne 
informacije tako dijakov kot njihovih začasnih delo-
dajalcev nam potrjujejo, da smo na pravi poti in da 
šola resnično podaja tisto znanje, ki ga pri delu ka-
sneje potrebujejo,« je povedal ravnatelj SŠGT Ma-
ribor Dušan Erjavec.

Pouk se bo za dijake, ki se bodo pravočasno vpisa-
li v poklicni tečaj, začel 3. oktobra 2022 in se za-
ključil s poklicno maturo, ki obsega štiri predmete. 
Maturanti imajo tudi možnost opravljanja dodatne-

ga izpita iz enega predmeta splošne mature – pete-
ga predmeta. Končanje izobraževalnega programa
s poklicno maturo omogoča vpis v višje in visoko-
šolske študijske programe, z dodatno opravljenim
petim predmetom pa tudi v univerzitetne študijske
programe, ki tako možnost v vpisnih pogojih omo-
gočajo.

Delo gastronomskega tehnika je predvsem vode-
nje priprave jedi v kuhinjah, vodenje strežbe in ce-
lotnega poslovanja gostinske enote. Gastronomski
tehniki se zaposlujejo v hotelih, motelih, gostiščih,
restavracijah, gostilnah … in v drugih podjetjih, ki
vključujejo delovna mesta za vodenje in organizira-
nje namestitev, pripravo in postrežbo jedi, pijač in
napitkov, animacijske dejavnosti, destinacijski me-
nedžment in posredovanje informacij.

Vpisne obrazce je treba oddati najkasneje do 5.
septembra 2022 v tajništvu šole, več informacij
pa najdete tudi na www.ssgt-mb.si.

Promocijsko sporočilo

EDINA ZASEBNA       
VISOKA ŠOLA          
ZA LOGISTIKO         
S KONCESIJO           
V SLOVENIJI!

040 416 250
info@arema.si
www.arema.si

ŠTUDIRAJ LOGISTIKO IN POSTANI 
DIPLOMIRANI MANAGER                 

TRANSPORTNE LOGISTIKE!

VISOKA ŠOLA                                                                                                                                                                                   
ZA LOGISTIKO IN MANAGEMENT

BREZPLAČEN REDNI ŠTUDIJ V ROGAŠKI SLATINI IN LJUBLJANI!

Študentsko življenje: sobe drage, garsonjere luksuz
Poletje je čas, ko si dijaki, ki so 

pred kratkim opravili maturo, ter 

študentje, ki končujejo zadnje 

obveznosti in izpite, »polnijo ba-

terije« za novo študijsko leto ter 

urejajo potrebno za bivanje v pre-

stolnici, kamor se večina preseli 

za čas študija.

Ker je čakalna vrsta za namestitev 
v študentskem domu dolga, lah-
ko študent, predvsem bruc, odda 
prošnjo avgusta, študij začne ok-
tobra, do sobe pa pride šele proti 
koncu študijskega leta. Zato veli-
ko študentov nastanitev poišče pri 
zasebnikih. Oglase spremljajo na 
spletnih straneh, kot so Nepremic-
nine.net, Bolha.com, Mojikvadrati.
com, Salomon.si in Najel.bi. Štu-
dentska organizacija Univerze v 
Ljubljani je oblikovala spletno pos-
redovalnico študentskih sob in sta-

novanj M2, veliko oglasov je tudi v 
skupinah na Facebooku.

Kakšna soba in za 
koliko?
V Ljubljani se najpogosteje ogla-
šujejo dvoposteljne sobe v večjih 
stanovanjih s souporabo drugih 
prostorov. Mesečno zanjo študent 
povprečno plača okoli 200 evrov 
najemnine. Dražje so enopostelj-
ne sobe, za te je treba seči glob-
lje v žep; če obsega na primer 22 
m2, z vključenimi stroški in ob so-
uporabi drugih prostorov z dve-
ma študentoma stane 440 evrov. 
Najdejo se tudi cenejše možnosti, 
glavna razlika pa je slabša oprema 
ali oddaljenost od središča mesta; 
cena sobe je denimo 160 evrov s 
stroški. Najdražje so garsonjere, še 
posebno v središču, na mesec je 

treba odšteti tudi 750 evrov. Štu-
dentje si želijo prebivati čim bližje 
fakulteti, zato so ponudbe v bliži-
ni dražje. Najemodajalci v oglase 
velikokrat ne napišejo mesečnih 
stroškov. Povprečni stroški, ki so 
navedeni, so v sobah od 45 do 65 
evrov, v garsonjerah pa od 100 do 
150 evrov. Nekateri sobodajalci k 
opisu sobe dodajo, da si ne želijo 
stanovalcev, ki pijejo alkohol in ka-
dijo, ali pa so nezaželeni obiski.

Pri zasebnikih malo 
subvencioniranih sob
Pri peščici oglasov je mogoče zas-
lediti možnost koriščenja subven-
cije. Zasebnik, ki želi oddati sobo 
na tak način, se mora prijaviti na 
razpis za zasebnike, ki je objavljen 
vsako leto v začetku junija. Razpis 
določa pogoje, ki jih mora izpol-

njevati, na primer stanovanje se 
lahko oddaja največ šestim štu-
dentom, višina najemnine je ome-
jena, določena mora biti med 60 
in 120 evrov, stanovanje pa mora 
vsebovati minimalno opremo. V 
zasebnih študentskih domovih in 
pri zasebnikih bo prihajajoče štu-
dijsko leto mesečna subvencija za 
prebivanje študentov znašala 32 
evrov na študenta, pravijo v Štu-
dentskem domu Ljubljana.

Težko do sobe v 
študentskem domu
Študentski dom Ljubljana omo-
goča prebivanje študentov v do-
movih v bližini visokošolskih 
zavodov. Po subvencioniranih ce-
nah razpisujejo 7026 ležišč, od 
tega je 2298 ležišč predvidenih 
za sprejem študentov. Povprečna 
subvencionirana cena dvopostelj-
ne sobe s souporabo drugih pro-

storov je nekaj več kot 77 evrov. 
»Študentje se do 16. avgusta pri-
javijo na razpis, nato pa glede na 
število točk, ki jih dosežejo, čaka-
jo na napotitev na vselitev v dom. 
Prošnje, oddane po roku, se obrav-
navajo na koncu. Ker je zanimanja 
vsako leto veliko, se prednostni se-
znam izčrpa proti koncu študijske-
ga leta, lani se je maja,« razlagajo 
odgovorni iz Študentskega doma 
Ljubljana.

POSTANI GASTRONOMSKO-TURISTIČNI TEHNIK 
IN SE VPIŠI V ENOLETNI POKLICNI TEČAJ NA SREDNJO ŠOLO 
ZA GOSTINSTVO IN TURIZEM MARIBOR. 
ROK ZA VPIS: 5. 9. 2022

VEČ NA WWW.SSGT-MB.SI
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SAJ TI POMAGA ...

... s kadrovsko štipendijo, ki 

... pri pri

    izkušenj

... z mo o dela med 

, 

... pri prip se . 

najpomembnejši 

Štipendije predvsem za kader, ki ga primanjkuje
Dijaki in študentje imajo mož-

nost ob državni pridobiti tudi 

kadrovsko štipendijo, ki jo pode-

ljujejo različna podjetja. Na ta na-

čin si lahko izboljšajo ekonomsko 

situacijo v času šolanja ter prido-

bijo delovne izkušnje in praktična 

znanja. Njena največja prednost 

je zagotovljena zaposlitev v zna-

nem delovnem okolju, kar je za 

marsikoga manjši stres, hkrati 

pa sta nekoliko lažja prehod v ak-

tivno delovno dobo in obvladova-

nje prvih delovnih izzivov. 

Največ razpisov za kadrovske šti-
pendije podjetja objavljajo v po-
letnih mesecih. Višina kadrovskih 
štipendij, ki jo določijo delodajal-
ci, se giblje od 120 do 500 evrov. 
Med podjetji, ki že veliko let štipen-
dirajo mlade kadre, je tudi alumi-
nijski gigant iz Kidričevega Talum. 
V Skupini Talum Kidričevo so že v 
začetku poletja objavili razpis za 
kadrovske štipendije za novo šol-
sko leto 2022/2023. K prijavi so 
povabili dijake in študente, ki se 
izobražujejo na programih meta-
lurgije, strojništva, elektro stroke, 
informatike, kemije in gradbeni-
štva. Skupno je bilo mladim na vo-
ljo 46 kadrovskih štipendij. Višina 
Talumove štipendije je odvisna od 
šolskega uspeha in se giblje med 
150 in 250 evri.

Rok za defi citarne 
štipendije se izteče 
23. septembra
Do 23. septembra pa je še odprt 
razpis za štipendije za deficitarne 
poklice. V prihajajočem šolskem 
letu bodo dijakom, ki izpolnjujejo 
pogoje, podelili do 1.000 štipen-
dij, katerih mesečna višina znaša 
107,42 evra. Štipendije bodo na 
voljo za dijake, ki bodo v prihaja-
jočem šolskem letu prvič obisko-
vali 1. letnik, in sicer na programih 
kamnosek, elektrikar, pek, slašči-
čar, mesar, mizar, tesar, dimnikar, 
gozdar ipd. Prav tako so v nabor 
všteti nekateri dvojezični izobra-
ževalni programi, piše na vladnem 
spletišču. V primeru višjega števila 
vlagateljev od predvidenih 1.000 
štipendij bodo štipendiste izbra-
li v skladu z dodatnimi merili, za-
pisanimi v javnem razpisu. Med 

omejitvenimi pogoji bodo višja 
povprečna ocena v zaključnem ra-
zredu osnovne oziroma nižje pok-
lice šole, višja povprečna ocena 
izbirnih predmetov ali višja pov-
prečna ocena strokovnih predme-
tov.
Ministrstvo za delo pred začetkom 
šolskega oziroma študijskega leta 
navaja, da centri za socialno delo 
podaljšajo letne pravice iz javnih 
sredstev, med katere sodijo tudi 

državne štipendije, po uradni dolž-
nosti. Vlogo oddajo le tisti, ki jo 
vlagajo prvič. 
Centri bodo letne pravice, med ka-
terimi so, kot rečeno, tudi državne 
štipendije in subvencije malic in 
kosile, podaljšali po uradni dolž-
nosti. To pomeni, da vlog ni treba 
oddajati. Če pa oseba prvič od-
daja vlogo za priznanje določene 
pravice, jo mora oddati na pred-
pisanem obrazcu v papirni ali ele-

ktronski obliki. Spremembe, ki 
vplivajo na upravičenje do pravi-
ce, je treba medtem sporočati ves 
čas prejemanja pravice. Gre deni-
mo za spremembo števila oseb ali 
upravičencev, vključitev v vzgojno 
izobraževalni zavod, spremembo 
statusa učenca, dijaka ali študenta 
in spremembo vrste periodičnega 
dohodka, pri državni štipendiji pa 
tudi za druge okoliščine, ki jih ureja 
zakon o štipendiranju.
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Trebušna kila ali hernija je iz-
bočenje trebušnih struktur ali or-
ganov preko trebušne stene. Kile 
so lahko prirojene ali pridobljenje. 
Prirojene kile nastanejo zaradi »na-
pake« v razvoju, na njihov nastanek 
ne moremo vplivati, ni pa nujno, da 
jih opazimo takoj po rojstvu. 

Pridobljenje kile lahko nastanjo 
kadarkoli v življenju zaradi poviša-
nega tlaka v trebušni votlini, in to 
na mestih, kjer je trebušna stena 
najbolj oslabela. Glede na lokali-
zacijo poznamo več vrst kil. Naj-
bolj pogoste so dimeljske kile, ki 
so lahko obojestranske. Bistveno 
pogostejše (približno desetkrat) 
so pri moških. Če gre za večje kile, 
se lahko širijo v moda. Pri ženskah 
se pogosteje pojavljajo femoralne 
kile. Zanje je značilno, da se poja-
vijo v spodnjem delu dimelj, proti 
stegnu. Ta vrsta kil je zaradi ana-
tomskih značilnosti bolj nagnjena 
h komplikacijam. Druga velika sku-
pina so ventralne kile, ki nastanejo 
na sprednji strani trebušne stene. 

Od velikosti kile je odvisno, kako 
jo prepoznamo. Pri otroku tipično 
opazimo izboklino v predelu dimelj 
ali popka, ki se poveča ali pojavi ob 
napenjanju, kašljanju ali kadar ot-
rok joka. Pri odraslih so manjše kile 
lahko brez simptomov. Na mestu 
kile se lahko pojavijo bolečine in iz-
boklina. Kašelj, napenjanje, dvigo-
vanje bremen ali fi zična aktivnost 
simptome ponavadi še povečajo. 
Diagnozo lahko večinoma posta-
vimo s pregledom. Pri redkejših 
vrstah, manjših kilah, debelejših 
bolnikih ali za lažje načrtovanje 
operacije pa opravimo še slikovne 
preiskave (ultrazvok, CT, MR tre-
buha). Z njimi lahko ugotovimo 
tudi vsebino kile. V kili je lahko 
pečica (maščobno tkivo iz trebu-
šne votline), del črevesa, pri večjih 
kilah pa tudi več črevesnih vijug, 
debelo črevo, slepič ... Neredko so 

– zlasti v predelu dimelj – prisotni 
lipomi. Gre za maščobno tkivo, ki 
izrašča iz različnih plasti trebušne 
stene. Če ti lipomi izhajajo iz glob-
ljih plasti (t. i. preperitonealni lipo-
mi), jih zelo težko ločimo od kile.

Zdravljenje vseh vrst kil je kirur-
ško. Izjema so otroške popkovne 
kile, ki se lahko v zgodnjem ot-
roštvu zarastejo (običajno do pete-
ga leta). Poznamo dva načina: kla-
sično operacijo z rezom kože v pre-
delu kile in laparoskopsko tehniko, 
pri čemer operiramo preko več 
manjših rezov s kamero. Ne glede 
na vrsto operacije je cilj operacije 
ločitev kile od okoliškega tkiva, po-
vrnitev vsebine v trebuh ter zaprtje 
stene s šivi. Za dodatno učvrstitev 
trebušne stene večinoma vstavimo 
še mrežico. Mrežice ne vstavljamo 
pri otrocih, pri malih ventralnih ki-
lah (z defektom manj kot 1,5 cm), 
pri mlajših ženskah, ki načrtujejo 
nosečnost, pa je potreben pogovor 
o vstavitvi mrežice. Komplikacije kil 
so relativno redke, vendar pred-
stavljajo nujno stanje. Lahko pride 
do ukleščenja vsebine, ki oteče in 
je ne moremo več iztisniti nazaj v 
trebuh. To se kaže z močnimi bole-
činami, bolečo zatrdlino, če je ujeto 

črevo, pa tudi z bruhanjem. Če uk-
leščenja ne razrešimo pravočasno 
z operacijo, lahko pride do odmrtja 
črevesa oz. vsebine in do vnetja ce-
lotne trebušne votline. V primeru 
ukleščenja (inkareceracije) je ope-
racija nujna. Pri večjih popkovnih ki-
lah se na koži nad kilo lahko pojavi 
rdečina in/ali razjeda, kar prav tako 
lahko vodi do vnetja in potrebe po 
operaciji.

Operacija kile je zelo pogosta 
in varna. Po operaciji se na mestu 
reza lahko pojavi manjša oteklina 
ali hematom, ki se lahko razširi 
na spolovilo. Če se pojavijo večji 
hematom, močnejše bolečine ali 
vnetje, je potreben pregled pri 
zdravniku. Nekaj tednov po opera-
ciji (odvisno od velikosti in lokaliza-
cije kile) odsvetujemo dvigovanje 
bremen in težje fi zične aktivnosti. 
Potrebna je previdnost pri vstaja-
nju, pri kašljanju in kihanju (bolnik 
lahko stisne operirani predel, kar 
zmanjša bolečine in zaplete). Od 
poznih zapletov je možna ponovi-
tev kile (z uporabo mrežice se je 
število recidivov močno zmanjša-
lo) ali kronične bolečine v predelu 
dimelj (zaradi poškodbe ali ujetja 
živca v brazgotino). 

Za pregled, posvet in zdravljenje 
se lahko z napotnico naročite v 
kirurški ambulanti SB Ptuj na tele-
fonski številki 02 749 15 58 ali preko 
elektronske pošte naročanje.kirur-
gija@sb-ptuj.si.

Simona Kalšek, dr. med., spec. 
splošne kirurgije 

Zdravstveni nasveti

Trebušne kile 

Do sprememb namreč pride 
na mišično-skeletnem področju, 
kar se kaže kot oslabelost moto-
ričnih spretnosti, upadati začnejo 
tudi naše kognitivne funkcije. To 
so umske sposobnosti, kamor pri-
števamo vse možganske procese, 
ki sodelujejo pri razumevanju, pro-
cesiranju in shranjevanju informa-
cij. Primeri kognitivnih funkcij so 
spomin, govor, branje, pisanje, po-
zornost. Znano je, da je treba tudi 
v starosti skrbeti za zdrave možga-
ne. Z možgani je namreč tako kot 
z mišicami: le-te ob redni uporabi 
ohranjajo svojo moč in okretnost, 
ob zanemarjanju pa izgubijo svoje 
že pridobljene sposobnosti. 

Ena izmed kognitivnih interven-
cij, razvita z namenom prepreče-
vanja ali zakasnitve kognitivne-
ga upada, je kognitivni trening. 
Delovni terapevti v sklopu svojih 
obravnav pogosto izvajamo kogni-
tivni trening. Ta običajno vključuje 

vodeno aktivnost, ki je sestavljena 
iz različnih standardiziranih nalog. 
Dejavnosti vključujejo miselne 
procese, kot so spomin, jezik in 
pozornost. Obstaja več načinov 
kognitivnega treninga. V razcvetu 
tehnologije se pogosto uporablja 
trening s pomočjo računalnika, za 
najbolj preprosto izvedbo pa pot-
rebujemo le svinčnik in papir. Po-
membno je le, da na začetku prila-
godimo zahtevnost aktivnosti ter 
jo sčasoma tudi stopnjujemo, saj je 
le tako viden napredek. 

Naše možgane lahko dobro 
ogrejemo in krepimo z različnimi 
besednimi nalogami, kot so iskanje 
in zapisovanje besed na določe-
no črko (npr. čim več besed, ki se 
začnejo na črko Ž). Nalogo lahko 
stopnjujemo tako, da se posku-
simo spomniti čim več besed, ki 
imajo določeno črko (na primer Ž) 
na koncu besede. Besedne naloge 
lahko stopnjujemo tudi tako, da 

poskusimo napisati čim več besed, 
ki so sestavljene iz na primer šes-
tih črk (npr. novice). Iz napisanih 
besed lahko nato naključno izbere-
mo nekaj besed in jih poskušamo 
vključiti v krajši sestavek. Iščemo 
in zapisujemo lahko besede/stvari/
vonje, ki nas spomnijo na specifi -
čen letni čas (npr. poletje).

Primerna oblika aktivnosti so 
tudi križanke, reševanje ugank ali 
kvizov. Kognitivni trening lahko 
izvajamo tudi s pomočjo različnih 
iger, pri katerih se lahko vključi-
jo tudi druge osebe. Ena izmed 
takšnih je tudi igra človek ne jezi 
se. Ne le da gre za igro, ki jo dobro 
poznamo in je zabavna, temveč 
preko igre vadimo in ohranja-
mo fi no motoriko ter spomin za 
števila. Primeri družabnih iger, s 
katerimi krepimo spomin, so tudi 
igra spomin, sestavljanje besed iz 
črk, za razvedrilo in miselne funk-
cije pa lahko igramo tudi karte, 

domino in šah. Aktivnosti, npr. ra-
čunanje, branje knjig ali časopisa, 
reševanje sudokujev, sestavljanje 
sestavljank, prav tako omogoča-
jo izboljšanje kognitivnih funkcij, 
kot sta spomin, pozornost, ter 
vplivajo na naše dobro počutje. 
Za trening naših možganov pa je 
pomembno tudi dodatno anga-
žiranje, torej da se preizkusimo v 

nečem, česar še ne poznamo, kar 
ni rutina, zato poskušajmo najti 
tudi nekaj novega, kot je npr. uče-
nje tujega jezika, nov hobi, nova 
dejavnost. Naučimo se lahko upo-
rabljati tudi digitalno tehnologijo, 
kar lahko v starosti pripomore k 
vseživljenjskemu učenju, hkrati 
pa pridobimo tudi novo znanje in 
spretnosti. 

Na koncu pa ne smemo pozabiti, 
da je v starosti ključnega pomena 
zagotavljanje zdravega življenjske-
ga sloga, kar pa dosežemo tako, 
da poskrbimo za zdravo prehrano, 
dovolj spanca, dovolj gibanja ozi-
roma telesne aktivnosti, socialno 
angažiranost ter izogibanje stresu.

 Nuša Lovrenčič, 
diplomirana delovna terapevtka

Ministrstvo za zdravje bo vsekakor upoštevalo priporočila NIJZ, da 
se zagotovi možnost brezplačnega samotestiranja za šolarje, dijake in 
študente. Način in obseg bo določen predvidoma v naslednjem ted-
nu, skratka še pred začetkom šole. Tudi na šolskem ministrstvu zago-
tavljajo, da bodo šole o vsem pravočasno obveščene.

Delovna skupina za področje vzgoje in izobraževanja, ki deluje 
znotraj posvetovalne skupine za spremljanje koronavirusa pri Na-
cionalnem inštitutu za javno zdravje (NIJZ), je minuli teden namreč 
predstavila strokovna priporočila na področju vzgoje in izobraževa-
nja.

Ob začetku prihajajočega šolskega leta na NIJZ tako priporočajo 
samotestiranje v domačem okolju šolajočim s simptomi, značilnimi za 
okužbo z novim koronavirusom, in tistim, ki so bili v stiku z osebo, pri 
kateri je bila okužba potrjena.

Brezplačen prevzem kompletov v lekarnah
Prevzem kompletov za samotestiranje bo mogoč v lekarnah na 

kartico zdravstvenega zavarovanja, kot je to že bilo lani, podrobnosti 
glede količine pripadajočih kompletov testov pa še niso znane. Te bo 
določilo ministrstvo za zdravje. Tudi šole bodo o priporočilih pravo-
časno obveščene z okrožnico, so povedali na ministrstvu za izobraže-
vanje, znanost in šport.

Testiranje vseh šolajočih, torej tudi tistih brez simptomov, pa je 
predvideno v primeru drugega scenarija, torej ob povečanju števila 
obolelih s hudim potekom covida-19. Glede na strokovno mnenje de-
lovne skupine bi se tako »obdobno samotestiranje« na domu izvajalo 
»nujno in obdobno, vsaj enkrat tedensko«.

Pričakovati je, da bi se v prihajajočih dneh lahko ponovno sestala 
posvetovalna skupina za spremljanja novega koronavirusa pod vod-
stvom epidemiologa Maria Fafangla. Med drugim bi lahko obravna-
vala strokovne usmeritve za pripravljenost in odzivanje na novi koro-
navirus za jesen in zimo v Sloveniji. Ko bo sprejet, bo dokument javno 
predstavljen in objavljen na spletni strani NIJZ, je razvidno iz zadnjega 
zapisnika sestanka posvetovalne skupine.

Sta

Tedenski mikroskop

Brezplačno testiranje za šolajoče

Foto: Ž.K.

Iz doma upokojencev

Krepimo naš um
Staranje je del življenja ter neizogiben proces telesnega in duševnega spreminjanja posame-
znika. Začne se z rojstvom in poteka vse življenjsko obdobje. S staranjem pride tudi do marsi-
katerih sprememb in upadov, zato je dobro, da tudi v pokoju ostajamo aktivni na vseh področ-
jih, ne samo fi zično, ampak tudi psihično. 

Foto: pexels.com

Foto: Črtomir Goznik

Simona Kalšek, dr. med., spec. splošne kirurgije

Foto: zasebni arhiv
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Število vstopnic je omejeno. Kupite jih lahko v tajništvu 
Radia-Tednika Ptuj in na vseh Eventimovih prodajnih mestih.

RADIO

Minoritski samostan
19. avgusta 2022 
ob 19.30

Naše prireditve   29petek � 19. avgusta 2022
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FASADE – IZOLACIJSKE iz stiropo-
ra – volne. V prednaročilu popusti. 
Barvanje fasad, zaključni ometi, 
pomoč pri subvencijah, vsa not-
ranja slikopleskarska dela. Jože 
Voglar, s. p., Zabovci 98, tel. 041 
226 204.

OKNA, rolete, žaluzije, komarniki, 
ugodne cene. Janez Belec, s. p., 
Trnovska vas 50, tel. 041 884 841; 
janez.belec@gmail.com.

UGODNO: vse iz inoxa, ograje – 
deli, okovja za kabine, cevi, vijaki, 
dimniki, litoželezni kamini, gorilni-
ki na pelete. Ramainoks, d. o. o., 
Kopališka 3, Kidričevo, tel. 02 780 
99 26, www.ramainox.si.

STORITVE

PRODAJAMO razcepljena bukova 
drva vseh dimenzij in bukovo hlodovi-
no ter zelo kakovostne smrekove pele-
te, brezplačna dostava, ugodna cena. 
Danilo Horvat, s. p., Moškanjci 1d. Tel. 
051 667 170.

BUKOVA drva prodam. Razrezana na 
25, 33 ali 50 cm. Tel. 041 893 305, 
e-mail: info@lesgrad.si, Lesgrad, 
d. o. o., Mlače 3, Loče.

02 / 780 04 240

INFO@VRATA-TUNING.SI
OSOJNIKOVA 12, PTUJ

NOTRANJA VRATA

OKNA
SENČILA

Ž

www.re-max.si/Poetovio

PRODAMO - stanovanja hiša (1967), 
Ptuj, Brstje, 191m2 2.  

KMETIJSTVO

KOLOFON
Izdajatelj: Družba za časopisno in radijsko dejavnost Radio-Tednik, d. o. o., Ptuj 

Direktor: Drago Slameršak

Odgovorna urednica: Simona Meznarič

Urednik športnih strani: Jože Mohorič

Novinarji: Mojca Zemljarič, Dženana Kmetec, Monika Horvat, Mojca Vtič, 
Senka Dreu, Estera Korošec

Fotoreporter: Črtomir Goznik 

Lektorica: Lea Skok Vaupotič

Tehnična redakcija in grafično oblikovanje: Slavko Ribarič, Daniel Rižner

Naročniška razmerja: Majda Šegula (02) 749-34-16  
Transakcijski račun: 04202-0000506665 pri Novi KBM, d. d.  
E-mail uredništva: tednik@radio-tednik.si, nabiralnik@radio-tednik.si 

Oglasno trženje: Marjana Pihler (02) 749-34-10

Sprejem oglasov po e-mailu: nabiralnik@radio-tednik.si 

Marketing: Bojana Čeh (02) 749-34-14, Marjana Gobec Dokl (02) 749-34-20, 
Patricija Majcen (02) 749-34-30, Megamarketing, d.o.o. (Ela Huzjan:  
(02) 749 34 27)

Internet: www.tednik.si, www.radio-ptuj.si

Naslov: Radio-Tednik Ptuj, p. p. 95, Osojnikova cesta 3, 2250 Ptuj; tel.: (02) 
749-34-10, faks: (02) 749-34-35. Štajerski tednik je naslednik Ptujskega 
tednika oziroma Našega dela, ki ga je ustanovil Okrajni odbor OF Ptuj leta 
1948. Izhaja vsak torek in petek. 

Cena izvoda v torek je 1,55 EUR z revijo Zvezde, cena izvoda v petek z revijo 
Stop je 1,65 EUR. Celoletna naročnina: 159,51 EUR, za tujino v torek 165,82 
EUR, v petek 184,55 EUR. Nenaročenih fotografij in rokopisov ne vračamo in ne 
honoriramo. 

Tisk: Salomon, d. o. o. Davek na dodano vrednost je vračunan v ceno izvoda in 
se obračunava v skladu z  41. členom ZDDV-1L (Uradni list 72/2019).
Vsak obiskovalec gostinske verige Mediabar z nakupom pijače, ne pa hrane in 
cigaret, prejme določeno število točk, za katere lahko dobi brezplačen izvod revije, 
časopisa ali križank. Vsak tiskan izvod ima na naslovnici označeno vrednost v 
točkah. Za vsak porabljen evro stranka pridobi eno točko. 

Več informacij o gostinski verigi Mediabar na www.mediabar.si.

IZPOSOJA in prodaja medicinskih 
pripomočkov na naročilnico ZZZS 
(postelje, vozički, toaletni stol ...). 
NOVA REHA, Mlinska c. 1a, Ptuj, 
tel. 02 782 01 06.

www.novareha.si

 pred nesnostjo. 

 (02) 582-14-01

KUPIMO traktor, traktorsko prikolico, 
cisterno za gnojevko, krožne brane, ce-
pilnik za drva in drugo kmetijsko meha-
nizacijo. Telefon 041 923 197.

NESNICE, mlade, kokoši v začetku ne-
snosti, rjave, hisex, cepljene prodajamo 
vsak dan od 8. do 17. ure. Kmetija Sor-
šak, Podlože 1, Ptujska Gora. Tel. 041 
694 124.

NESNICE rjave, grahaste, črne, Le-
ghorn in štajerke. Naročila sprejema-
mo po telefonu 040 531 246. Kmetija, 
Rešek, Starše 23.

KUPIM traktor in kosilnico. Tel. 041 285 
944.

PRODAM tri bikce, pašne, stare 3 me-
sece. Tel. 041 893 594.

PRODAM trgatev na brajdah – gemaj. 
Tel. 041 533 822.

PRODAM ječmen, približno 3.000 kg. 
Tel. 041 875 779.

PIŠČANCE, 4-tedenske, za nadaljnjo 
rejo, naročila sprejemamo po tel. 040 
531 246. Kmetija Rešek, Starše 23.

RAZNO

OSAMLJEN moški išče žensko srednih let 
z resnim namenom. Tel. 071 202 704.

PROSIM za pomoč pri programiranju 
na 3D-tiskalniku. Tel. 031 394 549.

NEPREMIČNINE

KUPIMO bivalni vikend na Ptuju ali v 
okolici ter prodamo starejšo kamnito 
hišo na Ugljenu. Tel. 070 270 130.

info@ecoagro.biz

www.ecoagro.hr

d.o.o.
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Vse dosedanje 

oddaje si 

lahko ogledate 

na FB in YT 

Radia Ptuj
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Kje si, ljubi mož, oče in dedek,
kje tvoj mili je obraz,
kje je tvoja skrbna roka,
ki skrbela je za nas.

ZAHVALA 
V 78. letu nas je zapustil dragi mož, ati, dedek in pradedek

Viljem Pišek
IZ ŽUPEČJE VASI 57

Ob boleči izgubi se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, vaščanom in prijateljem za vso pomoč in 
podporo v težkih trenutkih bolezni in slovesa.

Posebna zahvala sosedom, doktor Žerdinovi, patronažnim sestram, gospodu župniku, pevcem Zven za 
odpete žalostinke, Talumu za odigrano Tišino ter gospe Drevenšek za lepe besede slovesa.
Še enkrat hvala za cvetje in sveče.

Vsi tvoji

Srce tvoje več ne bije,
bolečin več ne trpiš,
nam pa žalost srce trga,
solza lije iz oči,
dom je prazen in otožen,
ker te več med nami ni.

ZAHVALA
Ob boleči izgubi nam drage mame, tašče, babice, prababice, sestre in tete

Katarine Voglar
IZ GRADIŠČ 134

se iskreno zahvaljujemo vsem sorodnikom, sosedom, prijateljem in znancem, ki ste jo pospremili na 
zadnji poti.
Hvala za fi nančno pomoč, cvetje, sveče in svete maše, za izražena sožalja in hvala, ker ste nam v težkih 
trenutkih stali ob strani.
Posebej hvala govorniku gospodu Lesjaku za ganljive besede slovesa, pevcem za odpete žalostinke, 
gospodu župniku Jožetu Pasičnjaku za opravljen cerkveni obred, pogrebnemu podjetju Mir za 
organizacijo pogreba in odigrano Tišino. Hvala gospe Marici za opravljeno molitev, hvala obema 
nosilcema križa. Zahvaljujemo se podjetju Ptujska klet in OŠ Cirkulane-Zavrč.

Žalujoči: vsi njeni

Po svoje vsak prebira knjigo stvarstva.
A on kot nikoli prazna dlan
še ob slovesu, ko umira dan,
da zadnji dar ti svojega bogastva.
(Tone Pavček)

ZAHVALA
ob boleči izgubi našega dragega

Stanka Pluta
S KRČEVINE PRI VURBERGU 73

(16. 6. 1939–5. 8.2022)

Naše hvaležne misli naj dosežejo vse, ki ste bogatili življenje našega očeta, dedija in prijatelja, ob njegovi 
nepričakovani smrti pa nam kakor koli pokazali, da ste bili del njegovega in ostajate del našega življenja.
Iz srca hvala vsem, ki ste njemu v poklon darovali cvetje, sveče, darove za cerkev in svete maše ter ga tako 
številčno še zadnjič obiskali v vurberški cerkvi in ga množično pospremili na poslednjo pot do groba na 
ptujskem pokopališču.

Posebej se zahvaljujemo za vse, kar je omogočilo, da ga je obred njegovega slovesa zazibal v večni sen 
miru, za vse lepe misli, izraze sožalja, božjo besedo in molitev, župniku dr. Avguštinu Lahu za čutno 
opravljen obred slovesa, orglarju Srečku Zavcu, družini Kosajnč, Društvu vinogradnikov in sadjarjev 
Osrednje Slovenske gorice za izkazano čast, Andreju Rebernišku in Nadi Kotar za ganljive poslovilne 
besede, skupini Melos za odpete pesmi, glasbeniku za odigrano Tišino ter Javnim službam Ptuj za 
pietetno tankočutnost.

Žalujoče njegove hčerke Mimica, Valerija in Vesna z družinami ter prijateljica Anica

Nikoli več
sonce te ne zbudi,
nikoli več,
konec je vseh skrbi,
kjerkoli si,
naj angel čuva te,
kjerkoli si,
nate bomo mislili vsi.

ZAHVALA
Ob izgubi žene, mamice, babice, prababice in tašče

IZ GRAJENE 42

Anice Hedl

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste se prišli od nje poslovit, 
darovali sveče, cvetje, za svete maše in nam izrekli iskreno sožalje.

Vsi njeni

Naročila: tajništvo družbe Radio-Tednik Ptuj. Cena izvoda z darilno embalažo 
je zgolj 15 evrov, za naročnike Štajerskega tednika pa 10 evrov. 

Lepi spomini            
ne bledijo!

Vabljeni na

AKCIJSKA CENA: samo590,00 EUR po osebiosebi
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Dobrota tvojih pridnih rok
ne mine, čas ohranja
nam prelepe spomine
in hvaležna misel nate.

SPOMIN
21. avgusta bosta minili dve leti žalosti, odkar smo se  morali posloviti od tebe,
a v naših srcih boš večno živel, dragi mož, ati, dedi in tast

Anton Habjanič
OB GOZDU 4

KIDRIČEVO

Hvala za vsak poklon in prižgano svečko ob njegovem preranem grobu.

Njegovi najdražji

Mnogo prezgodaj nas je v 65. letu

 zapustil naš dragi mož, oče, sin, 

dedek, tast in brat

Danilo Rojko
IZ BIŠEČKEGA VRHA 52

Na njegovi zadnji poti ga bomo pospremili v ponedeljek, 22. 

avgusta 2022, ob 15. uri na pokopališču v Trnovski vasi.

Žalujoči: žena Marica, sin David in hčerka Danijela z družinama, 
ata Janez, vnuk Tian ter ostalo sorodstvo
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Včeraj so za nepozaben večer slovenske glasbe poskrbeli fi nalisti 8. 
sezone projekta Otroci pojejo slovenske pesmi in se veselijo. Kmalu pa 
nas bosta s svojo skladbo, ki sta jo prejela za nagrado, še dodatno raz-
veselila zmagovalca letošnje sezone v mlajši in starejši kategoriji. No-
coj pa bodo s slovensko narodno-zabavno glasbo, z novimi polkami in 
valčki, za dodatno dozo veselja, navdušenja in prijetnih trenutkov na 
dvorišču minoritskega samostana na Ptuju, poskrbeli letošnji fi nalisti 
53. festivala NZG Ptuj 2022. 

Za festivalske nagrade se bodo potegovali: Firbci, Dolenjskih 5, Til Čeh 
in Petelini, Murni, Lesarji, Galama, Ansambel Andreja Bajuka, Razplet, 
Upanje in Mladi asi. Občinstvo jim 
ne bo samo zaploskalo, temveč 
tudi oddalo svoj glas za najlepšo 
skladbo 53. festivala. Ansambli 
tudi letos pričakujejo močno pod-
poro, zato si želijo, da bi nocoj mi-
noritsko dvorišče pokalo po šivih. 
Toliko ljubiteljev narodno-zabavne 
glasbe iz vseh koncev Slovenije naj 
bi se nocoj zbralo na Ptuju. 

V revijalnem delu 53. festivala 
Ptuj NZG 2022 pa bodo nastopili 
večno mladi Mladi Dolenjci, naro-
dno-zabavni ansambel, ki je tudi 
pomagal pisati uspešno zgodbo 
najstarejšega festivala narodno-
-zabavne glasbe Slovenije. Na dru-
gem koncu Ptuja, v Sončnem par-
ku, pa bo nocoj pel Jan Plestenjak. 
Že včeraj pa so se na Ptuju začele 

NAGRADNO TURISTIČNO VPRAŠANJE

Katerega leta je ptujski festival dobil naj vižo 
petih festivalskih desetletij?

........................................................................................................

Ime in priimek: .........................................................................

Naslov: ….................................................................................

Davčna številka: .......................................................................

Kupon pošljite ali prinesite na naslov: Radio-Tednik Ptuj, Osojnikova 3, 2250 Ptuj.

Foto: Črtomir Goznik

Na minoritskem dvorišču se bo nocoj za festivalske nagrade potegovalo 10 narodno-zabavnih ansamblov. V re-
vijalnem delu pa bodo nastopili večno mladi Mladi Dolenjci, ki se ponašajo tudi z naj vižo četrtega desetletja 
ptujskega festivala (na fotografi ji).

Nagradno turistično vprašanje

pa je vedno tudi veliko smeha. 
Od 21. do 22. avgusta bodo v pristanišču Ranca uživali ljubitelji regat 

oz. vodnih tekem. V organizaciji BD Ranca in v sodelovanju z Jadralno 
zvezo Slovenije bo v tem času na Ptujskem jezeru potekala regata Jadro 
Ranca Ptuj, Ptuj 2022. Pomerili se bodo jadralci v razredih optimist, laser 
4,7, laser radial in laser standard. 

V MG Ptuj pa so v teh dneh začeli reden vpis abonmajev, otroškega 
(Lunica ali Zvezdica) in abonmaja za odrasle. Prva premiera nove gleda-
liške sezone 2022/203 bo že 28. avgusta. V koprodukciji MG Ptuj in Mini 
teatra Ljubljana je nastala predstava Kdo se boji Virginije Woolf.

Nagrado za pravilen odgovor na vprašanje o tem, katere po vrsti so 
letošnje Rimske igre v organizaciji Društva za rimsko zgodovino in kultu-
ro Ptuj, da gre za 15. Rimske igre, bo prejela Anica Klemenčič (Hajdina). 
Danes sprašujemo, katerega leta je ptujski festival NZG dobil naj vižo 
petih desetletij. Nagrada za pravilen odgovor je vstopnica za kopanje v 
Termah Ptuj. Odgovore pričakujemo v uredništvu Štajerskega tednika, 
Osojnikova 3, do 26. avgusta.

Praznična večera: 53. festival NZG in 30. Orfejčkova paradaPraznična večera: 53. festival NZG in 30. Orfejčkova parada

Šport prihodnosti: surfanje s sončnimi celicami na vročinskih valovih.

Šport prihodnosti: surfanje s sončnimi celicami na vročinskih valovih.

* * ** * *

Zadnja, človeku oddana, turistična postelja bo – truga.

Zadnja, človeku oddana, turistična postelja bo – truga.

* * ** * *

Odkar hodi k dietetiku, mi žena prebavni trakt polni z zdravoprehranskimi 

Odkar hodi k dietetiku, mi žena prebavni trakt polni z zdravoprehranskimi 

traktati.traktati.

* * ** * *

Sloveniji se permanentno piše črno. Podčrtano z rdečo.

Sloveniji se permanentno piše črno. Podčrtano z rdečo.

* * ** * *

Samo pravega kmeta mora srečati, pa se krava molznica prelevi 

Samo pravega kmeta mora srečati, pa se krava molznica prelevi 

v sveto kravo.v sveto kravo.

* * ** * *

Zadnji račun za elektriko je bil tak, kot da sem sam kriv za globalno 

Zadnji račun za elektriko je bil tak, kot da sem sam kriv za globalno 

segrevanje.segrevanje.

AFORIZMI BY FREDI

Namen naložbe je energetska, 
programska in statična obnova 
dela gradu, ki v naravi predstavlja 
bivšo konjušnico, vključno z obno-
vo fasade in stavbnega pohištva 
ter predpriprava statične sanacije 
na obodnih zidovih. 

Obnova fasadnega ovoja repre-
zentativnega dela gradu omogo-
ča zagotavljanje bistvenih zahtev 
varnosti, videza in uporabnosti 
konjušnice. Za zagotavljanje atrak-

tivnosti in trajnosti bodo v projek-
tu razviti novi turistični produkti, 
večinsko nadgrajeni z uporabo 
digitalnih sredstev in informacij-
sko-komunikacijskih tehnologij za 
prezentacijo in promocijo kulturne 
dediščine ter celotne destinacije 
Podčetrtek s širšim območjem.

Projekt, ki naj bi se končal leta 
2024, v celoti sledi osnovnemu 
namenu razpisa, ki stremi k spod-
bujanju večjih investicij v prenovo, 
obnovo, celostno revitalizacijo in 
modernizacijo kulturnih spomeni-
kov v lasti občin z multiplikativnim 
učinkom na gospodarski in turistič-
ni razvoj.

Grad Podčetrtek, ki so ga proda-
jali že več kot 20 let, je bil v večinski 
lasti družine Zečević. Občina Pod-
četrtek je leta 2006 na lastne stro-
ške obnovila streho, saj je v zadnjih 
dveh desetletjih grad vidno pro-
padal, notranjost je bila povsem 

izropana, stavba pa v veliki meri 
poškodovana, če ne že uničena. 

Zadnji pravi lastnik gradu, ki se 
razteza na 2626 kvadratnih metrih, 
je bila do leta 1945 družina Attems. 
Attemsi so ga leta 1682 kupili od 
tedanje države. Grad je bil takrat 
prezidan in opremljen v baročnem 
stilu. Po letu 1945 je postal državna 
last. Pred postopnim ropanjem so 
rešili le nekaj umetnin, ki jih danes 
hrani Posavski muzej v Brežicah.

Leta 2016 se je za nakup sicer 
zanimal britanski poslovnež indij-
skega porekla, ki ga je nameraval 
obnoviti in preurediti v prestižni 
hotel, a do realizacije ni prišlo.

Mogočna utrdba stoji na vzpe-
tini in se razgleduje po starem 
trškem jedru Podčetrtka. Ime je 
dobila po četrtem dnevu v tednu, 
ko je pod grajskim gospostvom po-
tekal sodnijski in tržni dan.

Sta

Podčetrtek � Državna sredstva za obnovo gradu 

Kulturno ministrstvo z vložkom 1,6 milijona evrov
Občina Podčetrtek je od ministrstva za kulturo prejela odločbo za sofi nanciranje obnove 
gradu Podčetrtek v višini 1,61 milijona evrov. Iz občinskega proračuna bo za obnovo šlo 
883.000 evrov. Občina je grad kupila leta 2020 za 150.000 evrov.

Foto: gradovislovenije.si

tradicionalne Rimske igre, vsakoletni poletni spektakel, ki Ptujčane vra-
ča v rimski čas. Tako bo v rimskem taboru vse do nedelje, jutri pa se bodo 
rimske skupine tudi predstavile na mestnih trgih in ulicah Ptuja.

Tudi v nedeljo, 21. avgusta, bo na minoritskem dvorišču nadvse vese-
lo. Na 30., jubilejni Orfejčkovi paradi bodo nastopili priljubljeni glasbe-
niki in skupine, ki so v preteklosti navduševali v Orfejčkovi oddaji Radia 
Ptuj. Nastopili bodo: Alfi  Nipič, Ansambel Zeme, Poskočni muzikanti, 
Vzrock, Modrijani, Ansambel Braneta Klavžarja, Chicas, Manca Špik, 
Atomik Harmonik, Dejan Vunjak, Čuki, Saša Lendero in Erosi. Luka, Pepi 
in Danica pa bodo poskrbeli tudi za presenečenja. Kjer sta Pepi in Luka, 

Klopotec sta sestavila predse-
dnik KTD Klopotec Stanko Vegan in 
predsednik DRDH Haloze Zvonko 
Korpič s člani društva. Sestavili so 
manjši klopotec, na križišču pa vse 
mimoidoče pozdravlja klopotec 
velikan, ki tehta okrog 1.000 kg in 
peresa merijo štiri metre. Klopotec 
je simbol in zaščitni znak pokrajine 
žlahtnega vina. Hkrati pa je postal 
zvočno oznanilo za bližajočo trga-
tev. Danes le še malokdo zna izde-
lati klopotec. Včasih so jih izdelovali 
viničarji v zimskem času, ko ni bilo 
dela v vinogradu. Klopotce so pro-
dali ali zamenjali za hrano.

Prireditve ob postavitvi klopot-
ca so se udeležili številni domači-
ni, pa tudi gostje iz turističnega 
društva Slovenske Konjice. V 
kulturnem programu so nastopi-
li domači društveni ljudski pevci 
KTD Klopotec in DOD Haloze, 
ljudski godci iz Vidma KD Franceta 

Forstneriča, pevec Ivan Švajgl, Mi 
trije – Dani, humoristki Cila in Liza 
TD Podlehnik. Blagoslov klopotca 
je opravil domači duhovnik p. Kle-
men Slapšak. 

Druženje se je po šaljivih kmeč-

kih igrah z obujanjem starih običa-
jev ob spremljavi skupine Trio škor-
ci, žlahtne vinske kapljice in seveda 
nepogrešljivih domačih dobrot na-
daljevalo še v pozen sobotni večer.

Zdenka Golub 

Videm � V Sovičah-Dravcih postavili klopotec

V vinogradu se mora oglašati klopotec
Člani Kulturno turističnega društva (KTD) Klopotec so tudi letos v sodelovanju z Društvom 
za ohranjanje dediščine Haloz (DRDH) prvo avgustovsko soboto poskrbeli za postavitev 
klopotca na domačiji Korpičevih v videmskem naselju Soviče-Dravci.

Foto: ZG
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